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KONUŞULMAMASI GEREKENLER-DİKKAT EDİLMESİ GEREKEN KONULAR  

*Kutlama mesajlarının dışında dini konulara girilmemeli. Röportaj ve Televizyon programlarında konu ile ilgili 
gelen ısrarlı sorulara, laik vurgusu ile dini konuların siyasilerin değil konu ile ilgili çalışan İlahiyat kökenli 
akademisyenler ile din alimlerinin vermesi gerektiğine vurgu yapılmalı. Siyasilerin din konuşmasının dini 
siyasete alet etmek olduğu vurgusu yapılabilir. Camiye, kışlaya ve okullara siyaset sokulmamalı.  

*Ak Parti’nin kendi içerisinde yaşadığı tartışmalara girilmemeli, konu ile ilgili sorular cevaplanmamalıdır. Bu 
konudaki en önemli yaklaşım “Biz de izlemekteyiz, demokrasimiz açısından gözlemekteyiz.” yanıtıdır. 

*Türk Ordusu ve Genel Kurmay Başkanlığı ile ilgili eleştirel söylemlerde bulunulmamalı. AKP’nin 
millet(Milliyetçilik) ve ümmet(Din) siyaseti üzerinden rant elde etmeye çalıştığı, bu ideal doğrultusunda 
duyguları sömürerek oyunu arttırma çabasında olduğu doğruda olsa söylenecek tek bir cümle dahi rakibin eline 
çok önemli bir fırsat verebilir.  

*Türkiye’nin etnik ve mezhepsel yapılanmalarına yönelik daima birleştirici bir söylemde bulunulmalı. 
Söylemlerimiz Türkiye Cumhuriyeti Vatandaşlığı ortak paydasından hareket etmeli. Kurtuluş savaşındaki 
birliktelik ruhundan dem vurulmalı hak arayışlarımızı ve adalet söylemlerimizi belirli zümreler ve olaylar için 
değil kavramlar ve olgular için kullanmaya dikkat edilmeli.  

*Parti’nin iç organlarında konuşulması gereken hususlar medya önünde konuşulmamalı. Ülkenin menfaati için 
ilkemiz daima ‘Kol kırılır yen içinde kalır’ olmalıdır. Parti için sorunların çözüm noktası medya ve kamuoyu değil 
parti içi organlardır. Parti sorunlarını kamuoyunda konuşmak ‘Bunlar daha kendi sorunlarını çözemezken ülkeyi 
nasıl yönetecekler’ algısı oluşturup, CHP’ye ve ülkenin geleceğine zarar vermektedir.  

*Söylem oluştururken unutulmaması gereken yegane husus; doğru, güncel ve ilkelerini kapsar olmasıdır. 
Söylemleriniz tamamen doğru olabilir fakat onun yeri, zamanı ve kime söylendiği son derece önemlidir. Püf 
noktası, kimin, ne zaman ve nerede söylediğidir. 

*Sosyal medya hesaplarından yapılacak paylaşımlarda bireysel görüşler yerine parti politikasına uygun 
söylemler tercih edilmeli. Zamanlamanın önemini unutmamalıyız.  

*Diğer önemli bir husus, bir şeyi sizin kaç kere söylediğiniz değil karşıdakinin duyup duymadığıdır. Doğruları 
defalarca söylemekten çekinmeyin. Sizin tekrar dediğiniz karşınızdakinin ilk kez duyduğu olabilir. Tekrarın 
gücüne inanın. 

*Eleştirel söylemlerimizi, projelerimizle desteklemeliyiz. Yanlışı gösterip, doğruyu anlatmalı, bunun adresinin de 
CHP iktidarı olduğu vurgusunu yapmalıyız.  

*Her açıklamaya, herkese ve her soruya cevap verilmemeli. Düşük seviyeli söylemlerle ilgili sorulara muhatap 
almayarak cevap verilmeli. Muhatap almamak çoğu zaman en güzel cevaptır. Muhatap almadığımız ya da o 
seviyeye inmeyeceğimiz dile getirilmeli. Zira o tarz söylemlerde bulunan insanların amaçları bizleri o polemiğe 

sokmaktır, amaçlarına ulaştırmamak için verilecek tek cevap ‘muhatap almıyoruz’ olmalıdır. 
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05-11 EKİM 2020 HAFTASI ÖZEL GÜNLER  

*5 Ekim Dünya Öğretmenler Günü  

Eğitim toplumları aydınlatan, bilgi ve donanım ile onların zihin dünyasını genişleterek tercihlerinde daha 
mantıklı olmasını sağlayan son derece önemli bir faaliyettir. Eğitim sayesinde ülkeler aydınlık yarınlara doğru 
umutla ilerlerler. Eğitimin en önemli emekçileri ise öğretmenlerdir. Ne yazık ki ülkemizde öğretmenler birçok 
sorunla baş etmeye çalışmakta, maddi olumsuzlukların yanında eğitim sistemindeki yanlışlarla da mücadele 
etmektedirler.  

*Ekim Ayının İlk Pazartesi Günü (05 Ekim) Dünya Çocuk Günü  

Çocuklar toplumların en büyük yatırımları yani gelecekleridir. İyi yetişen bir çocuk geleceğin sigortasıdır. O 
çocuk hem ailesinin hem de toplumun ve ülkesinin en birinci güvencesi ve gururu olacaktır. Yoksulluk ve 
eğitimden mahrumiyet içerisinde bugün gerekli eğitim ve hayat standardına kavuşamayan çocuklar ne yazık ki 
aydınlık yarınların değil kayıp bugünlerin temsilcisi olarak karanlık bir geleceğe umutla bakamazlar. Çocuğu 
kazanmak yarını kazanmaktır.  

*10 Ekim 2015 - Ankara'da düzenlenen "emek, barış, demokrasi" mitinginde 2 ayrı patlama meydana geldi. 
Patlamalarda, ilk belirlemelere göre, 100 kişi hayatını yitirdi; 48'i ağır 246 kişi yaralandı. Türkiye'de 3 günlük yas 
ilan edildi. Patlama, Türkiye Cumhuriyeti tarihinin en büyük terör saldırısı olarak kayıtlara geçti. 
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YÖNETİLEMEYEN TÜRKİYE  

 

YÖNETİLEMEYEN EKONOMİNİN RESMİ VERİLERLE ÇÖKÜŞÜ 

Kapasite Kullanımı Geçen Yılın Altında  

• İmalat sanayi sektörünün kapasite kullanım oranı eylülde geçen yılın aynı ayına göre 1,7 puan azalarak, bir 
önceki aya göre ise 1,3 puan artarak yüzde 74,3’e yükseldi.  

• Ocak-eylül dönemindeki ortalama kapasite kullanım oranı ise geçen yılın aynı döneminin 4,7 puan altında 
kaldı ve yüzde 70,8 olarak gerçekleşti. Buna göre bu yılın ilk dokuz aylık döneminde imalat sanayii sektöründeki 
her 100 tezgâhtan 30’u üretim yapmadı.  

• Eylül ayı kapasite kullanım oranı ekonomik aktivitenin bu yılın önceki aylarına göre artmakla birlikte, geçen 
yılın aynı döneminin oldukça altında kalmaya devam ettiğini gösteriyor.  

Merkez Bankası’nın Rezervi  

• Merkez Bankasının, TL’deki değer kaybını yavaşlatabilmek için arka kapı manevralarıyla döviz satarak erittiği 
brüt rezervi (altın+döviz) geçen hafta 1,9 milyar dolar daha azalarak 18 Eylül itibariyle 86,3 milyar dolara kadar 
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geriledi. Net rezerv ise 1,2 milyar dolar azalarak 11,9 milyar dolar oldu. Swap borçlarını düştüğümüzde ise 
net rezervin eksi -38 milyar dolara kadar düştüğü tahmin ediliyor.  

• Brüt rezerv içerisindeki döviz rezervi geçen hafta 2,1 milyar dolar azalarak 43 milyar 159 milyon dolara 
gerilerken, altın varlıkları ise 252 milyon dolarlık yükselişle 43 milyar 160 milyon dolara çıktı. İlk kez döviz rezervi 
altın varlıklarının altına indi.  

Net Rezerv  

• Merkez Bankası’nın net rezervi ise 1,2 milyar dolar azalarak 11,9 milyar dolara indi.  

•Not: Net rezerv hesaplamalarında bazıları, Hazine’nin Merkez Bankasındaki döviz mevduatını “yükümlülük” 
olarak dikkate almadıkları için net rezerv rakamını farklı, dolayısıyla daha yüksek hesaplayabiliyorlar. Bu 
notun esasını oluşturan tablolardaki hesaplamalarda Hazine’nin Merkez Bankasındaki döviz mevduatı da 
yükümlülük olarak kabul edilmektedir. 

• Merkez Bankası, Katar ve Çin gibi ülkeler ile bankalarla yaptığı swap anlaşmalarından sağladığı mevduatı, aktif 
kısmında döviz varlığı olarak gösterdiği bilançosunun pasifinde ise TL mevduat yükümlülüğü olarak kaydediyor. 
Yurt içi bankalarla yaptığı döviz ve altın swap anlaşmalarından kaynaklanan yükümlülüğünü de bilanço yerine 
nazım hesaplarında izlediği için, swapla sağladığı döviz, döviz (dış) yükümlülüğü olarak kaydedilmiyor. 
Dolayısıyla da (“dış varlıklar- dış yükümlülükler =Net rezerv” olarak hesaplanan) net döviz rezervi swap 
anlaşmaları kadar, olduğundan yüksek gözüküyor.  

• Merkez Bankası’nın ayda bir açıkladığı Katar ve Çin Merkez Bankaları ile diğer bankalarla yaptığı swap 
anlaşmalarından doğan yükümlülüğü temmuz ayı sonu itibariyle (altın swapları da dahil) 58,2 milyar dolar 
olarak açıklandı. Ancak geçen haftalarda rezervde azalma yaşanmasına yol açan swap borcu ödemesinin bu 
tutarı 50 milyar dolara kadar indirdiği tahmin ediliyor. Dolayısıyla bu rakam dikkate alınıp hesaplama 
yapıldığında net rezerv eksiye (- 38 milyar dolara) düşüyor. Diğer bir ifadeyle Merkez Bankasının döviz ve altın 
borçları, döviz ve altın varlıklarının 38 milyar dolar üzerinde bulunuyor.  

Rezervin Dış Borcu Karşılama Oranı Azalıyor  

• Merkez Bankasının brüt rezervinin (döviz + altın) kısa vadeli dış borçları ve gelecek 12 ayda vadesi dolacak dış 
borcu karşılama oranı ise küçülmeye devam ediyor.  

• Geçen yılın sonunda yüzde 85,8 olan brüt rezervin kısa vadeli dış borçları karşılama oranı yüzde 67,2’ye kadar 
geriledi. Brüt rezervin vadesine bir yıldan daha az kalmış dış borç miktarını karşılama oranı da yüzde 62,8’den 
yüzde 48,9’a kadar geriledi.  

Yabancı Yatırımcı Çıkışı Sürüyor  

• Türkiye’den 2018 yılında başlayan yabancı yatırımcı çıkışı son haftalarda nispeten yavaşlayarak da olsa devam 
ediyor. Türkiye’deki rejim değişikliğiyle ortaya çıkan siyasi ve ekonomik sorunların yarattığı güvensizlik, Merkez 
Bankasının bağımsızlığını kaybetmesi, uygulanan yanlış para ve kur politikaları nedeniyle dış finansman riskinin 
artması yüzünden yabancılar, son haftalarda hızı düşmekle birlikte Türkiye’deki yatırımlarını azaltmaya devam 
ediyor.  

• 11-18 Eylül haftasında yabancı yatırımcılar Türkiye’deki portföylerini net olarak 134 milyon dolar daha 
azalttılar.  

• Yabancıların yılbaşından bu yana net çıkışları 13,5 milyar dolar oldu. (Yabancı yatırımcı çıkışına ilişkin bu tutar 
ödemeler dengesi istatistiklerinde ise Ocak- Temmuz 2020 dönemi için 14,1 milyar dolarla çok daha yüksek bir 
rakam olarak gözüküyor.)  

• Yabancıların Türkiye’deki portföylerinin toplam tutarı mevduat ve iç borçlanma kağıtlarındaki azalış nedeniyle 
86 milyon dolar azalarak 58,4 milyar dolara indi.  

• Yabancı yatırımcıların Türkiye’de 18 Eylül itibariyle 21 milyar dolarlık hisse senedi, 5,6 milyar dolarlık iç 
borçlanma kâğıdı, 31,7 milyar dolarlık da mevduatı bulunuyor.  

Devletin Borcu 1,8 Trilyon Borcun Yüzde 54,5’i Döviz  

• Devletin iç ve dış borçlarının toplam tutarı ağustosta, bir önceki aya göre 89,3 milyar lira daha artarak 1 
trilyon 810 milyar lirayı geçti. Borç stokunda ağustosta yaşanan artış tümüyle döviz cinsinden borçlardan 
kaynaklandı. TL cinsinden borçlar Hazine’nin ödediği TL borçtan daha az TL cinsinden yeni borçlanmaya gitmesi 
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nedeniyle 4,9 milyar lira azalarak 824,3 milyar liraya gerilerken, döviz cinsinden iç ve dış borçlar ise 94,2 
milyar liralık artışla 986,1 milyar liraya yükseldi.  

• Böylece devletin borçlarının yüzde 54,5’ini, başta dolar ve Euro olmak üzere başka ülkelerin parasıyla alınmış 
borçlar meydana getirdi.  

• Döviz cinsinden borçlarda yaşanan artışın bir kısmı net borçlanmalardan bir kısmı ise döviz kurunda yaşanan 
artıştan kaynaklandı. Hazine ağustosta döviz cinsinden net 44,3 milyar liralık yeri borçlanmaya gitti. Kur artışının 
Hazine’ye ağustos ayında getirdiği ek yük ise 49,8 milyar lira oldu.  

Sekiz Ayda 481 Milyar Liralık Artış  

• Devletin iç ve dış borçları bu yılın ilk sekiz aylık döneminde 481,6 milyar liralık artış kaydetti. Artışın 343 milyar 
liralık kısmı iç borçlardan, 138,3 milyar lirası ise dış borçlardan kaynaklandı. İç borçlar Ağustos sonu itibariyle 1 
trilyon 98 milyar lira, dış borçlar ise 712 milyar liraya (97,3 milyar dolar) yükseldi.  

• Bu artışın sadece 287 milyar liralık kısmı (Hazine’nin Türkiye Varlık Fonu’na verdiği borçlanma kağıtları da 
dahil) fiilen alınan yeni borçlardan kaynaklanırken 195 milyar liralık kısmı ise borcun büyük kısmını oluşturan 
döviz cinsinden borçların kur artışından kaynaklandı.  

İç Borcun 514 Milyar Lira, Dış Borcun 340 Milyar Lira Faiz Yükü Var  

• Hazinenin yaptığı projeksiyonlara göre borç stokuyla birlikte bu stokun gelecekte ödenecek olan faiz yükü de 
katlanarak artıyor. Anapara kısmı 1 milyar 98 milyon lira olan iç borçlar için Devletin gelecekte bütçeden 
ödeyeceği faiz 514,8 milyar lira olarak hesaplandı. Bu yüke gelecekte oluşacak kur artışlarının getireceği yük 
dahil bulunmuyor.  

• Yine aynı projeksiyonlara göre 711 milyar lira (97,3 milyar dolar) olan Hazinenin dış borç için gelecekte 
bütçeden ödeyeceği faiz miktarı ise 340,5 milyar lira (44,8 milyar dolar) olarak hesaplanıyor. Bu rakamlara da 
oluşacak kur farkları dahil bulunmuyor.  

• Sadece 2021 yılı için bütçeden yapılması gereken iç ve dış borç ödemesi şimdiden 135 milyar doları bulmuş 
gözüküyor. Bu tutar da hem yılın kalan dönemindeki (Ocak-Aralık ve 2021 yılı içinde yapılacak borçlanmalar) 
borçlanmalar ve hem de kur farkları nedeniyle artacak.  

Borç Yeniden Milli Gelirin Yüzde 40’ını Geçti  

• Hazinenin iç ve dış borçlarının milli gelire oranı ise uzun bir aradan sonra yeniden yüzde 40’ın üzerine 
yükseldi. 2017 yılı sonunda yüzde 28,2 olan borç stokunun milli gelire oranı 2018 yılında yüzde 28,6’ya, 2019 
sonunda yüzde 31’e yükselmişti, bu yıl ağustos ayı sonu itibariyle ise yüzde 40,4’e kadar çıktı.  

Hazine 100 Lira Borç Ödeyip 260 Lira Borçlandı  

• Bütçenin 113 milyar lira nakit açığı verdiği ocak-ağustos döneminde Hazine, bu açığın finansmanı için net 
olarak 255,9 milyar liralık yeni borçlanmaya gitti.  

• Hazine bu dönemde iç ve dış borçları için 160,3 milyar lira (anapara) ödemesi yaparken, 416,2 milyar lira da 
yeni borç aldı. Diğer bir ifadeyle Hazine her 100 liralık borç ödemesine karşılık 260 liralık yeni borçlanmaya gitti.  

• Hazine’nin bütçe açığının finansmanı için bu yıl yapabileceği net borçlanma 140 milyar lira ile sınırlı bulunuyor. 
Bu sınır Hazine ve Maliye Bakanlığı tarafından yüzde 5 ve ayrıca Cumhurbaşkanı tarafında da yüzde 5 oranında 
artırılabiliyor. Bu artırımlarla birlikte borçlanma limite en fazla 154 milyar liraya çıkıyor. Ancak limit artırımına 
ilişkin Cumhurbaşkanlığı kararı henüz yayımlanmış değil.  

• Hazine ocak-ağustos döneminde Bütçe Kanununu çiğneyerek yasal limitinin 100 milyar lira, nakit açığı için 
ihtiyaç duyulan finansman ihtiyacından da 142,6 milyar lira üzerinde borçlandı.  

Kredi ve Mevduat Gelişmeler  

• Bankalardaki (bankalararası mevduat hariç) toplam mevduat 56,6 milyar lira artarak 3 trilyon 433 milyar liraya 
yükseldi. Bankalar ve katılım bankalarındaki mevduatlar yılbaşından bu yana ise 866 milyar lira (yüzde 33,7 
oranında) arttı.  
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Dolarizasyon  

• Bu hafta TL cinsinden mevduatlar 24,4 milyar lira artarak 1 trilyon 590 milyar liraya yükselirken, döviz 
cinsinden mevduatlar ise 32,1 milyar lira artarak 1 trilyon 842 milyar liraya çıktı. Dolar cinsinden bakıldığında ise 
953 milyon dolar azalan döviz mevduatları 242 milyar dolara geriledi. Dolayısıyla döviz cinsinden mevduatlarda 
yaşanan artış tümüyle kur artışından kaynaklandı.  

• Toplam mevduattaki dolarizasyon oranı yüzde 53,7 olarak hesaplandı. Bankalardaki yurt içi ve yurt dışı 
kaynaklı (bankalararası mevduat hariç) toplam mevduatın yarasından çoğunu yabancı para cinsinden açılmış 
mevduatlar oluşturmaya devam etti.  

• Dolarizasyon; diğer bir deyimle döviz cinsinden tutulan mevduatların toplam mevduat içindeki payı, gerçek 
kişilere ait (vatandaşın tasarruf mevduatı) mevduatlarda ise yüzde 57,9’a kadar yükseldi. TL’ye güvenmeyen 
vatandaşlar ağırlıklı olarak döviz ve altın mevduatını tercih ediyor. Gerçek kişilerin döviz mevduatı son haftada 
da 614 milyon dolar azalarak 155,2milyar dolara geriledi.  

• Enflasyon beklentilerinin yükselmesi, iktidarın zorlamasıyla TL mevduata negatif reel faiz uygulanması 
vatandaşların tasarruflarını, dolar, Euro ve altın gibi yabancı para tasarruflara yönlendirmesine yol açıyor. 
Uzun bir süre faiz artırmasına izin verilmeyen Merkez Bankası, geçen hafta 2 puanlık bir artırıma gitmek 
zorunda kaldı. Buna rağmen şimdilik başarılı olunabilmiş değil.  

Krediler  

• Bankaların verdiği krediler (bankaların bankalara verdiği krediler hariç) geçen hafta (15 -22 Eylül 2020 günleri 
arasında) 21 milyar lira artarak 3 trilyon 525 milyar liraya yükseldi.  

• Banka kredilerinde yıl başından bu yana ise 870 milyar liralık artış oldu.  

• Bankaların topladığı mevduatın yüzde 33,7 oranında arttığı yıl başından bu yana, kredilerdeki genişleme ise 
yüzde 32,8 oldu. 2019 yılı sonunda yüzde 103,4 olan mevduatın krediye dönüşüm oranı ise yüzde 102,7’ye 
geriledi.  

• Uluslararası derecelendirme kuruluşları ve ekonomistler iktidarın bankaları kredi vermeye zorlayarak 
yarattığı kredi genişlemesinin Türkiye’nin cari işlemler açığını artırarak dış finansman sorununu büyüttüğünü 
ileri sürüyorlar.  

Batık Krediler 151 Milyar Lira  

• Zamanında ödenmediği için takibe alınan krediler ise son hafta da 184 milyon lira artarak 150,8 milyar lira 
oldu. Tahsili gecikmiş alacaklarda yıl başından bu yana ise 1,4 milyar liralık azalma yaşandı. 2019 yılı sonunda 
yüzde 5,7’ye kadar yükselen tahsili gecikmiş alacakların toplam kredilere oranı yüzde 4,3’e geriledi.  

• Ancak bu gerilemenin altında bankaların donuk alacaklarına ilişkin 90 gün olan asgari gecikme süresinin, 
salgına karşı alınan önlemler kapsamında 31 Aralık 2020 tarihine kadar geçerli olmak üzere 180 güne çıkarılmış 
olması yatıyor. Diğer bir ifadeyle bankalar vadesi 180 günden fazla geçmemiş alacaklarını tahsili gecikmiş 
alacak olarak kaydetmiyor.  

• Kredi stokunda ağustos ayı ortalarına kadar yaşanan artışın daha çok küçük ve orta boy işletmelerle, 
tüketicilerin kullandığı kredilerden kaynaklandığı gözleniyor. Kredilerdeki bu büyüme, üretimi ve yatırıma 
yönelik olmadığı için ekonomide bir büyümeye yol açmıyor aksine son aylarda enflasyonda yaşanan artışın 
temel nedenini oluşturuyor.  

Kamu Bankalarının Döviz Açığı Yeniden Artıyor  

• Kamu bankaları, 2019 yılı başından itibaren “arka kapı” yöntemiyle döviz kurlarına müdahalede bulunuyor. 
Kurun fazla yükselmesini önlemek için sürekli döviz satmak zorunda bırakılan kamu bankalarının 7 Ağustos’ta 
12,2 milyar dolara çıktıktan sonra 28 Ağustos itibariyle ise 4,8 milyar dolara gerileyen döviz açığı 18 Eylül 
itibariyle 5,9 milyar dolara kadar yükseldi.  

• Kamu bankalarının döviz açığını, yasal sınırların oldukça üzerine çıkmasından sonra Hazine bu bankalara 
“döviz cinsinden iç borçlanma kâğıdı satarak” azaltmıştı. Kamu bankalarının döviz riskini bu yolla Hazine, diğer 
bir ifadeyle halk üstlenmişti.  

• Kamu bankaları dışındaki bankaların yabancı para net genel pozisyonu 4,7 milyar dolar artıda olduğu için 
sektörün toplam döviz açığı 1,2 milyar dolar olarak hesaplandı.  
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KOBİ’lerin Banka Borcu 843 Milyar Lira  

• Yaşanan salgın sürecinden en fazla etkilenen küçük ve orta boy işletmelerin bankalara olan kredi borçları ise 
18 Eylül itibariyle 846 milyar lira olarak gerçekleşti.  

• BDDK’nın verilerine göre KOBİ’lerin bankalara olan kredi borçları 11 - 18 Eylül haftasında 3,3 milyar lira 
artarak 842,7 milyar liradan 846 milyar liraya çıktı.  

• KOBİ kredilerinin 133,8 milyar liralık (18,4 milyar dolar) kısmı döviz kredilerinden oluşuyor.  

• KOBİ kredilerinde yıl başından bu yana ise 230,9 milyar liralık (yüzde 37,5 oranında) büyüme yaşandı.  

• KOBİ’lerin zamanında ödeyemediği kredi borçları 59,5 milyar lira oldu.  

Vatandaşın Bankalara Borcu 801 Milyar  

• Salgına karşı alınan önlemler kapsamında gelirinin önemli bir kısmını kaybeden bu nedenle de borçlanmaları 
teşvik edilen vatandaşların bankalara ve finansman şirketlerine olan tüketici kredisi ve kredi kartı borçları uzun 
bir aradan sonra ilk kez bir hafta azaldı.  

• Vatandaşın borcu 11 - 18 Eylül haftasında 1,9 milyar lira azalarak 801,3 milyar liraya geriledi. Bu borcun 671,6 
milyar lirası tüketici kredilerinden, 129,7 milyar lirası da kredi kartlarından kaynaklanıyor. Söz konusu hafta 
içerisinde tüketici kredileri 725 milyon lira kredi kartı borçları ise 1,1 milyar lira azaldı.  

• Tüketici kredisi ve kredi kartı borçları yıl başından bu yana ise 210,9 milyar lira arttı. Yılbaşından bu yana 
tüketici kredileri 197 milyar lira artarken, kredi kartı borçlarındaki artış ise 13,8 milyar lira oldu.  

• İktidarın, salgına karşı alınan önlemler nedeniyle işini kaybeden, işini kaybetmediği halde geliri azalan, 
zorunlu izne çıkarılan vatandaşlara temel ihtiyaçlarını karşılayabilmeleri için bankalardan borçlanmayı adres 
göstermesi vatandaşların bankalara olan borcunun yılın ilk 9 ayında yüzde 35,7 oranında büyümesine yol 
açtı.  

Kredi ve Mevduat Faiz Oranları  

• 18 Eylül itibariyle bankaların bir yıl vadeli TL cinsinden mevduata uyguladığı yıllık faiz oranı bir önceki haftaya 
göre 0,48 puan daha artarak yüzde 10,68’e çıkarken, bir yıl vadeli ticari kredinin yıllık basit faizi ise 0,97 puan 
artarak yüzde 14,04’e yükseldi.  

Tayyip Erdoğan’ın Teorisi Çöktü: Merkez Bankası Faizi 2 Puan Artırdı  

• • Türkiye ekonomisinin geçen ay yaşadığı kur şoku sırasında Merkez Bankası’nın TL’nin değerini 
koruyabilmek için faiz artırabileceği beklentileri gündeme gelirken, Recep Tayyip Erdoğan 11 Ağustos 2020 günü 
kabine toplantısından sonra yaptığı açıklamada “Kur saldırılarının etkisiyle yüzde 24’e çıkan Merkez Bankası 
politika faizi yüzde 8,25 seviyesine indi. Aynı şekilde yüzde 35’lere çıkan piyasa faizleri yüzde 8 bandına kadar 
geriledi. Hamdolsun, daha da inşallah düşecek” açıklamasını yapmıştı. Merkez Bankası Tayyip Erdoğan’ın 
açıklamasının temelsiz olduğunu önce örtülü faiz artırımıyla şimdi de resmi olarak faizi 2 puan artırarak ortaya 
koydu.  

• Merkez Bankası, politika faizi olarak değerlendirdiği bir hafta vadeli borç verme faizini iki yıl aradan sonra 
yeniden 2 puan artırarak 8,25’ten 10,25’e yükseltti. Dolayısıyla Merkez Bankasının gecelik borç verme faizi 
yüzde 9,75’ten yüzde 11,75’e, geç likidite penceresi borç verme faizi ise yüzde 11,25’ten yüzde 13,25’e çıktı.  

• Merkez Bankası Para Politikası Kurulu, faiz artırımının gerekçesini “Kurul, dezenflasyon sürecini yeniden tesis 
etmek ve fiyat istikrarını desteklemek amacıyla politika faizinin 200 baz puan yükseltilmesine karar 
vermiştir” sözleriyle açıkladı. Diğer bir ifadeyle enflasyonu düşürmek için faizin artırıldığı ifade edildi. Böylece 
Merkez Bankası, “faiz sebep enflasyon netice” şeklinde bir tekerlemeyi ezberlemiş olan Tayyip Erdoğan’ın 
hiçbir bilimsel temeli olmayan, büyük olasılıkta kendisinin uydurduğu “enflasyonun düşmesi için faizin düşmesi 
gerektiği” görüşünün temelsiz olduğunu bir kez daha gösterdi.  

• Merkez Bankası bundan önceki son faiz artırımını 14 Eylül 2018’de yapmış ve bir hafta vadeli borç verme 
faizini yüzde 24’e kadar yükseltmiş, 26 Temmuz 2019’dan 22 Mayıs 2020’e kadar olan dönemde de enflasyonun 
yükselme eğiliminde olmasına rağmen, iktidarın siyasi baskısıyla faiz indirmişti. Bir önceki Merkez Bankası 
Başkanı “faiz indirmediği için” görevden alınmıştı.  

• Merkez Bankası’nın, bankalara verdiği paranın faizi ise 18 Eylül itibariyle yüzde 10,88’e çıktı. Fonlama faizi, 
yüzde 10,25’e çıkarılan politika faizinin üzerinde kalmaya devam etti.  
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• Ancak bu faiz artırımı ilk saatlerde TL’nin değerinde bir toparlanmaya yol açsa da, izleyen saatlerde TL 
yeniden hızla değer kaybetti ve kur eski düzeyine yeniden çıktı.  

İç Borçlanma Kağıtlarının Faizi  

• İki yıl vadeli devlet tahvili (gösterge faiz) 25 Eylül günü yüzde 12,95 faiz oranıyla işlem gördü. Beş yıl vadelinin 
faizi yüzde 12,82, 10 yıl vadeli tahvilin faizi ise yüzde 13,03’e geriledi.  

• Devlet tahvili faizleri, önceki hafta sonuna göre, iki yıl vadelide (gösterge faiz) 0,78 puan, beş yıl vadelide 0,82 
puan, on yıl vadelide ise 0,71 puan düştü.  

• Merkez Bankası faiz artırırken iç borçlanma kağıtlarının faizinde yaşanan düşüşün, faiz artırımıyla 
“enflasyonun düşebileceği” beklentilerinden kaynaklandığı ifade ediliyor.  

Risk Primi (CDS)  

• Türkiye’nin dış borçlarını geri ödeme (temerrüt) riskini gösteren CDS (Kredi temerrüt sigortası) ise 25 Eylül 
itibariyle, bir önceki haftaya göre yüzde 12,2 oranında artarak 506,48’den 568,37’ye kadar yükseldi. Türkiye’nin 
CDS değeri, son bir ayda yüzde 2,13, son altı ayda yüzde 3,26 ve son bir yılda ise yüzde 56,4 oranında arttı.  

• Halen sadece Venezüella, Arjantin ve Ukrayna’nın CDS’i Türkiye’den yüksek bulunuyor. Diğer ülkelerin 
tümünün CDS değeri Türkiye’den düşük seyrediyor. Türkiye için oldukça yüksek bir temerrüt riski, diğer bir 
ifadeyle borcunu ödeyememe konusunda oldukça riskli bulunuyor.  

TL’nin Değeri Eriyor  

• Kötü ekonomik yönetim, Türkiye’nin uluslararası itibarıyla birlikte Türk lirasının itibarını, dolayısıyla değerini 
eritiyor. Merkez Bankasının faiz artırımına rağmen TL’deki kan kaybı sürüyor.  

• Dolar kuru (Merkez Bankasının 25 Eylül 2020 günü açıkladığı kurlar üzerinden) yıl başından bu yana yüzde 
27,2, Euro kuru ise yüzde 32,4 oranında arttı. Diğer bir ifadeyle TL yıl başından bu yana dolara karşı yüzde 21,4, 
Euro’ya karşı ise yüzde 24,5 oranında değer kaybetti.  

• Tek adam rejimiyle ilgili Anayasa değişikliğinin kabul edilmesi ve sonrasındaki gelişmelerin TL’nin değerinde 
yarattığı değişimler şöyle: 
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Protesto Edilen Senetler Azaldı  

• Türkiye Bankalar Birliği Risk Merkezinin verilerine göre bu yıl ocak-ağustos döneminde toplam değeri 8 milyar 
lira olan 423 bin 252 senet vadesinde ödenmediği için protesto edildi.  

• Protesto edilen senet sayısı geçen yılın aynı dönemine göre yüzde 34,7, bu senetlerin toplam tutarı da yüzde 
43,1 oranında azaldı.  

• Protesto edilen senet tutarlarında yaşanan azalma, ticari faaliyetteki küçülmenin doğal sonucu olarak 
gözüküyor.  

İcra Dairelerindeki Dosya Sayısı 23 Milyona Çıktı  

• İcra takiplerinin Covid 19 salgını nedeniyle üç aya yakın bir süre durdurulmuş olmasına rağmen, icra 
dairelerinde bekleyen (UYAP üzerinden açılan dosyalar) dosya sayısı son bir yılda 1 milyon 612 bin adet artarak 
25 Eylül itibariyle 22 milyon 916 bine yükseldi.  

• Bu yıl 4 milyon 324 bin yeni icra dosyası gelirken, 3 milyon 504 bin dosya ise sonuçlandırıldı.  

• • İcra takipleri 21 Mart-21 Haziran 2020 tarihleri arasında durdurulduğu için icra dairelerine gelen 
dosya sayısında geçen yıla göre yüzde 37,2 oranında azalma yaşandı. Bu azalmaya rağmen derdest dosya 
sayısında artış sürüyor.  

Açlık Sınırı 2 Bin 448 Liraya Çıktı  

• Türk-İş’in dört kişilik bir ailenin dengeli ve beslenebilmesi için yapılması gereken gıda harcamasını esas alarak 
belirlediği açlık sınırı eylülde bir önceki aya göre yüzde 2,7 oranında artarak 2 bin 447 liraya yükseldi. Açlık 
sınırında son bir yıllık dönemdeki artış ise yüzde 18,6 oldu.  

• Yoksulluk sınırı ise yine aynı oranda artarak 7 bin 973 lira olarak gerçekleşti.  

TÜGE’DE AB TAVSİYELİ TÜİK KURNAZLIĞI! 

TÜİK’in AB Komisyonu’nun tavsiyesini gerekçe göstererek, TÜGE’de Eylül ayından itibaren yaptığı değişiklikle 
endeksin bir ayda 20 puan birden artması, kâğıt üzerinde güven artışıyla “gerçeği örtme” çabasıdır!  

TÜİK, 2004 yılından bu yana yayınlamaya başladığı Tüketici Güven Endeksi (TÜGE) hesaplama yönteminde ve 
TÜGE’yi oluşturan alt endekslerde AB Komisyonu tavsiyeleri doğrultusunda değişikliğe gitti. TÜGE’den ‘Gelecek 
12 aya ilişkin işsiz sayısı beklentisi’ ve ‘Gelecek 12 aya ilişkin tasarruf etme ihtimali beklentisi’ alt endeksleri 
çıkartıldı. Bunların yerine ‘Geçen 12 aylık döneme göre mevcut dönemde hanenin maddi durumu’ ve ‘Gelecek 
12 aylık dönemde dayanıklı tüketim mallarına harcama yapma düşüncesi’ alt endeksleri eklendi. Bu değişiklik 
çerçevesinde, Eylül ayı TÜGE rakamı eski hesapla 61,8 iken bir anda 20 puan birden artarak 82’ye yükseldi.  
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Aslında TÜİK’in TÜGE’den çıkarttığı iki alt endeksin kaldırılması yönünde AB’nin bir tavsiyesi yok. Sadece 
tüketici güveninin daha sağlıklı ölçülmesi ve kıyaslanabilir olması için yukarıda yer alan iki yeni alt endeksin 
TÜGE’ye dahil edilmesini tavsiye ediyor. Ancak mevcut ekonomik koşullarda, gerek işsiz sayısı beklentisinin 
yüksekliği gerekse tasarruf etme ihtimalinin düşüklüğü, TÜGE’yi aşağı çektiği için TÜİK bu tavsiyeyi benimsemiş 
ve değişikliğe gitmiş! Yapılan değişikliğe rağmen Eylül ayında 82 puana çıkan TÜGE verisi yine güveni 
yansıtmıyor. Tüketici güveni 0-200 arası puanlama ile hesaplanıyor. 100 ve üzerindeki rakamlar gelecek 12 aya 
ilişkin olumlu beklentiyi, 100’ün altındaki rakamlar ise kötümserlik ve negatif beklentiyi işaret ediyor. Yeni 
yöntemle bir anda 20 puan birden yükselmesine rağmen tüketici güveni hâlâ gelecek 12 ay için kötümser ve 
negatif.  

AB’nin Türkiye’ye yönelik pek çok tavsiye kararı var. Ancak iktidar bu tavsiyelerin, hazırlanan rapor ve 
değerlendirmelerin çoğunu ‘yok hükmünde, çöp’ diye nitelendirerek en sert tepkileri gösteriyor. Özellikle AB 
Komisyonu’nun, Avrupa Parlamentosu ve Avrupa Konseyi’nin Türkiye raporları çerçevesinde, demokratikleşme, 
düşünce ve ifade özgürlüğünün genişletilmesi, düşünce ve ifadeyi terör suçu sayan terörle mücadele yasasının 
AB kriterleriyle uyumlu hale getirilmesi, yargı bağımsızlığı ve hukuk devleti ilkelerinin güçlendirilmesi gibi 
tavsiyeler bunlardan sadece bazıları.  

Bu tavsiyelerin, kriterlerin pek çoğunu iktidar dikkate almadığı için Vize Muafiyeti anlaşması, Gümrük Birliği 
Anlaşması’nın revizyonu müzakereleri, tam üyelik görüşmelerinde yeni fasılların açılması askıda.  

İktidarın, işine gelen tavsiyeye uyup AB ile uyum bahanesinin ardına sığındığı açıkça ortada. Ekonomi hızla 
kötüye giderken, TÜİK’in AB tavsiyesiyle işsizlik ve tasarruf etme endekslerini çıkarttığı TÜGE, bu sayede 
önümüzdeki aylarda iyimser beklenti sınırı olan 100’ü aşıp 200’e yaklaşırsa hiç de şaşırtıcı olmaz! 

MERKEZ BANKASI’NIN, POLİTİKA FAİZİNİ 2 PUAN YÜKSELTME ÇARESİZLİĞİ DE 
FAYDASIZ! 

Merkez Bankası’nın uzun bir aradan sonra politika faizini 2 puan yükseltmek zorunda kalması, talimatla 
düşürülen faizlerin ekonomik gerçeklerle örtüşmemesinin ortaya çıkarttığı ağır faturanın sonucudur! 

Merkez Bankası Para Politikası Kurulu’nun (PPK) 2 yıl aradan sonra yeniden faiz artırmak zorunda kalması 
aslında iç ve dış piyasalara yönelik göstermelik bir mesajdan ibarettir. PPK kararıyla yapılan 2 puanlık artışla 
Merkez Bankası’nin dört aydan bu yana yüzde 8,25’te sabit tuttuğu politika faizi yüzde 10,25’e yükseltildi. Zaten 
yüzde 8,25’lik politika faizi aylardır haftalık repo ihalelerini durduran Merkez Bankası tarafından fiilen 
uygulanmıyordu. 

Merkez BankasI bunun yerine Geç Likidite Penceresi (GLP), gecelik faiz ve klasik repo ihaleleriyle piyasaları ve 
bankaları fonlama yoluna giderek dolaylı faiz artışını devreye sokmuştu. 

Klasik repo ihalelerinde düzenli olarak her hafta 10 milyar TL fonlama yapan Merkez Bankası, bu yöntemde 
miktarı kısıtlı tutarak bankaları gecelik fonlama ve GLP’ye yönlendiriyor. Klasik repo ihalelerinde faiz yüzde 
10,65 düzeyinde gerçekleşirken, gecelik borç vermede yüzde 11,75, GLP’de ise yüzde 13,25 oranında faizle 
fonlama yapılıyor. 

Yani Merkez Bankası’nin fiilen yürürlükte olmasına rağmen uygulamadığı yüzde 8,25’lik resmi faizi ile dolaylı 
şekilde bankaları meCumhurbaşkanıur bıraktığı fonlama faizleri arasında 2-5 puan fark vardı! Şu anda 2 puan 
artırılarak yüzde 10,25’e yükseltilen politika faizi de Merkez Bankası’nin bankaları ve piyasaları fonlamada 
kullandığı yöntemler için fiilen uyguladığı faizin 2-3 puan altında. Dolayısıyla Merkez Bankası şayet yeni politika 
faiziyle fonlama yoluna giderse, faizi artırmış değil aksine düşürmüş olacak! 

Artırım Kararına Rağmen, Açıklanan Yeni Faiz Yine Enflasyonun Altında ve Negatif! 

Fiilen sabit tuttuğu politika faizini dört aydan bu yana uygulamayan Merkez Bankası’nin artırım kararına 
rağmen, açıklanan yeni faiz yine enflasyonun altında ve negatif! Merkez Bankası daha yüklü faiz artışlarına 
gitmek zorunda kalacak!  

Geçtiğimiz Ağustos ayında Cumhurbaşkanı Erdoğan, Haziran ayında geçilen normalleşme sürecinde kamu 
bankaları tarafından başlatılan düşük faizli kredi kampanyalarını örnek göstererek faizlerin daha da düşeceğini 
söylemişti. Ancak bu kampanyalar iki ayda sonlandırıldı. Gerek kredi genişlemesinin enflasyonu yukarı çekmesi 
gerekse alınan düşük faizli kredilerle döviz ve altın alma eğiliminin hızlanması bunda etkili oldu.  
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Ekonomiyi canlandırmak için atılan bu adımdan vazgeçilirken, önce kamu bankaları ardından da özel 
bankalar art arda konut ve ticari kredi faizlerinde artışa gittiler, faizler çift haneli oranlara yükseltildi. Merkez 
Bankası’nin dolaylı faiz artışları da devreye girince banka faizleri daha da yükseldi.  

Kaldı ki 2 puan artırılan politika faizi bile hâlâ en son ağustos verisiyle yüzde 11,77 olarak açıklanan yıllık 
enflasyonun 1,52 puan altında ve negatif! Asıl sorun MERKEZ BANKASI faizinin uzun süredir enflasyon karşısında 
negatif olması, bunun da TL’nin cazibesini yitirmesini, değer kaybetmesini, kurların yükselmesini ve dövize 
talebin artmasını beraberinde getirmesi!  

Merkez Bankası Mayıs ayından bu yana yüzde 8,25’lik politika faizini sabit tutarak Cumhurbaşkanının faiz 
konusundaki tepkisini çekmemeye çalıştı. Dolaylı faiz artışlarıyla sorunu çözme çabası güven vermedi ve kurlar 
yükselmeye devam etti. Şimdi yapılan 2 puanlık artış, Cumhurbaşkanının tepkisini çekmeme yanında iç ve dış 
piyasalara karşı görevini yapmış görünmek dışında bir adım değil. İç ve dış piyasalarda güven ve itibar sağlama 
açısından yetersiz. Kurların ve enflasyonun yükselişini önleyebilecek bir faiz artışı da değil.  

En azından yılsonuna kadar aylık 2’şer puanlık faiz artışları yapılırsa nispeten TL’ye talep artırılabilir. Yabancılar 
açısından TL varlıkların cazip hale gelmesi ve dış kaynak girişinin başlayabilmesi için faizlerin risk puanıyla 
birlikte enflasyonun en az 3-4 puan üzerine yükseltilmesi kaçınılmaz. Bu da muhtemelen 3 Ekim’de açıklanacak 
eylül enflasyonunun yüzde 12 düzeyinde gerçekleşmesi durumunda politika faizinin en az yüzde 14-15 
seviyesine yükseltilmesini gerektiriyor! 

OVP, 2023 HEDEFLERİNİN İFLASININ İLANI 

2021 – 2023 dönemini kapsayan Orta Vadeli Program’ın ana hatlarıyla ilgili bir sunum yapıldı. Damat Bakan, 
Orta Vadeli Program’ın ismini beğenmiyor. Yeni ekonomi programı ismini kullanıyor. Ama açıkladığı programın 
kanuni ismi Orta Vadeli Programdır. Kısaltması da OVP’dir. OVP, Mali Program ile birlikte bütçe sürecini 
başlatan resmi bir dokümandır. Resmi dokümanların ismini de herkes kafasına göre değiştiremez, eğip 
bükemez. Devlet ciddiyeti bunu gerektirir. 

Gömleğin İlk Düğmesi Yanlış İliklendi 

OVP bütçe sürecini başlattığı için mevzuatımızda ayrıntılı bir şekilde de düzenlenmiştir. Kanuna göre bu 
programın Eylül ayının ilk hafta sonunda yayınlanan Resmi Gazete’de yayınlanması gerekir. Bugün 29 Eylül ve 
program henüz Resmi Gazete’de yayınlanmadı. Dolayısıyla da bütçe sürecinin de kanunen başlaması gereken 
sürede başlamadı bir ay gecikti. Gömleğin ilk düğmesi daha en baştan yanlış iliklendi. Bu aynı zamanda ucube 
rejimin kuvvetler ayrılığına ve parlamentonun bütçe yapma hakkına saygı duymadığını açıkça gösteriyor. 

OVP Yok, Janjanlı Sunum Var 

Elimizde Resmi Gazete’de yayınlanmış detaylı bir program hala yok. Ne var? Damat Bakanın janjanlı bir 
powerpoint sunumu var. Bu sunumda her yere bir yeni kelimesi serpiştirilmiş. Önümüzdeki 3 yıl yeni 
dengeleme, yeni normal, yeni ekonomi üzerine inşa edilecekmiş. Damadın 2018’de ilk açıkladığı program da 
dengelenme, disiplin, değişim diye başlamıştı. Bu kifayetsiz yönetimin elinde ekonomi dengesini öyle bir 
kaybetti ki o gün bugündür bir türlü dengesini bulamıyor. 

Programın Kur Tahminleri Şimdiden Çöp 

Bir ekonomik programın başarısı için en kritik unsur güvendir. Güveni sağlamak için ise iki şeye ihtiyaç vardır. 
Birincisi, oyunun kurallarını değiştirecek ciddi bir program. İkincisi de bu programı uygulayabilecek ehliyetli 
kadrolar. Baktığımızda ne oyunu değiştirecek bir program ortada var ne de ehliyetli kadrolar. Ekonomi aile 
şirketi gibi yönetiliyor. Damat Bakanın karnesi de ortada. Allah aşkına damadın bugüne kadar açıkladığı hangi 
hedef tuttu? Orta Vadeli Programların çoğu daha mürekkebi kurumadan kadük oldu. Hiçbir hedefleri tutmadı. 
Nitekim piyasalarda açıklanan sunuma güven duymadığını gösterdi. Dolar 8 liraya, Avro 9 liraya koşmaya devam 
etti. Döviz kurları rekor üstüne rekor kırıyor. Açıkladığı programın kur tahminleri ise şimdiden çöpe gitmiş 
gözüküyor. Gerçi powerpoint sunumda yıllar itibariyle ortalama kurlar yoktu ama bunu basın açıkladı. Buna 
göre ortalama dolar kuru tahmini önümüzdeki yıl için 7 lira 68 kuruş. 2022’de 7 lira 88 kuruş, 2023’te ise 8 lira 2 
kuruş olacakmış. Şimdi dolar kuru daha bugün 7.85’leri gördü. Kur tahminleri daha işin başında geçersiz hale 
gelen bir programa nasıl güven duyulacak? 

2023 Hedeflerinin İflasının İlanı 

Damat Bakanın 2023’e kadar verdiği milli gelir tahminleri ekonomimizdeki o vahim patinajı, geriye doğru gidişi 
açıkça gösteriyor. Damada göre milli gelirimiz 2020’de 702 milyar dolar. 2021’de 735 milyar dolar olacakmış. 
2008’de milli gelirimiz ne kadardı? 783 milyar dolar. Yani gelecek yıl milli gelirimiz 2008’deki seviyesini bile 
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yakalayamayacak. Yani 13 yıl önceki milli gelir artık hayal oldu. Damat Bakanın verdiği rakamlar aslında AK 
Partinin 2023 hedeflerinin iflasının ilanıdır. Orta Vadeli Program’a göre 2023’te milli gelirimiz 875 milyar doları 
ancak bulacakmış. Peki, 2023 için hedef neydi o böyle alayişle valayişle açıklanan? 2 trilyon dolar. İlerde 
çocuklarımız, torunlarımız bugünleri Türkiye’nin kayıp 10 yılı olarak anacaklar neden mi? Çünkü ilan ettikleri 
2023 milli geliri 2012’nin altında. 

İstihdam Karneleri Zayıf 

Damadın açıkladığı programın en zayıf yönlerinden biri de istihdam. Damat Bakan, 2019’da 2,5 milyon kişiye 
ilave istihdam sözü vermişti hatırlayın seçimlerden önce. O günden bugüne iş sahibi 2 milyon 116 bin kişi işini 
kaybetti. Şimdi damat çıkmış Orta Vadeli Program döneminde her yıl ortalama 1 milyon 336 bin kişiye iş 
bulacağım diyor, istihdam yaratacağım diyor. Arkadaş, ayinesi iştir kişinin lafa bakılmaz. Damadın istihdam 
konusunda karnesi zayıftır. 

Evlere Şenlik Damat 

Hele hele sunum sonrasında damadın gazetecilere söylediği bir takım sözler var ki hakikaten evlere şenlik. 
Damat, kurun önemli olmadığını, sanayimizin güçlü olduğunu, kurdaki artıştan en karlı Türkiye’nin çıkacağını 
söylüyor. Döviz kurunun kontrolü bizim elimizde diyor. Sayın Albayrak, siz göreve geldiğinizde dolar kuru 4 lira 
53 kuruştu. Bugün 7 lira 80 kuruşa çıktı. Bu arada kuru tutmak içinde son 1 yılda 120 milyar dolar rezerv 
erittiniz. Eğer kontrol sizdeyse bu döviz kurları buralara nasıl geldi? Milletin 120 milyar doları yok yere nasıl 
heba edildi? Çocuk mu kandırıyorsunuz? 

Şirketlerin Kur Zararı 300 Milyar TL 

Ülkemizde sanayicilerin net döviz borcu 163 milyar dolar. Yılbaşından bu yana kurdaki artış nedeniyle 
bilançolara yansıyacak kur farkı zararı 300 milyar lirayı buldu kurdaki bu değişmeler nedeniyle. Çarşıda, pazarda 
etiketler şiştikçe şişti. Millet açım aç diye bağırıyor ama Damat Bakan çıkmış diyor ki, sanayimiz güçlüdür. Peki 
dövizle borçları nereye koyacağız? Maalesef sosyete damat milletin durumundan ve ekonomik verilerden 
bihaber görünüyor. 

Çiftçiye Bir Şey Yok, Esnafa Bir Şey Yok 

Bakanın açıklamalarında millet için tek bir tedbir yok. Hala salgının ciddiyetini anlayamamışlar. Bu programda 
ekonomik buhran, pandemi yok. Programda oyun kurallarını değiştirecek, yaptıkları hataları anlamışlar “Artık 
yoğurdu farklı bir şekilde yiyecekler” dedirtecek hiçbir şey yok. Bu programda güven verecek, yatırımcıyı ülkeye 
çekecek, istihdam ve gelir artışını sağlayacak hiçbir şey yok. Esnaf perişan, ertelenen vergi ve prim borçlarının 
ödeme günü geldi, kredi borçlarının ilk taksitleri ödenmeye başlıyor. Esnaf vergi, prim ve kredi borçlarına 
yeniden yapılandırma istiyor. Borçlarımızın faizi silinsin diyor. Bununla ilgili damadın esnaflarımıza söylediği 
herhangi bir tedbir var mı bu programda? Yok. 2020 yılı bitiyor. Hala çiftçinin ürün desteklerini açıklamadılar. 
Ama damat çıkıyor çiftçiye avans ve girdi finansmanı vermekten bahsediyor. Bırakın bu çiftçiyi daha fazla 
borçlandırmayı, avans vermeyi, girdi finansmanı vermeyi. Önce çiftçinin desteğini şu salgın döneminde bu yıla 
ait desteğini biran önce ilan edin kuruşu kuruşuna da ödeyin. 

Derde Derman Olmaz 

Yine çocuklar uzaktan eğitimde ciddi sıkıntılar yaşıyor. Şimdi internet kotaları da bitmiş durumda. Veliler ve 
çocuklarımız çaresiz. Her yere mektuplar atıyorlar, televizyonlara çıkıyorlar dertlerini anlatmaya çalışıyorlar. Bu 
dönemde her bir öğrenciye sınırsız internet kotası vereceğiz diye herhangi bir şey bu programda var mı? Damat 
bununla ilgili tek bir söz söyledi mi? Hayır. Bu program bu ucube rejimin ve bu ekibin Türkiye’nin dertlerine 
derman olamayacağını açıkça gösteriyor. En önemli delillerinden biri, bu kifayetsiz ekip millete güven 
vermemekte. Yeni koşullara uygun, durumun olağanüstülüğünü ve ciddiyetini kavramış bir programa ihtiyaç 
hala ortada duruyor. 

Oyunun Kurallarını Değiştirecek Politikalar Lazım 

Cumhuriyet Halk Partisi olarak dostlarımızla beraber bu ülkeyi yeniden üreten, genç nüfusa çalışma imkanları 
veren, kazanan, hakça paylaşan, başta çevre olmak üzere her alanda sürdürülebilirliği sağlayacak bir stratejiyle 
yeniden küresel bir oyuncu haline getireceğiz. Ülkede oyunun kurallarını değiştirecek, yeniden güveni 
sağlayacak politika ve stratejilerin ipuçlarını son kurultayımızda tüm delegelerimizin imzaladığı ve Genel 
Başkanımızın açıkladığı İkinci Yüzyıla Çağrı Beyannamesinde ortaya koyduk… 

 

 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

14 

 

Bu programın ana hatlarını Sayın Genel Başkanımız İkinci Yüzyıla Çağrı Beyannamesi olarak açıkladı: 

Yeni bir anayasayla güçlendirilmiş demokratik parlamenter sisteme geçilecektir. 

Türkiye’nin toplumsal barışı ve huzuru sağlanacaktır. 

Devlet yönetiminde ve toplumsal düzende liyakat hakim kılınacaktır. 

Siyasi ahlak yasası çıkarılacaktır. 

Kamu İhale Kanunu rekabet ve şeffaflığı sağlayacak şekilde yeniden düzenlenecektir. 

Sayıştay gerçek işlevine kavuşturulacak, Ulusal Vergi Konseyi ve TBMM’de Kesin Hesap Komisyonu kurulacaktır. 

Güçlü bir Stratejik Planlama Teşkilatı kurulacaktır. 

Eğitim sistemi tüm bileşenlerin ortak çabasıyla yeniden yapılandırılacaktır. 

Güçlü sosyal devletin ilk adımı olarak Aile Destekleri Sigortası Kurumu kurulacaktır. 

Yeni bir merkez yerel dengesi kurulacaktır. 

Kısacası Türkiye’mizi neyin düze çıkaracağı bellidir. Yeniyse yenileri sayalım: 

Bir; yeni siyasi bir iktidar. 

İki; yeni bir ekonomi politikası. 

Üç; yeni bir ehliyetli kadro. 

SARAY FAİZ-ENFLASYON İLİŞKİSİNİ ÖĞRENSİN DİYE MİLYARLARCA DOLAR GİTTİ 

Ülkemiz ve içinde bulunduğumuz coğrafya, çok kritik bir dönemden geçiyor. Maalesef doğu sınırlarımızda, bir 
başka kriz yeniden alevlendi. Ermenistan, uluslararası hukuka aykırı olarak, Azerbaycan ile olan ateşkesi bir kere 
daha bozdu. Azerbaycanlı soydaşlarımızın yerleşim yerlerini ve sivilleri hedef aldı. Ermenistan’ın bölge barışını 
tehdit eden bu tutumunu kabul edemeyiz. Bu, uluslararası hukukun açık ihlalidir. Bu, terördür. Yukarı 
Karabağ’daki Ermenistan işgali, zaten bölgemizde kanayan bir yaradır. Yıllardır süren bu işgal, hem bölge 
güvenliğini hem de refahını tehdit etmektedir.  

Öncelik Ermenistan’ın Askerlerini Geri Çekmesi 

Çatışmaların yaşandığı coğrafya, ülkemizin Kafkasya’yla bağlantısı için stratejik önemdedir. Bakü-Tiflis-Ceyhan 
Boru hattı gibi önemli uluslararası stratejik tesisler çatışma bölgesine yakındır. Bu nedenle Türkiye Cumhuriyeti 
olarak, olayları tüm boyutlarıyla, dikkatlice değerlendirmeliyiz. Meselenin uluslararası hukuk zemininde çözümü 
için Azerbaycan’a her türlü desteği vermek zorundayız. Yukarı Karabağ meselesinin barışçı yollarla çözümü için 
öncelik bellidir: Ermenistan, daha önce işgal etmiş olduğu bölgelerden, askerlerini derhal geri çekmelidir.  

Azerbaycan’ın Acısı Bizim Acımızdır 

Cumhuriyet Halk Partisi olarak, yaşanan saldırıda şehit olan Azeri kardeşlerimize bir kere daha Allah’tan rahmet, 
yaralılara ise acil şifalar diliyoruz. Azeri kardeşlerimizin ve Azerbaycan’ın acısı bizim de acımızdır. Cumhuriyet 
Halk Partisi olarak kalbimiz, dualarımız ve desteğimiz Azeri kardeşlerimiz ve Azerbaycan Cumhuriyeti’yle 
beraberdir. 

Mazine Gülle Atsan, İstikbal Seni Topa Tutar 

Türkiye, pek çok cephede birden sıkışma riskiyle karşı karşıya. Suriye’de; ABD ve Rusya, sınırımızın hemen 
yanında bir terör koridorunu ilmek ilmek örüyorlar. “Türkiye’nin PKK/YPG’ye saldırmayacağını” ABD’nin 
bölgedeki özel temsilcisi James Jeffrey açıklıyor. Peki, ülkeyi yönetenlerin bu vahim iddiaya karşı sesleri çıkıyor 
mu? Hayır. Ege’de; Yunanistan, Lozan’a aykırı şekilde, burnumuzun dibindeki adaları silahlandırıyor, kendisine 
ait olmayan adacıkları işgal ediyor. Ülkeyi 18 yıldır yöneten hükümetin Savunma Bakanı, bu durumun yeni 
farkına varıyor. Doğu Akdeniz’de; Fransa yanına AB’yi ve diğer bölge ülkelerini de alarak, bizi kıyılarımıza 
sıkıştırmaya çalışıyor. 18 yıllık iktidarın kifayetsiz Dışişleri Bakanı ise işini yapıp, diplomasiyle hasım azaltacağına, 
ülkemizin tapu senedi Lozan’la uğraşıyor. Azeri kardeşlerimizin çok güzel bir atasözü var: “Mazine gülle atsan, 
istikbal seni topa tutar.” 18 yıldır bu ülkeyi yönetiyorlar. Cumhuriyetimizle ve cumhuriyeti kuran kadrolarla 
kavga etmekten bıkmadılar.  
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Saray Önlem Alacağına Siyasi Ömrünü Uzatmaya Çalışıyor 

Buradan Saraya bir kere daha altını çizerek söylüyoruz: Ülkemizi, dış politikada ve ekonomide içine 
düşürdüğünüz ateş çemberinden nasıl çıkaracağınıza kafa yorun. Uluslararası ilişkilerde yalnızlığımızı bitirip 
askerimizin üzerindeki yükü azaltmak için, başta Suriye, Mısır ve İsrail ile diplomatik ilişkileri derhal başlatın. 
Dışarıda işleri kolay kılmak için içeride gerginliği azaltın, dış politikaya ihvan gözlükleriyle bakmaktan ve dış 
politikayı iç siyasete malzeme etmekten artık vazgeçin. TBMM’yi milli meselelerin çözüm adresi haline getirin. 
Ama Saray, ülkeyi ve milleti rahatlatacak bu önlemleri almak yerine siyasi ömrünü uzatmaya çalışmakla 
meşgul… Koltuğunu korumak için her yolu mubah görüyor.  

ABD’ye Verdiği Sözün Üstünü Örtmeye Çalışıyor 

“Suriye’de artık PKK/YPG terör örgütüne saldırmayacağız” diye Amerika’ya söz veren Saray, 6 yıl önceki Kobani 
olayları üzerinden, içeride HDP’ye siyasi operasyon düzenleyerek bu rezaletin üstünü örtmeye ve “şahsım 
devletine” muhalefet edenlere gözdağı vermeye çalışıyor. 6 yıldır süren, Anayasa Mahkemesi tarafından hak 
ihlali olduğuna dair kararlar verilmiş, beraatlarla sonuçlanmış bir dava yeniden açılıyor. İnsanlar tutuklanıyor. 
Şimdi insan soruyor tabi 6 yıldır nerelerdeydiniz? 6 yıl boyunca bu devletin polisi, savcısı buna ilişkin suçlarla 
ilgili bilgileri, belgeleri toplayamadı mı? 

Siyasi Operasyonun Amacı Açık 

Daha birkaç gün önce düğününden çıkıp, eşiyle apar topar saraya koşan Saray savcısının eliyle başlatılan bu 
siyasi operasyonun amacı gayet açıktır. Her şeyden önce “Borç alanın emir aldığını” ve bu çerçevede, 
PKK/PYD’ye ABD zoruyla verilen operasyon yapmama güvencesini gözlerden kaçırmak… İçeride zaten daralmış 
demokratik zemini daha da daraltmak, ülkeyi kutuplaştırarak yönetmek… Böylece siyaseten bitmiş ömürlerini 
mümkün olduğunca uzatabilmek. Ama bunları yaparken ülkenin bölünmezliğini ciddi ölçüde tehlikeye 
attıklarının da farkında bile değiller ya da umursamıyorlar. Ülkemiz bu müflis bezirgân siyasilerin elinde oradan 
oraya savruluyor.  

İddiaları Araştıracak Yürekli Bir Savcı Aranıyor 

Zamanında bazı Bakanların “Önüne yatarım” dediği Reza Zarrab’ın kuryesi, Amerika’da konuştu. Kurye, 
“Zarrab’ın Türkiye’de 800 milyon dolar rüşvet dağıttığını” açıkladı. İddiaya göre bu rüşvetin büyük bir kısmı tek 
bir kişiye gitmiş. Kim bu 10 milyonlarca doları alan kişi? MASAK ne yapıyor? Bu iddiaları araştıracak, Türkiye’de 
yürekli bir savcı yok mu? Neden dışarıda bir kez daha aleniyet kazanan bu iddialar, içeride yerli medyada 
yeterince yer almıyor? 

Halk TV’ye Yapılan Operasyonu Kınıyoruz 

Kirli bir medya düzeniyle, “Her türlü pisliğin üstünü örteriz” diye düşünüyorlar. Özgür medyayı ise baskıyla 
tehditle susturmaya çalışıyorlar. Müyesser Yıldız gibi basınımızın yüz akı bir gazeteci, halen içeride tutuluyor. En 
son Halk TV’ye beş gün ekran karartma cezası verdiler. Ama ne yaparlarsa yapsınlar. Gerçekler er ya da geç; 
öyle ya da böyle, ortaya çıkıyor. Biz Halk TV’ye yapılan bu operasyonu bir kez daha şiddetle kınıyoruz. 

Sarayın Bekçisi Kimlerle Dans Ediyor 

Saray iktidarının büyük ortağı, siyasi ömrünü uzatmak için yargı eliyle demokrasimize operasyonlar çekerken, 
küçük ortağı da kendi yakınlarını hapisten çıkarmakla meşgul. Sarayın bekçisinin, mahkemelere yaptığı son 
baskıyla tahliye edilen şahıs kim? “Öcalan’ı Paşa yapalım”. “Diyarbakır Amed olabilir”, “Türk ordusu lağvedilsin” 
diyen biri. Peki, bu tahliye için Sarayın bekçisine kutlama ve teşekkür mesajları, nereden geliyor? Okyanus 
ötesinden, Pennsylvania’dan geliyor. Sarayın bekçisi kimlerle dans ediyor? Milletimiz olan biteni görüyor, 
bunların notlarını veriyor, önüne gelecek ilk sandıkta da bunlara yerlerini gösterecek, evlerine gönderecek. 

Bilim Kurulu Üyeleri Bile Dayanamıyor 

İstatistiklerle oynamak, bunları kullanarak her türlü yalanı söylemek, Saray hükümetinin büyük siyasi sermayesi 
olmuş. Salgın döneminde, hasta ve ölü sayılarıyla ilgili istatistiklerle de oynanıyor. Hastalıkta yaşamını yitirenler 
hakkında dahi millete doğrular söylemiyor. Bilim Kurulu üyeleri bile artık dayanamıyor; “Açıklanan hasta 
sayılarının gerçek sayılar olmadığını hepimiz biliyoruz” diyor. 
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Bu Rakamlar İzaha Muhtaç 

Yerel Yönetimlerden Sorumlu Genel Başkan Yardımcımız, Sayın Seyit Torun geçtiğimiz günlerde bazı verileri 
kamuoyuyla paylaştı. Ben bir daha tekrarlayayım. Ülke genelinde değil, sadece Cumhuriyet Halk Partisi ve Millet 
İttifakı yönetimindeki 11 büyükşehrimizde, 1-25 Eylül tarihleri arasında, bulaşıcı hastalık nedeniyle vefatların 
sayısı 1.604 olmuş. Aynı dönemde tüm Türkiye’de, Sağlık Bakanlığı tarafından salgın nedeniyle yaşamını yitirdiği 
açıklananların sayısı ise sadece 1.488… 

Yani nüfusun yaklaşık yüzde 50’sini temsil eden 11 Büyükşehirde vefat sayısı 1.600 küsur, ülkenin tamamında 
1.488... Şimdi, sadece 11 Büyükşehrin Mezarlıklar Müdürlüklerinden alınan resmi kayıtlardaki vefat sayılarının, 
Türkiye geneli için verdiğiniz vefat sayılarından daha fazla olmasını nasıl açıklayacaklar? 

Dünya Salgınla, Ülkeyi Yönetenler Hekimlerle Mücadele Ediyor 

Gerçeklere gözlerinizi kapatarak, Türk Tabipleri Birliği gibi kuruluşlarımızı terörist ilan ederek, sorumluluktan 
kaçamazsınız. Tüm dünya salgınla mücadele ediyor. Bizde ülkeyi yönetenler, salgınla mücadele eden 
hekimlerimizle mücadele ediyor. Tüm dünya sağlık ordusuna gözü gibi bakıyor. Bizde sağlıkçılarımıza yönelik 
şiddet her gün daha da artıyor. Umudunu yitiren hekimlerimiz geleceğini artık yurtdışında arıyor. Geçen yıl 
1.042, bu yılın ilk 9 ayında ise 702 doktorumuz yurtdışına çıkmak için Türk Tabipleri Birliğinden denklik belgesi 
istemiş. Yaklaşık dört tıp fakültesi mezunu kadar doktorumuzu, bir anda yurtdışına kaptırıyoruz. Türkiye 
böylesine bir beyin göçünü kaldıramaz. 

Bir Nesli Kaybediyoruz 

Bu arada sadece iyi eğitimli nüfusumuzu kaybetmekle kalmıyoruz. Bu liyakatsiz ve kifayetsiz yönetim elinde, 
koskoca bir nesli kaybetme tehlikesiyle de karşı karşıyayız. Yeni öğretim yılının hemen başında, Eğitim Bilişim 
Ağı (EBA) çöktü. Sorumlu Bakan çıktı; pişkin bir şekilde “Demek ki çok talep var” deyiverdi. Ülkemizde 4 milyon 
öğrenci, olanaksızlıklar nedeniyle, zaten uzaktan eğitime erişemiyor. Pek çok evde ne internet var, ne de 
bilgisayar. Milletimizin bildiği bu gerçeği, Milli Eğitim Bakanı bilmiyor mu? Gayet iyi biliyor.  

Basra Harap Olduktan Sonra 

Ama aynı Bakan iki yıl sonrası için müjde vermeyi de ihmal etmiyor. Dünya Bankası’nın desteklediği bir proje 
sayesinde Türkiye'nin eğitimde dijital platformu iki sene içerisinde tamamlanacakmış. Bir hafta değil, bir ayda 
değil, bir yıl hiç değil, tam iki yıl sonra, Atalarımızın dediği gibi “Badel harab-ül Basra…” Yani Basra harap olup 
bittikten sonra… Bu salgın döneminde kullanamayacağımız, iki sene sonra anca hazır olacak platform kimin işine 
yarayacak? Türkiye internet hızında Avrupa sonuncusu… 18 yıldır iş başındalar. Dünya dijital çağa hızla 
ilerlerken, Saray Hükümetinin elinde bu alanda da ülkemiz yaya kaldı. 

Evrensel Hizmet Fonu Kullanılsın 

Sayın Genel Başkanımız, salgın döneminde eğitimin aksamaması için 14 maddelik bir öneri paketi açıkladı. 
Önerilerden bir tanesi de, bu zor günlerde eğitim alamayan öğrencilerimiz için, Evrensel Hizmet Fonu 
kaynaklarının kullanılmasıydı. Bu Fon’da toplam 11 milyar lira birikmiş. 11 milyar lira az para değil. Bununla 
eğitimdeki pek çok sorunumuz çözülebilir. Tabi bu paralar da, şehit yakınları ve gaziler için toplanan paralarla 
aynı kaderi paylaşmadıysa… Biz buradan önerimizi bir kere daha tekrarlıyoruz. Evrensel Hizmet Fonu’nda 
toplanan paralar, salgın döneminde eğitime erişemeyen gençlerimiz için kullanılsın. Son 18 yılda AK Partinin 
ideolojik vesayeti altında yaşanan git-geller sonucunda, bir ucubeye dönen eğitim sistemiyle zaten pek çok nesli 
kaybettik. Artık bir nesli daha kaybetmeye tahammülümüz yok. 

Ötelenen Borçları Ödeme Vakti Geldi 

Kifayetsiz ve liyakatsiz kadroların elinde yönetilemeyen, en önemli alan ekonomi… Milletvekillerimiz salgında, 
gerekli önlemleri de alarak, bölgelerindeki esnaflarımızın nabzını tutmaya çalışıyorlar. Esnafın, sanatkârın 
gözüne bu dönemde uyku girmiyor. Destek diye verilen kredilerin geri ödeme günü geldi çattı. Ötelenen vergi 
ve prim borçları ile faizlerinin ödeme günü de geldi. Esnaflarımız bu faizlerin silinmesini, ödemelerin bir kısmının 
da uygun şartlarda ertelenmesini istiyor. Yüz yüze eğitimin ne olacağı belirsiz. Okul servisçileri dertli, kantinciler 
dertli, kahvehaneciler dertli… 

Yandaş Müteahhide Var, Esnafa ve Sanatçıya Yok 

Kültür, eğlence, sanat dünyası da büyük bir kriz içinde… Salgından en çok etkilenen kesimlerden birisi de 
sanatçılarımız. Özel tiyatroların vergi borçlarının silinmesi, salon kiralarına devletin destek olması, kültür ve 
sanat dünyası için özel bir destek paketi açıklanması, ülkemizde kültür yaşamını ayakta tutmak için şart... 
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Yandaş müteahhitlere dolarla garanti ödeyenlerin, sanata, sanatçıya ve esnafa hiçbir şey vermemesi aslında 
ibretlik bir durum… Bu pandemi sürecinde, milletine dünyada en az destek verdiği uluslararası istatistiklerle 
tescil edilen sarayın damadı çıkmış, “O desteği verdik, bu desteği verdik”, “Krizden en az biz etkileneceğiz” diye 
sosyal medya paylaşımları yapmakla meşgul. Esnaflarımız, sanatçılarımız ise; “Canımızdan bıktık, açız aç!” diye 
bağırıyorlar, çanlarına kıyıyorlar. Bu feryadı ne duyan var, ne de dinleyen… Saray sosyetesi; sosyal medyadan, 
sosyetik harikalar diyarı masalları anlatarak bu çığlıklara kulaklarını tıkıyor. 

40 sene vergisini veren esnafa 40 gün destek veremeyen, beş maskeyi millete parasız dağıtamayan, salgında 
millete IBAN gönderip para isteyenler, şimdi çareyi milletin gözünü boyamakta, algıyı yönetmekte buldular. 
Beyler, 45 yıldır faaliyet gösteren fabrikaları yeniden açıyorlar. Bununla da milleti kandırırız sanıyorlar. Devlet ve 
kurumsal kapasitemiz, hiçbir dönemde bu kadar erozyona uğramadı. Ne ayıp, ne yazık, ne de günah dinleniyor… 
Bugünün sorunlarından kaçmak için geleceğe dair pembe tablolar çizip duruyorlar. 

Dereye Su Gelene Kadar Kurbağanın Gözü Patlar 

Salgında milletimizi bir başına bıraktılar. Şimdi; “Salgın etkisini yitirip, taşlar yerine oturunca ekonomi yeni 
rekorlara koşacak” diye çıkıp millete masal anlatıyorlar. Bu arada dolar rekorlar kırıyor, paramız pul oluyor, 
işsizlik rekorlar kırıyor, “Dereye su gelene kadar kurbağanın gözü patlıyor” ama bunların hiçbiri bunlar için dert 
değil.  

Tükürdüklerini Yaladılar 

İdeolojik saplantılarla, kerameti kendinden menkul teoriler uydurdular. “Faiz enflasyonun sebebidir” dediler. 
Aklı, bilimi bir kenara attılar. “Söz dinlemeyen” Merkez Bankası Başkanını görevden aldılar. Sonuç ne oldu? 
Tükürdüklerini yalamak zorunda kaldılar. Kerameti kendinden menkul teorilerini çöpe attılar. İki yıldır emir 
komutayla indirilen faizleri şimdi tefecilerin emir ve komutasıyla yeniden artırdılar. Yerine “söz dinleyen Merkez 
Bankası” getirdikleri içinde; “Merkez Bankası bağımsız, Faizi Merkez Bankası artırdı, biz artırmadık” gibi lafları 
söyleme imkânları da kalmadı. Bu konuda bugünlerde ağızlarını bıçak açmıyor. Her konuda konuşuyorlar ama 
bu konuda tık yok. 

Saray Faiz-Enflasyon İlişkisini Öğrensin Diye 120 Milyar Dolar Gitti 

Onun yerine eski tesisleri yeniden açarak, yargıyı altı yıl öncesindeki konularda yeniden dava açtırarak, 
beceriksizliklerinin üstünü örtmeye çalışıyorlar. “Faizin sebep, enflasyonun sonuç olmadığını” öğrenmeleri için 
erittikleri 120 milyar dolar rezervin hesabını kim verecek? 

Net Rezervler Eksi 37 Milyar Dolar 

Daha bugün açıklandı: Ağustos’ta net rezerv kasası (SWAP makyajını sildiğinizde) 37 milyar dolar açık vermiş. 
Yani, TCMB’nin döviz borcu, döviz varlıklarını 37 milyar dolar aşmış. 2001 krizinde bile net rezervler bu seviyeye 
düşmemişti. Bu, çok ürkütücü bir rekor. 

Şirketlerin Kur Zararı 280 Milyar TL 

Sene başında 5 lira 95 kuruş olan dolar, dün gece 7,80’in de üzerine çıktı, şu anda da 7 lira 80 kuruşa yakın 
seyrediyor. Avro ise 9 lirayı aştı. Milletin kasasından satılan milyarlarca dolara ve son olarak artırılan faizlere 
rağmen Türk Lirası sene başından bu yana, Dolar karşısında yüzde 23 değer kaybetti. Ülkemizde, şirketlerin net 
döviz borcu 163 milyar dolar. Kurdaki bu artış nedeniyle, bilançolara yansıyacak kur farkı zararı yani şirketlerin 
zararı 280 milyar lirayı buluyor. Bunun hesabını kim verecek? Kim bunun sorumlusu? 

Koca Ülke, 5 Müteahhide Çalışıyor 

Şehir hastanesinden köprüsüne, otoyolundan havalimanına kadar “Milletin cebinden 1 kuruş çıkmayacak” diye 
projeleri yaptılar. Sonra bu projeler için verilen garantilerin toplamı 150 milyar doları aştı. Kurdaki artış 
nedeniyle, bu projelerden, milletin sırtına binen yük 256 milyar TL. 83 milyonluk koskoca ülke, beş müteahhit 
için çalışır hale geldi. 

Hay Allah Müstehakkını Versin! 

Hafta sonunda sarayın kibirli adamı çıktı, milletin sırtına yıktıkları 256 milyar TL yükün hesabını vermek yerine, 
“Bu havuz müteahhitlerini kim eleştirirse, onların hedefi Türkiye’yi yurtdışına bağımlı kılmaktır” dedi. Hay Allah 
müstahakkını versin. Bu projelerin ihalesini dolarla avroyla sen yapmadın mı? Geçmeyen yolcu, yatmayan hasta 
için Dolar ve Avroyla garantileri sen vermedin mi? Bu beş müteahhidin yaptığı projelerde bir sorun çıkarsa, 
yetkili mahkemelerin İngiltere’de Londra mahkemeleri olacağını sen belirlemedin mi?  
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Bu durumda Türkiye’yi dışarıya ve yabancılara bağımlı yapan kim? Sensin, sen. Sizin Kamu-Özel İşbirliği dediğiniz 
model dünyada kalmadı. Sizin bu yaptığınız, her alanda yaptıklarınız gibi tam bir ucube. Riskler ve zararlar 
devletin, garantiler ve kârlar özelin. Yani beş tane müteahhidin. Ne güzel model. 

İstihdam Ve Katma Değer Yaratan Başımızın Tacıdır 

Şunu çok net ifade ediyoruz. Bu ülkede namusuyla çalışan, vergisini veren, yatırımını yapan, istihdam ve katma 
değer yaratan her iş ve iş insanı, Cumhuriyet Halk Partisi iktidarında baş tacıdır, baş tacı olacaktır. Biz hukukun 
üstünlüğüne,  iktidarların hesap vermesine, mülkiyet hakkına, devletin düzenleyici denetleyici rolünün olduğu 
piyasa ekonomisine ve sosyal adalete önem veren bir ekonomi anlayışına sahibiz. 

Hesabını Sormak Boynumuzun Borcudur 

Ama her kim milletimizin iffetli analarına edepsizce laflar ederek, her kim tüyü bitmedik yetimin kanını sülük 
gibi emerek, her kim için özel vergi afları çıkarılıyorsa, her kim için ihale kanunu sürekli değiştirildiyse, her kim 
için ihale sonrasında teşvikler getirilip ihaleye fesat karıştırıldıysa, her kim millet inim inim inlerken, Dolarla 
Avroyla verilen garantilerin üstüne yatıyorsa, elbette bunun hesabını da sormak boynumuzun borcudur.  

Faiz Faturası, Saraydaki Kasadan Değil Milletin Cebinden Ödeniyor 

Artık ne yaparlarsa yapsınlar mızrak çuvala sığmıyor. Arpa unundan kadayıf olmuyor. Bu ucube rejimden de 
hiçbir şey olmuyor. 18 yılda; Türkiye bütçesinden 488 milyar dolar, faiz lobilerinin cebine koymuşlar. AK Parti 
döneminde her gün 76 milyon dolar, her saat 3 milyon dolar faiz ödenmiş bu faiz lobilerine. Bu faturayı da 
Saray’daki kasalardan değil, milletin cebinden ödemişler. Ve korkarız milletimiz önümüzdeki günlerde çok daha 
yüksek bir faiz yüküyle karşı karşıya kalacak. 

Alacaklılar Kapıya Dayanmaya Başladı 

Önümüzdeki bir yılda çevrilmesi gereken dış borç miktarı 176 milyar dolar. Şimdi alacaklılar kapıya dayanmaya 
başladı. ABD Büyükelçisi çıktı, Türkiye’nin ilaç ve tıbbi malzeme alımlarından, Amerikan firmalarına 2,3 milyar 
dolar borcu olduğunu, bu borç ödenmezse ilaç sevkiyatında sıkıntı olacağını söyledi. Sen ABD’ye salgınla 
mücadele için tıbbi malzeme göndermekle böbürlenmiyor muydun? Bak şimdi o çıkıyor, “Borcunu öde, yoksa 
tıbbi malzemeyi keserim” diyor. 18 yıldır el atına binip çalım sattılar. Şimdi o el, emanet verdiği atı geri istiyor.  

25 MİLYAR İSRAFA AKTI 

Koronavirüs sürecinde halkın ihtiyaçlarını karşılayamayan, şirketlere ilaç ve malzeme borcunu ödeyemeyen 
iktidar, “israf” harcamalarına milyarları akıtmayı sürdürüyor. Müteahhitler, kiralanan araçlar ve uçaklar ile 
örtülü ödenek gibi harcama kalemlerine yaklaşık 25 milyar TL gitti. 

İktidarın israf harcamaları koronavirüs salgını dolayısıyla daha da ağırlaşan koşullara karşın hız kesmiyor. İlaç 
şirketlerinin “Borcunuzu ödemezseniz ilaç ve tıbbi malzeme vermeyiz” tehditleri ile de karşı karşıya kalan iktidar 
israfı sürdürüyor. 

Hazine ve Maliye Bakanlığı’na bağlı Muhasebat Genel Müdürlüğü tarafından açıklanan kamunun harcama 
rakamlarına göre, en az 25 milyar TL’lik hoyrat harcamalar yapıldı. Verilere göre, devletin dış borç faiz gideri, 
kira harcamaları ve milletvekilleri için yapılan ödemelerde rekorlar kırıldı. 

Dolar ve Euro’daki yüksek artışın ardından devletin bu yılın Ağustos ayıyla birlikte yaptığı dış borç faiz gideri 
harcaması 19 milyar 730 milyon 916 bin TL’ye ulaştı. Dolar olarak ödenen tutar 16 milyar 245 milyon 443 bin TL, 
EURO olarak ödenen tutar ise 3 milyar 156 milyon 670 bin TL oldu. Japon Yeni olarak 304 milyon 248 bin TL ve 
diğer para birimlerinden ise 24 milyon 555 bin TL borç ödendi. 

Taşıt alımları için yapılan harcamalarda da salgın hastalığa rağmen son ay, yıl rekoru kırıldı. Ağustos ayında 128 
milyon 230 bin TL harcanan taşıt alımları için sekiz aylık toplam harcama tutarı 350 milyon TL’ye ulaştı. 
Ağustos’ta 68 milyon TL’lik de uçak alındı. Ağustos ayında ulaşılan bir diğer harcama rekoru, “kiralama 
giderleri”nde yaşandı. Kamunun elindeki değerli arazi ve binaları birer birer satan, başka kişi ve şirketlerin 
binaları için büyük paralar aktaran iktidar, kiraladığı binalara ve araçlara Ağustos’ta 213 milyon 643 bin TL 
harcadı. Sekiz ayda ödenen tutar ise 1 milyar 400 milyon TL oldu. 

 
 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

19 

 

Örtülü Hız Kesmedi 

“Örtülü ödenek” olarak da bilinen, Cumhurbaşkanı tarafından kullanılan ve hesabı sorulamayan gizli hizmet 
giderlerinin yıl içerisindeki toplam harcama miktarı, 1 milyar 304 milyon TL’ye ulaştı. 

Müteahhitler Unutulmadı 

AKP, salgın sürecinde başta yap, işlet, devret olmak üzere çok sayıda proje ile büyük miktarlarda para ödediği 
müteahitleri de unutmadı. Müşavir kişi veya firmalara sekiz ayda yaklaşık 2 milyar TL ödendi. Bütçede bir diğer 
dikkati çekici harcama, milletvekillerinin tedavi ve sağlık giderlerinde oldu. Aylık maaşı 20 bin TL’nin üzerinde 
olan milletvekillerinin ve “yakınlarının” tedavi giderleri için sekiz ayda 11 milyon 637 bin TL harcandı. 

SARAY’IN TEK GÜNLÜK HARCAMASI 10 MİLYON 

2019 yılında Cumhurbaşkanlığı’nın yıllık harcaması bir önceki yıla göre 4 kat artışla 3.6 milyar TL oldu. 
Cumhurbaşkanlığı’nın hesaplarını denetleyen Sayıştay “Tüm yönleriyle doğru ve güvenilir” dedi. 

Yeni rejimin simgesi durumundaki Cumhurbaşkanlığı Sarayı’nın yetkileri ve etki alanı ile birlikte harcamaları da 
artıyor. Cumhurbaşkanlığı yeni sistemde yarısını geçirdiği 2018 yılına göre 2019 yılında dört kat daha fazla 
harcama yaptı. 2019 yılı harcaması 3,6 milyar lira olan Cumhurbaşkanlığı, günde ortalama 10 milyon lira 
harcadı. 

Sayıştay’ın TBMM’ye sunduğu Genel Uygunluk Bildirimi ve diğer denetim raporlarında denetim sonuçlarının 
yanı sıra kurumların gelir ve giderleri de yer aldı. 

TBMM’ye sunulan Cumhurbaşkanlığı’nın 2019 yılı denetim raporunda Sayıştay denetçileri, yaptıkları denetimin 
sonucunu “Cumhurbaşkanlığının 2019 yılına ilişkin mali rapor ve tablolarının tüm önemli yönleriyle doğru ve 
güvenilir bilgi içerdiği kanaatine varılmıştır” şeklinde ifade etti. 

Dört Kat Daha Fazla Harcama 

Cumhurbaşkanlığı’nın gelir ve gider tablolarının da yer aldığı rapora göre, 24 Haziran 2018’deki seçimle 
resmileşen Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi’nin ikinci yılı olan 2019’da harcama tutarı 3 milyar 668 milyon 
liraya fırladı. Önceki yıla göre 3.8 kat artan harcamalar, 861 milyon liralık gelirin çok üzerinde gerçekleşti. Gelir 
ve giderler arasında 2.8 milyarlık fark oluştu. 

Taşıt Varlığı İki Katı Arttı 

Bilançoda yer alan bilgilere göre ek binalarının yapımı halen süren Beştepe’dekiç Saray ile Okluk Koyu’ndaki 
yazlık saray için “yapılmakta olan yatırımlar hesabında” 2.2 milyar TL yer aldı. 

Taşıtlar hesabının büyüklüğü de 506 milyon liradan 1.2 milyar TL’ye çıktı. 

Diğer Personele 81 Milyon Lira 

Personel sayısı sürekli artan ve TBMM’ye sunulan son torba yasa teklifi ile de yeni kadroların ihdas edildiği 
Cumhurbaşkanlığı’nın personel harcamaları bir yılda 181.6 milyon liradan 258.3 milyon liraya çıktı. 143 milyon 
lirası sözleşmeli personele, 27 milyonu memurlara, 4 milyonu geçici personele 81 milyon lirası da “diğer” olarak 
tanımlanan personele ödendi. 

Kâr Amacı Gütmeyen Kuruluşlara Dev Kaynak 

Kar amacı gütmeyen kuruluşlara yapılan transferler bir yılda 9 milyon liradan 12.5 milyon liraya çıkarken hane 
halkına yapılan transferler değişmedi. 2019’da bu kalemden yine 5 milyon liralık harcama yapıldı. 

1.7 Milyarlık Mal ve Hizmet Alımı 

Cumhurbaşkanlığı’nın mal ve hizmet alımları için 1.7 milyar TL harcadığı 2019 yılındaki diğer bazı harcamaları da 
şöyle: 

♦ Görev giderleri: 1.4 milyar TL 

♦ Hizmet alımları: 154 milyon TL 

♦ Temsil ve tanıtma giderleri: 49 milyon TL 

♦ Giyecek, mefruşat ve tuhafiye: 13 milyon TL 
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♦ Kırtasiye malzemeleri: 3 milyon TL 

♦ Beslenme malzemeleri: 3 milyon TL 

♦ İçecek: 1 milyon TL 

♦ Yakıt: 845 bin TL 

♦ Tedavi ve cenaze giderleri: 214 bin TL 

YÜKSEK KUR VE YÜKSEK ENFLASYON İÇ PİYASADA FİYATLARI ARTIRMAYA 
BAŞLAYACAK 

Kurdaki ani ve sert dalgalanma, hem ihracatçıyı hem yurttaşı vuruyor. İstikrar isteyen ihracatçı, kontrollü bir 
kurun olmamasından dolayı uzun vadeli plan yapamadığını söyledi. 

Kurdaki yükseliş hammadde maliyetlerini yukarı çekti. Buna yüksek enflasyon da eklenince iç piyasadaki 
hazırgiyim ürünlerinde zam kaçınılmaz olacak. Türkiye Giyim Sanayicileri Derneği (TGSD) Başkanı Hadi Karasu, 
“Kurda tansiyonun inip çıkmasının, sağlıksız yükselip düşen bir kurun hiçbir ekonomik istikrarda yeri olmaz. Biz 
ise hep istikrardan bahsediyoruz. Çünkü sanayicinin sürdürülebilir bir iş yapabilmesi lazım” dedi. 

“Belli bir seviyenin üzerine çıkan kur, hammadde fiyatlarını artırdığı için iç piyasada etkili olacaktır. Buna 
enflasyonun da eklenmesi maliyetleri artırmaya devam edecektir” diyen Karasu, “Bu unsurların iç piyasada 
fiyatlara yansıması kaçınılmaz olacak” diye konuştu. 

İstanbul Hazır Giyim ve Konfeksiyon İhracatçıları Birliği (İHKİB) Başkanı Mustafa Gültepe ise kurda ani ve sert 
dalgalanma olduğu dönemlerde ihracatçının uzun vadeli plan yapamadığına dikkat çekti. Gültepe, “Sipariş 
aldığımızdaki kurun seviyesi ile üç ay sonra teslimat tarihindeki seviye arasındaki makas açıldığında sorun 
olabiliyor. Kur teslimat tarihinde aşağıya doğru gidiyorsa bu, ihracatçı için zarar anlamına geliyor. Kur aşırı 
yükseldiğinde ise alıcıların indirim baskısı ile karşı karşıya kalıyoruz” diye konuştu. 

2021’in İkinci Yarısı 

İlerleyen süreçte fiyat artışı öngörülen iç pazarda, salgın sürecinde küçülme yaşandığı belirtildi. Karasu, “Kredi 
kartı harcamalarında, geçen yıl ilk sekiz ayda 54.7 milyar TL olan giyim ve aksesuvar harcamaları bu yıl 47.7 
milyar TL’ye geriledi. Hazırgiyimde yüzde 9.2’lik yıllık enflasyona rağmen harcamaların geçen yılın yüzde 
87’sinde kalması, iç pazardaki daralmanın boyutlarını ortaya koyuyor” dedi. 

Karasu, ihracat tarafında ise 2019’da 18.7 milyar dolarlık ihracat yapıldığını anımsattı. Bu yılı ise 17 milyar 
dolarlık ihracatla tamamlamayı beklediklerini ifade etti. Karasu, hızlı bir toparlanmanın yaşandığını, ancak salgın 
öncesi seviyeye 2021’in ikinci yarısından önce ulaşılabilmesini çok olası görmediklerini söyledi. 

250 Milyon $’Lık Katkı Hedefleniyor 

Türk Moda Endüstrisi’nin uluslararası ölçekte saygın organizasyonlarından biri olarak gösterilen İstanbul Moda 
Konferansı’nın 13’üncüsü 8-9 Ekim aralığında çevrimiçi olarak yapılacak. Konferansta, moda endüstrisinde 
dönüşüm, dijitalleşme ve çevre dostu üretim konuları mercek altına alınacak. 

Konferansın ikinci gününde ulusal ve uluslararası markaların bulunduğu 40’a yakın alım grubunun temsilcileri, 
sanal ortamda firmalarla buluşacak. Bu bölümde 1000’in üzerinde görüşme yapılması ve alınacak siparişlerle 
hazırgiyim ihracatına 250 milyon dolarlık katkı yapılması öngörülüyor. 

YEP’TE YİNE HAYAL SATILDI 

Hazine Bakanı Albayrak 2021, 2022, 2023 yılları için hazırlanan Yeni Ekonomi Programını açıkladı. Ekonomistler 
programı iyimser bulurken geçen yıl hazırlanan planın tüm hedefleri de hayal oldu 

Hazine ve Maliye Bakanı Berat Albayrak, kanuna göre eylül ayının ilk haftasının sonuna kadar açıklanması 
gereken ‘Yeni Ekonomi Programı’nı (YEP) dün açıkladı. YEP ile 2021-2023 dönemine ilişkin enflasyon, istihdam, 
büyüme, ihracat, cari açık gibi temel makro göstergelere ilişkin hedefler belirlendi. Albayrak, ‘yeni dengelenme, 
yeni normal, yeni ekonomi’ diyerek YEP’i tanıttı. 

Buna göre büyüme hedefleri 2020 sonu için yüzde 0,3 olurken 2021 için yüzde 5,8, 2022 ve 2023 için yüzde 5 
oldu. 
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Ağustos ayında yüzde 11,7 olarak gerçekleşen enflasyon YEP’e göre yılsonunda yüzde 10,5’e düşecek, 2021 
için yüzde 8, 2022 için yüzde 6, 2023 için yüzde 4,9 olarak gerçekleşecek. 

İşsizlik ise 2023’ün sonunda bile tek haneye düşmeyecek. Hedeflere göre işsizlik oranı 2021 için yüzde 12,9, 
2022 için 11,8, 2023 için 10,9 olacak. 

 

“Hiç Oraya Bakmıyorum” 

YEP’in hedefleri bu şekildeyken Albayrak’ın sunumunu yaptıktan sonra gazetecilerden soru almaması dikkat 
çekti. Bu durum artan kamu borçlarının, eriyen Merkez Bankası rezervlerinin ve her gün rekor kıran döviz 
kurunun Albayrak’a sorulamamasına neden oldu. Dünya Gazetesi yazarı ve yönetim kurulu başkanı Hakan 
Güldağ, toplantının sonunda Albayrak’a ayaküstü döviz kurlarındaki durumu sorduğunu açıkladı. Güldağ, 
Albayrak’ın kendisine “Kur benim için hiç önemli değil, hiç oraya bakmıyorum. Sanayimiz güçlü. Oraya hiç 
bakmıyorum. Kur artık bizim elimizde” dediğini aktardı. 

 
 
 

Hedefler Yine Tutmadı 

Yeni Ekonomi Programı (YEP) 3 yıllık makro hedefleri içeriyor ve yıllık bütçe bu hedefler doğrultusunda 
hazırlanıyor. 5018 sayılı kanundaki adı Orta Vadeli Program olan YEP, her yıl bu dönemde açıklanıyor. Arşivden 
geçen yılın YEP’indeki tahminleri ve bu yılın YEP’i ile arasındaki farkı derledik. Veriler hedeflerin hayal olduğunu 
ortaya koyuyor. 
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Şampiyonluk İddiasıyla Başlayıp Kümeye Oynuyoruz 

Prof. Dr. Hayri Kozanoğlu:  

Hazine ve Maliye bakanı Berat Albayrak’ın açıkladığı Yeni Ekonomi Programı’nın hedefleri hiç gerçekçi 
görünmüyor. Ne 2021’in ortalama kurunun 1 dolar = 7,68 TL öngörülmesi, ne 2020’nin yüzde 0,3 büyüme ve 
yüzde 10,5 tüketici enflasyonuyla kapatılacağı tahmini vb. Ayrıca 2021-2023 arasında ortalama yüzde 5,3 
büyüme sağlarken, önce düşük cari açıklar verilip, sonra da 2023’te cari fazlaya geçilmesi de en kibar ifadeyle 
aşırı iyimser kaçıyor. Çünkü Türkiye’nin cari açık vermeden, diğer bir ifadeyle dış kaynaklara başvurmadan 
büyüme sağlayacak bir üretim yapısı yok. Ancak bunlardan daha önemlisi AKP yönetiminin artık ekonomik 
iddialarından vazgeçmiş, halka bir vaat bile sunamaz hala düşmüş izlenimi vermesidir. Örneğin 2023’te dahi 
işsizliğin yüzde 10’un üzerinde yüzde 10,9 olacağı kabullenilmiştir. Örneğin resmi rakamlara göre 2013’te 12582 
dolar olan kişi başına gelirin tam 10 yıl sonra 2023’te gele gele 10 bin dolara ulaşması bekleniyor. 2020’de 
Türkiye ekonomisinin 702 milyar dolara, kişi başına gelirin 8 bin 381 dolara çekilmesi 2007’ye dönmek 
demektir. Bu kaybedilmiş bir 13 yıl anlamına gelir. Ne yazık ki Türkiye sezona şampiyonluk iddiasıyla başlayan , 
şimdi küme düşmemeye oynayan bir takımı andırıyor. Ne yazık ki bu başarısızlık hikayesinde kaybeden bizler 
oluyoruz. 

Dışarıya ‘Hedefsiz Değiliz’ Demek İçin Yapılmış 

Ekonomist Mustafa Sönmez:  

Bu programı da, hedeflerini de ciddiye almamak lazım. Formalite gereği yapılıyor. Biraz da dışarıya “hedefsiz 
değiliz” demek için. 2020 için yüzde 0,3 büyüme hedefi konulmuş. 

Bunun için ikinci yarıda yüzde 3 büyüme gerekiyor. Mümkün değil. Kötümser senaryo da koymuşlar, mahçup 
olmamak için yüzde 1,5 küçülme. Bu olsa bile öpüp başlarına koysunlar. 2020 en az yüzde 3 küçülme ile 
tamamlanır. 2021 için ne olacağı, dış kaynağa bağlı. Dış yatırımcı uzaklaşıyor, dış kredi iyice kullanılmaz hale 
geliyor. Bunlar da ekonomik kırılganlıklar kadar, siyasi gidişat ile ilgili. AKP rejimi içeriye de dışarıya da güven 
vermiyor. Bu haliyle de veremeyecek. Türkiye’de baş aşağı gidişin frenlenmesi, siyasi değişime, o da bir erken 
seçim ile bu rejimin gitmesine bağlı. 

Ciddi Anlamda Ekonomi Programından Bahsedemeyiz 

Prof. Dr. Nilgün Erdem:  

Programa “yeni ekonomi programı” diye bilmek güç gerçekten. 2020 yılına dair öngörülerin, ilk yedi aylık veriler 
dikkate alındığında gerçekleşmesi beklenemez. İlk yedi ayda 21 milyar doları aşan bir cari açık verilmiş, rezervler 
yok pahasına eritilmiş ve bu ortamda yabancı sermaye çıkışları hızlanmıştır. Hangi finansman kaynağı ile 
yatırımlar ve sanayi desteklenecektir? Nasıl istihdam yaratılacaktır? Veya MB ve BDDK kararlarına rağmen 
kurlardaki istikrarsızlık önlenemezken dış kaynağa bağımlı yapısı dikkate alındığında dış borç yükü nasıl 
karşılanacaktır? Bunlara benzer çok sayıda soru sıralanabilir. Dolayısıyla ciddi anlamda bir ekonomi 
programından bahsedemeyiz. 

Büyüme Hedefi İddialı, Enflasyon ve Kur Hedefi İyimser 

Prof. Dr. Öner Günçavdı:  

Öncelikle büyüme rakamlarının yurtiçi ve yurtdışında birçok kurumun tahminlerinden farklı olduğunu ifade 
etmekte yarar var. Enflasyon konusunda da YEP iyimserliğini koruyor. 2020 için yüzde 10,5 tahmin edilen 
enflasyonun Ağustos ayı itibariyle yüzde 11,77 olduğu dikkatlerden kaçmamalı. Son olarak kur ile ilgili 
öngörülerin de çok gerçekçi olmadığı görülüyor. Özellikle 2020 için 6,91 öngörülen dolar kurunun bugün 7,84 
seviyelerinde olduğu düşünüldüğünde beklenen seviyenin gerçekleşmesi için ciddi bir pozitif gelişmeye ihtiyaç 
duyulacağı da bir gerçektir. Sermaye girişlerinin zayıfladığı, ülke kredi notunun düştüğü, siyasi risklerin Türkiye 
aleyhine geliştiği bir ortamda böyle bir pozitif gelişmenin yaratılmasının da son derecede güç olduğunu 
düşünebiliriz. 
 

Yurttaşı İlgilendiren Asıl Sorunlar Görmezden Gelinmiş 

Doç Dr. Oğuz Demir:  

Bir yanda ekonomi önümüzdeki sene yüzde 5 büyüyecek diye hesaplanmış, ama işsizlik bir anda efsane bir 
şekilde yüzde 10,8’e düşüyor. Başka bir taraftan baktığımızda ekonomi yine yüzde 5 büyüyor ama cari açık 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

23 

yüzde 1’lerde falan kalıyor. Yani rakamların içerisinde hesapların oldukça tutarsız olduğu görünüyor. Hem 
tutarsız hem de fazlaca iyimser. 

Öte yandan planın varsayımlarının kapsamı zayıf. ‘Kapanmanın olmadığı, pandemide ikinci dalganın olmayacağı 
varsayımıyla yaptık ama kötümser senaryoyu da yaptık’ diyor ama en kötü senaryo 2020 yılı için daralma yüzde 
1,5, hükümetin en kötü senaryosu birçok kuruluşun yaptığı iyimser senaryodan dahi çok iyi olduğu görünüyor. 

Planın açıklanması sürecinde enflasyon, işsizlik ve döviz kurları gibi aslında Türkiye ekonomisinin çok kısa 
vadede yurttaşı ilgilendiren asıl sorunlarına vakit ayırmadığını gözlemledim. 

Bu yıl yaşanan travmanın 2021’de baz etkisiyle ekonomideki sorunları toparlayacağına dair bir yaklaşım söz 
konusu. Yani biz bu seneyi kaybettik önümüzdeki yıl bakacağız gibi bir yaklaşım vardı. 

Kur şuan döviz borçlusu şirketler için enflasyon hedefi için işsizlik hedefi için önemlidir. ‘Oraya’ bakılması 
gerekiyor. 

İyimser Tahminler 

Doç. Dr. Baki Demirel:  

Öncelikle YEP tahminlerini oldukça iyimser buldum. Özellikle küresel ekonominin 2021’de toparlanacak ve 
ihracata yönelik büyümenin sağlanacağı beklentisini oldukça iyimser. Diğer taraftan, Türkiye’nin en önemli 
sorunu kısa vadeli borçların çevrileceği konusundaki endişelere ve bunun kur üzerinde yarattığı baskıya hiç 
değinilmemiş. Küresel finansal koşullar gelişen piyasalar için hala sıkı ve çözümü güçleşiyor. Öte yandan 2021 
büyüme ve enflasyon hedefleri de çelişkili. Son birkaç yıla bakıldığında büyüme hedefli stratejinin enflasyon 
hedeflemesinden sapılmasına neden olduğunu görüyoruz. Ayrıca gelirler artmadan kredilere dayalı büyümenin 
istikrarlı büyüme sağlamasını biliyoruz. Buna mukabil, yeni normal içinde yer alan esnek istihdam planının 
ücretler ve çalışma koşullarında baskı yaratabileceğini düşünüyorum. Bence programın en önemli söylemi kamu 
harcamalarının büyük ölçüde kamu yatırımı olarak gerçekleşeceği ifadesidir. Bunu doğru buluyorum. 

Bu İşsizlikte Seçim Kazanılmaz 

Ekonomist Atilla Yeşilada:  

Yapısal reform, yerlileştirme vs. gibi konuları es geçiyorum. Bunlar 10 yıldır yazılıyor ama tek adım atılmıyor. 
Büyüme hedeflerinde özellikle kötümser senaryo oldukça gerçekçi. Enflasyonda da TCMB’nin üstüne çıkan bir 
hedef var. Bence enflasyon YEP hedefini de aşar, ama en azından yüzde 5 gibi uçuk bir hedef konmamış. 
İşsizliğin ancak 2023 yılında yüzde 10’lara gerileyeceği adeta hükümetin başarısızlığının itirafı. Bu işsizlikte seçim 
kazanılmaz. Ek olarak, hizmet sektörü canlandırılacaksa işsizlik hedefi NİYE bu denli yüksek? TCMB faiz artırıp 
BDDK Varlık Rasyosu’nu gevşetirken, 2021 yılında yüzde 4,3 bütçe açığı hedefini tutturmak çok pahalıya mal 
olacak. 

YEP’TE AÇIKLANAN İŞ GÜCÜ PİYASALARININ ESNEKLİKLEŞTİRİLMESİ İLE 
KIDEM TAZMİNATI HEDEF ALINIYOR 

Hazine Bakanı Berat Albayrak yeni olmayan yeni ekonomi paketinde 2023 yılına kadar her yıl 1,3 milyon 
istihdam hedefi ile işsizliği 2023 yılında %10,9’a düşüreceğini açıkladı. Lakin bu açıklamasında geçen yıl ki 2,5 
milyon istihdam hedefinin nasıl buharlaştığına dair herhangi bir açıklamada bulunmadı. Göreve geldiği 2018 yılı 
Temmuz ayından bugüne istihdamın 2,7 milyon kişi azaldığı düşünüldüğünde açıkladığı 1,3 milyon hedefine 
herhalde kendisi de inanmamaktadır. 

Ayrıca istihdam da esneklik ve kısmi süreli çalışma açıklaması ilerleyen dönemde emekçilere yeni bir saldırının 
da başlatılacağının açık ve net bir ifadesidir. 

 
 
 
 

Esneklik Denilen Şey İş Güvencesinin ve Kıdem Tazminatının Gaspıdır. 

İktidar yetkilileri daha önce gündeme getirdikleri ‘’belirli süreli iş sözleşmesi’’ tartışmasını yeniden gündeme 
getirmektedir. Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler Bakanının da son günlerde dile getirdiği yeni istihdam sürüm 
paketi ile kıdem tazminatına yönelik yeni saldırılar planlanmaktadır. 
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Geçmişte yapacakları hukuksuzluklara kılıf uydurmak için gerekirse yasayı arkadan dolaşırız diyen AKP 
iktidarı, kıdem tazminatı meselesinde de aynı sinsi taktiği izlemektedir. Belirli süreli iş sözleşmesi ile özellikle 25 
yaş altı genç çalışanlar ve 50 yaş üstü çalışanların belirli süreli iş sözleşmeleri ile istihdam edilmesini sağlayarak 
bu şekilde çalışanların kıdem hakkını ortadan kaldırmayı amaçlamaktadır. 

Mevcut 4857 sayılı iş kanununa göre kıdem tazminatı, ihbar tazminatı ve iş güvencesi, yalnızca belirsiz süreli iş 
sözleşmeleri ile çalışan işçiler için geçerli olduğunu düşündüğümüzde bu yaş grubu çalışanların hem kıdem hakkı 
hem de iş güvencesi ortadan kaldırılacaktır. İktidar daha önce açıklanan ekonomik programlarda ve kalkınma 
planlarında açıkça yer alan kıdem tazminatında reform söylemlerini şimdi ‘’esneklik’’ adı altında gündeme 
getirmeye çalışmaktadır. 

Kıdem tazminatını budamayı kafasına koymuş olan iktidar şimdi bu gibi planlarla kıdem hakkını parça parça 
ortadan kaldırmayı hedeflemektedir. 

Damat Bakan’ın Programından Emekçiye Kölelik ve Açlıktan Başka Bir Şey Düşmeyecektir. 

Berat Albayrak bugün yaptığı açıklamada döviz kuru benim için hiç önemli değil diyerek, ekonomiden de yoksul 
yurttaşların ve emekçilerin derdinden de ne kadar anladığını bir kez daha ortaya koymuştur. Damat Bakan’ın 
beni ilgilendirmediği dediği kurun her artması emekçileri daha fazla aç bırakmakta, cebimizden daha fazla vergi 
çıkmasına neden olmaktadır. Kısacası Damat’ın inşallah ve maşallahlı ekonomi yönetiminin neticesinde ülke 
olarak her geçen gün daha fazla fakirleşmekteyiz.  

Ayrıca bu program kapsamında hedeflenen esnek istihdam projesinin tüm çalışma yaşamına ilerleyen 
dönemlerde yaygınlaşması ile hangi yaşta olursa olsun tüm emekçilerin iş güvencesi elinden alınacak, emeğinin 
de gasp edilmesine sebep olacaktır. Kısacası emekçilere müjde olarak sunulan şey hem kölelik koşullarında 
güvencesiz bir çalışma yaşamı hem de açlıktır. Esneklik adı altında emekçiye kurulan tuzak 84 yıllık kıdem 
hakkını ortadan kaldırmaktır. 

VERİ ÇARPITMA MERKEZİNE DÖNÜŞEN TÜİK NE YAPARSA YAPSIN 
VATANDAŞIN AÇLIĞINI GİZLEYEMİYOR 

Açlığa Terk Edilen Ücretsiz İzindeki Yurttaşlar ve Asgari Ücretliler İktidar Tarafından Bu Ülkenin Yurttaşı 
Olarak Görülmüyor 

Son bir aydır döviz kurlarında yaşanan artışın sonucu olarak üreticiye yansıyan fiyatlar doğal olarak sofrasına 
ekmek götürme mecburiyetinde olan milyonlarca tüketiciyi de etkilemektedir. 

 Maaşı dışında aldığı tüm ürünler neredeyse döviz fiyatına endeksli olan yurttaşların yaşanan her kur artışında 
sofrasında ki lokmada bir o kadar azalmaktadır. 

TÜİK’İN Yaptığı Her Türlü Ali Cengiz Oyunlarına Rağmen Halkın Ekonomiye Olan Güveni Artmıyor. 

İstatistik kurumundan ziyade propaganda merkezine dönüşen TÜİK’in hesaplama yöntemlerinde yaptığı 
değişiklikler, halkın nazarında TÜİK’i her geçen gün daha güvenilmez bir kurum olma algısından kurtaramıyor. 

Tüketici güven endeksi hesaplamalarında revizyona giden TÜİK;’’ gelecek 12 aylık dönemde işsiz sayısı 
beklentisini ve 12 aylık süreçte hanelerin tasarruf etme ihtimali değerlendirmelerini’ ’hesaplama yönteminden 
çıkarmıştı. 

Bizzat mevcut ekonomi yönetiminin başında olanların sebep olduğu ve kötümser sonuçlara neden olan bu iki 
sorunun yerine TÜİK görece daha iyimser cevapların geleceği ‘’mevcut dönemde hanenin maddi durumu ‘’ve 
‘’12 aylık dönemde dayanıklı tüketim mallarına harcama yapma düşüncesini’’ ekleyerek ekonomiye olan 
güveni sözde yüksek olarak göstermek istemiştir. 

Lakin veri çarpıtma merkezine dönüşen TÜİK’in bu hamleleri de boşa çıkmış, çarpıtmalarla 82 puana yükselen 
güven endeksi 100’ün altında kalarak halk nezdindeki kötümserlik devam etmiştir. 

Ali Cengiz oyunları ile halka hayal satmaya çalışan TÜİK’in çarpıtma verilerinin aksine vatandaşın açlığı ve 
yoksulluğu her geçen gün daha da artmaya devam etmektedir. 

Pirinçten Domatese gıda fiyatları artmaya vatandaşın alım gücüde azalmaya devam ediyor, hem ücretsiz izine 
çıkartılan hem de asgari ücretli vatandaş açlıktan ölme noktasına geliyor. 

Son 9 ayda yaşanan zamlar vatandaşın mutfağındaki kriz ateşin dindirmenin aksine artmaya devam etmiştir. 
Asgari ücretlinin sofrasında yaşanan her zam her ay temel besin maddelerinin azalmasına yol açtı. 
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Ocak ayından Eylül ayına geçen 9 aylık süreçte asgari ücretlinin sofrasından 93 Kg biber, 86 Kg domates, 
53 paket margarin,40 Kg tavuk, 101 paket süt,423 adet yumurta  ve 48 kg kuru fasulye eksilmiştir. 

Bunca fiyat artışları ve yaşanan yoksulluk neticesinde ücretsiz izne çıkartılan ve günlük 39 TL ile geçinmek 
zorunda kalan 2 milyon civarında ki vatandaş ise açlıktan neredeyse ölme noktasına gelmiştir. Bu durum ise ne 
yazık ki iktidarın hiçbir şekilde gündeminde yer almamaktadır. İktidar hem ücretsiz izne çıkartılan yurttaşları 
hem asgari ücretli vatandaşların durumunu göz ardı ederek  deyim yerindeyse bu ülkenin vatandaşı olarak 
görmemektedir. 

ÜRÜN 2020 Ocak Fiyatı 2020 Eylül Fiyatı Artış oranı Alım gücü değişim(Eylül 
2020 TL-2324 TL) 

Asgari ücret 

Pirinç 9,60 TL 11,45 TL %19 Eksi 40 Kg 

 

Bulgur 4,91 TL 6,25 TL %27 Eksi 102 Kg 

Makarna 1,75 TL 2,75 0TL %57 Eksi 483 Paket 

Et 46 TL 54 TL %29 Eksi 7 Kg 

Tavuk 11,28 TL 13,95 %23 Eksi 40 Kg 

Süt 1 Litre Paket 5,07 TL 6,50 TL %28 Eksi 101 Paket 

Beyaz Peynir 29,43TL  32,25 TL %9,5 Eksi 6 Kg 

Yoğurt 1 Kg 6,50 TL 7,95 TL %22 Eksi 65 Paket 

Margarin 9,51 TL 12,07 TL %26 Eksi 53 Paket 

Ayçiçek yağı 1 L 10,57 TL 12,15 TL %14,9 Eksi 28 L 

Salça 10,47 TL 11,50 TL %9,8 Eksi 19 Kavanoz 

Zeytin 24.43 TL 26.30 %7,6 Eksi 7 Kg 

Çay 32,28 TL 33,4 TL %3 Eksi 2 Paket 

Kesme Şeker 5 TL 6,25 TL %25 Eksi Paket 93 

Mercimek 7,46 TL 9,70 TL %30 Eksi 72 Kg 

Biber 4,17 TL 5,00 TL %19,9 Eksi 93 Kg 

Domates 4,57 TL 5,50 TL %20 Eksi 86 Kg 

Patates 2,06 TL 2,50 TL %21 Eksi 199 Kg 

Taze Fasulye 7,60 8,00 %5,2 Eksi 15 Kg 

Sarımsak( Kuru) 37,20 45,00TL %20,9 Eksi 11 Kg 

Salatalık 4,7 TL 5,20 TL %10,6 Eksi 48 Kg 

Kuru Fasulye  12,34 TL 16,50 TL %33,7 Eksi 48 Kg 

Yumurta( Adet )   0,50 Krş. 0,55 Krş. % 7,8 423 Adet 

*2020 Ocak ürün fiyatları TÜİK Madde sepetinden, Eylül ayı Ürün Fiyatları TÜİK Ağustos ayı Madde 
sepetinden ve Eylül ayı güncel market ve hal fiyatlarının ortalaması dikkate alınarak derlenmiştir. 

* Ürün fiyatları asgari orandan hesaplanmıştır.  
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TURİZM GELİRİNDE EN AZ 11,1 MİLYAR DOLAR KAYIP YAŞANDI 

Koronavirüs salgınıyla beraber Türkiye'de turizm sektörü günde en az 120 milyon dolar kaybetti. Kültür ve 
Turizm Bakanlığı'nın açıkladığı verilere göre haziran, temmuz ve ağustos aylarında Türkiye'yi ziyaret eden 
turistlerin sayısı bir önceki yılın aynı dönemine göre yüzde 81,5 geriledi. 

Türkiye'de turizm sektörü yaz sezonunda koronavirüs nedeniyle günde en az 120 milyon dolar kaybetti. 

Koronavirüs salgını ve ülkelerin getirdiği seyahat kısıtlamaları nedeniyle turizmde yaz sezonu büyük bir darbe 
aldı. 

Kültür ve Turizm Bakanlığı'nın açıkladığı verilere göre haziran, temmuz ve ağustos aylarında Türkiye'yi ziyaret 
eden turistlerin sayısı bir önceki yılın aynı dönemine göre yüzde 81,5 geriledi. 

Geçen yıl yaz aylarında Türkiye'yi ziyaret eden 20 milyonu aşkın turist, kişi başı ortalama 666 dolar harcama 
yapmıştı. 

Bu yıl ise Haziran-Ağustos döneminde Türkiye'ye gelen turist sayısı 3,7 milyona geriledi. 

 

2019 yılındaki ortalama harcama miktarı baz alınarak 2020 geliri için bir hesaplama yapılırsa yaz aylarında 
turizm gelirinde 11,1 milyar dolarlık bir kayıp olduğu görülüyor. 

Bu da üç aylık dönem boyunca sektörün her gün en az 120 milyon dolar kaybettiğini gösteriyor. 

Koronavirüs salgını nedeniyle birçok turizm işletmecisinin kampanyalarla fiyat düşürdüğü de göz önüne alınırsa 
toplam gelir kaybının daha da yüksek olması olası. 

 
 
 

Birçok Otel Mali Sıkıntıya Girdi 
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Kültür ve Turizm Bakanlığı kuruluşu Türkiye Turizm Tanıtım ve Geliştirme Ajansı Yönetim Kurulu Üyesi ve 
Anadolu Ankara Turizm İşletmecileri Derneği Başkanı Birol Akman, geçen yıl 40 milyar dolar olan turizm gelirinin 
bu yıl en iyi ihtimalle 13-15 milyar dolar olarak gerçekleşeceğini söylüyor. 

Akman, Türkiye'nin diğer turizm ülkelerine nazaran daha iyi bir performans sergilediğini ifade ediyor: 

"Pandemi süreci her ülkeyi hazırlıksız yakaladığı gibi ekonomik olarak da kötü etkiledi. Biz de Türkiye olarak bu 
süreçten ekonomik olarak olumsuz etkilendik. Ama Bilim kurulu ve burada aldığımız turizmle ilgili hızlı kararlar 
ve tedbirlerle özellikle de bu süreçte oluşturduğumuz güvenli sertifikasyon belgesiyle rakiplerimiz olan diğer 
turizm ülkelerine göre daha başarılı bir grafik çizdik. 

"Tabii ki bu önlemler bizi ekonomik olarak tam anlamıyla rahatlatmadı ama yaramıza merhem oldu. 
Ekonominin kötü olduğu bu dönemde birçok otel mali sıkıntıya girdi. Devletin vermiş olduğu Kredi Garanti Fonu 
(KGF) destekli uzun dönemli krediler nispeten birçok otelimizi rahatlattı ama bir kısım otellerimizi de iflastan 
kurtarmaya yetmedi." 

Kültür ve Turizm Bakanlığı: Yabancı Ziyaretçi İlk Sekiz Ayda Yüzde 73 Azaldı 

Kültür ve Turizm Bakanlığı verilerine göre Türkiye'ye bu yıl ilk sekiz ayda yurt dışı ikamet eden vatandaşlarla 
birlikte toplam 9 milyon 271 bin 660 yabancı ziyaretçi geldi. 

Bakanlık yazılı açıklamasında, "koronavirüs salgınında en çok etkilen sektörlerin başında turizm sektörünün 
geldiğini" kaydediyor ve bu yıl bir önceki yılın aynı dönemine göre ilk 8 ayda yurt dışından yapılan ziyaretlerde 
yüzde 73.94 azalma yaşandığını belirtiyor. 

Ağustos 2020 dönemi yabancı ziyaretçi istatistiklerine göre bu yılın ilk 8 ayında en çok ziyaretçi 789 bin 602 
ziyaretçi ile Almanya'dan geldi. 

772 bin 686 ziyaretçi ile Rusya Federasyonu ikinci, 532 bin 417 ziyaretçi ile Bulgaristan üçüncü sırada yer aldı. 

Bulgaristan'ı sırasıyla Ukrayna ve İngiltere takip etti. 

Yurt dışından gelen ziyaretçiler ağustos ayında en çok Antalya'yı tercih etti. 

Pandemi sebebiyle askıya alınan uçuşların açılmasıyla Rus turistler Platov Uluslararası Havalimanı'ndan Antalya, 
Bodrum ve Dalaman'a gelmeye başladı. 

"Bu Yıl Önceliğimiz İşletmelerimizi Yeniden Açabilmekti" 

Akdeniz Turistik Otelciler ve İşletmeciler Birliği Başkanı Erkan Yağcı, bu yılın turizm verilerinin önceki yıllarla 
kıyaslanmaması gerektiğini düşünüyor. 

Yağcı'ya göre bu yıl turizm sektörünün öncelikli hedefi, kapanan işletmelerin yeniden açılıp bir biçimde ticari 
faaliyetlerine devam etmesiydi: 

"Seyahat kısıtlamalarının yaşandığı bir dönemden geçtik. Güvenli turizm sertifikası çerçevesinde özellikle 
haziran sonu itibariyle işletmelerimizi açtık ve bugüne kadar geldik. İç turizmle başlayan ve dış turizmle de 
desteklenen bir turizm sezonumuz var." 

"Türkiye bu dönemde hem kamuda hem de özel sektörde yapılabilecek her türlü çalışmayı yaparak, güvenli 
turizm sertifikasıyla önemli bir iş başarıp turizm faaliyetini kısıtlı da olsa başlattı. Bu yılı geçen yıl ile 
kıyaslamamak lazım, bu seneki önceliğimiz işletmelerimizi açıp ticari faaliyetimizi devam ettirmekti." 

"Deniz Turizmi Fena Bir Sezon Geçirmedi" 

Küçük Oteller Derneği Başkanı Ertan Ustaoğlu kıyı bölgelerindeki otellerin deniz tatili açısından çok kötü bir 
sezon geçirmediğini söyleyerek, İstanbul ve Ankara'daki gibi şehir otellerinin daha fazla etkilendiğini belirtiyor. 

Ustaoğlu, deniz kenarındaki otellerde yüzde 50 ila 75 arası değişen doluluk yaşandığını belirtirken, şehir 
otellerinde bu oranın yüzde 25'te kaldığını ifade ediyor. 

Birçok şehir otelinin bu sebeple kapalı olduğunu söyleyen Ustaoğlu, yıl başına kadar bu tablonun süreceğini 
aktarıyor. 

Sahil bölgelerindeki butik olarak da tarif edilen küçük otellerde yabancı ziyaretçilerden ziyade yerli ziyaretçilerin 
konakladığını söyleyen Ustaoğlu, "Bodrum bu sene tamamen yerli pazara çalıştı. Yerli Pazar da olmasa durum 
küçük oteller açısından pek iyi olmazdı" diyor. 

Ustaoğlu, kısıtlı da olsa yabancı ziyaretçi beklentilerinin ekim ayı için de sürdüğünü aktarıyor: 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

28 

"Özellikle Antalya bölgesine beş yıldızlı otellere ilk önce Ruslar gelmeye başlamıştı. Daha sonra İngilizlerin 
Muğla ve Antalya civarındaki otellere gelmesiyle hareketlenme yükseldi. Daha çok Almanlar, İngilizler, Ruslar ve 
Ukraynalılar ziyaret etti. Tabii bunlar tatmin edici seviyelerde değildi ama yine yine de özellikle Antalya 
civarındaki oteller bu sene iki-üç ay fena iş yapmadı." 

KARA PARA AKLAMA İHBARLARI BEŞ YILDA PATLADI: 889 BİN YOLSUZLUK 
BAŞVURUSU 

Mali Suçları Araştırma Kurulu’na beş yılda çoğunluğu bankalarla ilgili olmak üzere 889 bin başvuru ulaştı. Kara 
para aklama ihbarları ise bir yılda yüzde 80 arttı. 

Maliye Bakanlığı’na bağlı Mali Suçları Araştırma Kurulu’nun (MASAK) Faaliyet Raporu, mali suçlardaki artışı 
gözler önüne serdi. Para aklama ve finansman suçunun araştırılması ve incelenmesi ile görevlendirilen MASAK’a 
son beş yılda 1 milyon 595 bin 614 kişi hakkında 889 bin 852 ihbarda bulunuldu. 

Rapora göre, MASAK’a geçen yıl 226 bin 222 başvuru yapıldı. Bu başvuruların 203 bin 786’sı şüpheli işlem 
bildirimi, 22 bin 128’i kolluk kuvvetlerinin araştırma talebi, 218’i kurumsal ihbarlar ve 90’ı da bireysel ihbarlar 
oldu. Geçen yıl hakkında bildirimde bulunulan kişi sayısı ise 346 bin 599 oldu. MASAK raporuna göre, kara para 
aklama ihbarlarında büyük artış yaşandı. 2015’te bu konu hakkındaki bildirim sayısı 533, 2016’da 375, 2017’de 
409 ve 2018’de 877 oldu. Geçen yıl, bir önceki yıla oranla yüzde 80 artarak kara para bildirimleri bin 578’e 
yükseldi. Kara para akladığı iddia edilen kişi sayısı ise 3 bin 112 oldu. Bu isimler hakkındaki ayrıntılara raporda 
yer verilmedi. 

Bankalardan Şikayetçiler 

MASAK’a en çok şikâyet edilen kurumlar, bankalar oldu. Bankalar hakkında 174 bin başvuru yapıldı. Faktoring 
şirketleri ikinci, elektronik para kuruluşları üçüncü sırada yer aldı. Kargo, sigorta ve yatırım ortaklıkları da, en 
çok şikâyet edilen kuruluşlar arasında yer aldı. İşlendiği iddia edilen suçlara göre ise terör veya terörizmin 
finansmanı ilk sırada yer aldı. Ardından bahis oynatma, dolandırıcılık, ticarete ilişkin suçlar, şüpheli hareketler, 
vergi kaçırma ve insan ticareti suçları geldi. 

93 Kişinin Varlığı Donduruldu 

MASAK’ın raporunda dikkati çekici bir diğer bilgi, “mal varlığını dondurma kararları” oldu. Beş yılda 93 mal 
varlığını dondurma kararı alındı. Bu süreçte 53 de “mal varlığı dondurulması kararının kaldırılması”na 
hükmedildi. 

Milyarlarca Liralık Şüpheli İşlem 

Hazine ve Maliye Bakanlığı’nın aldığı kararla şüpheli işlemlerin yedi gün süreyle askıya alınması ve bu yolla mal 
varlığının kısa süreli dondurulması işleminin bilançosuna da raporda yer verildi. Buna göre, geçen yıl “şüpheli 
olduğu için” 1.1 milyar TL, 170 milyon dolar, 44 milyon Euro tutarında 46 bin işlem gerçekleştirilmedi. 

İKİ FATURA BEDELİ 600 TL’Yİ AŞTI 

Elektriğe gelen yüzde 5,75’lik zamla birlikte 200 kwh elektrik tüketen bir hanenin fatura bedeli, 150 lirayı buldu. 
Yaklaşan kış ayları yüzünden halkın fatura tedirginliği artıyor. Bu kış sadece elektrik ve doğalgaz fatura bedeli 
600 liranın üzerinde. 

Enerji Piyasası Düzenleme Kurumu dün yayımladığı kararıyla elektrik fiyatlarına yüzde 5,75 zam yaptı. Yeni 
tarifeye göre 1 kilovatsaat (kwh) elektrik konutta 71,02 kuruştan 75,10 kuruşa, sanayide ise 70,97 kuruştan 
75,06 kuruşa çıktı. Son zamla birlikte elektriğe son 1 yılda yapılan zam oranı yüzde 22 oldu. 

Halkın tükettiği elektrik 2017 sonuna göre ise artık yüzde 83 daha pahalı. Aynı dönemde asgari ücretteki artış 
ise yüzde 65,5’te sınırlı kaldığı için faturanın ücretli çalışanın sırtındaki yükü arttı. 
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Elektrikte Özelleştirme Yıkım Getirdi 

2010’lu yıllarda başlayan ve elektrik dağıtım şirketlerinin tümüyle özelleştirilmesiyle sonuçlanan süreç 2014’te 
tamamlandı. Bu süreç başlamadan önce hükümetin temel vaadi elektrikte rekabet gelecek elektrik fiyatları 
ucuzlayacak oldu. Ancak umulan olmadı, özelikle döviz kurundaki yükselişle beraber elektrik fiyatlarına gelen 
zam son 3 yılda yüzde 83’ü buldu. 

Enflasyon Tedirginliği Arttı 

Elektriğe geçen yıl eylül ayına göre yapılan zam oranı yüzde 22. Ancak Albayrak’ın yeni ekonomi programına 
göre 2020 yılı ortalama enflasyonun yüzde 10,5 olması hedefleniyor. Elektriğe gelen zammın girdi maliyetlerini 
artırarak ürün fiyatlarında artışa neden olması bekleniyor. 

HÜKÜMET YİNE İŞÇİLERİN KAZANILMIŞ HAKLARINA GÖZ DİKTİ 

Yeni Ekonomi Programı’ndaki hedefler hayata geçirilirse genç ve yaşlı işçiler ikinci sınıf işçi haline gelecek, kıdem 
tazminatı hakkı ile iş güvencesini kaybedecek. DİSK, “Bu hedefler kabul edilemez, haklarımız için mücadele 
edeceğiz” diyor. 

Yeni Ekonomi Programı’nda (YEP) çalışma yaşamında işçiler aleyhine yapısal değişikliklere neden olacak, esnek 
ve kuralsız çalışmayı yaygınlaştıracak hedefler yer alıyor. 

Hedeflenen düzenlemeler hayata geçirilirse, 25 yaş altı ve 50 yaş üstündeki işçilerin kıdem tazminatı hakkı fiilen 
ortadan kalkacak. İşsizlikle boğuşan gençler ayda 5-10 gün çalıştırılan kullan/at işçilerine dönüşecek, patronlar 
tarafından sigortasız çalıştırılabilecek, emekli olamayacak. Covid-19 salgını nedeniyle yaygınlaşan uzaktan 
çalışma gibi esnek çalışma biçimleri de kalıcı hale getirilecek. 

Hedef: Esnek ve Kuralsız Çalışma 

Hazine ve Maliye Bakanı Berat Albayrak tarafından 29 Eylül’de açıklanan YEP’te çalışma yaşamı ve istihdam ile 
ilgili şu hedefler yer alıyor: 

♦ “Kısmi süreli çalışmayı teşvik edici ve işgücü piyasasına ilişkin yapısal düzenlemeleri de içeren İstihdam Kalkanı 
Paketi hayata geçirilecek. 

♦ 25 yaş altı gençler ile 50 yaşın üstünde olan çalışanların istihdam edilebilirliklerini kolaylaştırmak için daha 
esnek koşulları sağlanacak. 

♦ 50 yaş üstü tam zamanlı çalışanların kısmi zamanlı çalışmaya geçişi teşvik edilecek. 

♦ 10 günden az çalışan 25 yaş altı gençlerin daha kolay istihdam edilmesine imkân sağlayacak düzenleme ile 
gençlerin deneyim ve beceri kazanmaları sağlanacak ve işverenlerin gençleri tercih etmesi desteklenecek. 

♦ Mevzuatta tanımlanan ancak uygulama alanı bulamayan esnek çalışma biçimlerinin uygulanabilirliğini 
artırmaya yönelik ikincil mevzuat çalışmaları tamamlanacak.” 
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Genç ve Yaşlı İşçilere Ayrımcılık 

Bu hedefler, işçilerin kazanılmış haklarının budanması ve daha esnek ve kuralsız bir çalışma yaşamının inşası 
anlamına geliyor. Sendikalar, bu hedeflere ulaşılırsa 25 yaş altı ve 50 yaş üstü çalışanların “ikinci sınıf” işçiler 
haline getirileceğine, Anayasa ve yasalarda güvence altına alınan hakların bir bölümünden yararlanamayacağına 
dikkat çekiyor. DİSK’ten dün yapılan açıklamada, şu değerlendirmelere yer verildi: 

“Belirli yaş gruplarına dönük daha güvencesiz ve esnek çalışma koşulları hedefi, yaşa dayalı ayrımcılık olup 
Anayasa’nın eşitlik ilkesine aykırıdır. Gençler ve yaşlılar için ayrımcılık değil, daha fazla koruma gerekir. 
Hedeflenen düzenlemeler ise gençlerin ve yaşlıların çalışma koşullarını ağırlaştıracak ve haklarını budayacaktır.” 

Bu hedeflerin başta kıdem tazminatı olmak üzere, iş güvencesi ve emeklilik haklarını tahrip edecek nitelikte 
olduğuna vurgu yapılan açıklamada, “Bu düzenlemeler kabul edilemez. DİSK, çalışanlar arasında ayrımcılığı 
artıracak, güvencesiz ve esnek çalışmayı yaygınlaştıracak; kıdem tazminatı, iş güvencesi ve emeklilik haklarını 
sınırlamayı hedefleyen girişimlere karşı durmaya devam edecek” ifadeleri kullanıldı. 

Hedefler Gerçekdışı 

DİSK’ten yapılan açıklamada, YEP’te yer alan hedeflerin gerçekçi olmadığı da vurgulandı. Son yıllarda YEP adıyla 
açıklanan programlarda yer alan istihdam ve işsizliğe ilişkin hedeflerin hiçbirinin tutmadığına dikkat çekilen 
açıklamada, “Eylül 2018’de açıklanan, 2019-2021 dönemini kapsayan Orta Vadeli Program’da işsizlik 2019 yılı 
için yüzde 12,1, 2020 yılı için 11,9 olarak açıklanmıştı. Ancak dar tanımlı işsizlik 2019’da 13,7 olarak gerçekleşti. 
2020’de ise daha da yüksek gerçekleşeceği sır değil. Aynı programda istihdamın 2019 yılı için 29,9 milyon, 2020 
için ise 31 milyon olması hedefi de konmuştu. İstihdam 2019’da 28,1 milyona, 2020 ortalarında 26 milyona 
geriledi” dendi. 

2021-2023 programındaki hedeflerin de ulaşılabilir olmadığı belirtilen açıklamada, “Bu hedeflere göre enflasyon 
2021’de yüzde 8’e, işsizlik 12,9’a düşecek ve istihdam 28,3 milyona çıkacak. Bu hedefler hayaldir. Ekonomik kriz 
ve pandemi etkisiyle ekonomide devasa bir iş kaybı var. İşten çıkarma yasağı nedeniyle işsizlik oranları kontrol 
altında tutulsa da iş kaybının büyüklüğü ortada” ifadeleri kullanıldı. 

HÜKÜMET BİR AVUÇ YANDAŞ ŞİRKETİN VERGİ BORCUNU SİLMEKTEN 
GENÇLERİ GÜNDEMİNE BİLE ALMIYOR 

Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi’ne geçtiğimizden beri giderek derinleşen ekonomik krize karşı hükümet 
inandırıcılığını çoktan kaybetti. Döviz her fırladığında yeni bir sunumla karşımıza çıkan Hazine ve Maliye Bakanı 
dün yine tutmayacak öngörülerini bizimle paylaştı. Pandemi sürecinde iyice kontrolden çıkan işsizlik ve 
enflasyona çare olmaktan uzak plan ve programlarda gençlerin payına da daha güvencesiz istihdam vaadi 
düştü. Süslü sözlerle pazarlanan “daha esnek” istihdam koşullarının pratikte tek karşılığının daha kolay işten 
atılabilmek olduğunu biz gençler olarak çok iyi biliyoruz. 

Ekonomik krizlerden en hızlı ve en çok zarar gören kesimlerden biri olan gençlerin sorunları satır aralarında 
bahsedilip geçilecek sayılardan ibaret değildir. Resmi verilere göre bile %27 seviyesine yaklaşan ve kısa vadede 
herhangi bir düzelme emaresi göstermeyen genç işsizliği artık bizim için sürdürülemez bir hale gelmiştir. Yine 
resmi rakamlara göre 1.5 milyon’a yakın insan iş bulma ümidini kaybettiği için işsizlik verilerine bile 
yansımamaktadır. Gençler olarak durumumuz her gün daha kötüye giderken hükümet bir avuç yandaş şirketin 
vergi borcunu silmekten, batık projeleri Varlık Fonu vasıtasıyla kurtarmaktan bizi gündemine bile almıyor. Ama 
bilsinler ki her geçen gün iktidarlarının sonuna biraz daha yaklaşıyorlar. Seçim günü geldiğinde işsiz bırakılmış, 
güvencesi elinden alınmış gençlerin atacağı tokattan onları bir avuç yandaş sermayedar ve Londra’daki tefeciler 
kurtaramayacak. Millet İttifakı iktidarında herkes gibi gençler de rahat bir nefes alacak. 

850 BİN YOLCU GARANTİ EDİLDİ, 7 BİN YOLCU KULLANDI 

Yap İşlet Devret modeline yönelik eleştirileri “vatan hainliği” olarak değerlendiren Erdoğan’a yanıt CHP’li Deniz 
Yavuzyılmaz’dan geldi. Zafer Havalimanı örneğini veren Yavuzyılmaz, bu yılın ilk 8 ayında bu havalimanı için 852 
bin yolcu garantisi verildiğini hatırlatarak, “Kullanan yolcu sayısı ise sadece 7 bin 233. Hata payı yüzde 99,16. 8 
ayda havalimanında oluşan kamu zararı 39,8 milyon TL” dedi. 

Ülke Yap-İşlet-Devret modeliyle yapılan inşaatlar ve bunlara verilen garanti ödemeleriyle müteahhitlere peşkeş 
çekilirken yurttaş da geçemediği köprünün, kullanmadığı havalimanın ücretini ödemeye devam ediyor… 
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AKP’li Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan ise “Her kim şirketlere el koymaktan bahsediyorsa amacı 
ülkemizin yeniden bataklığa saplanmasıdır” açıklamasında bulunuyor. 

YİD, projelerinin en büyük çöküşlerinden biri Kütahya, Afyon ve Uşak illerine hizmet vermek üzere yapılan Zafer 
Havalimanı. CHP Zonguldak Milletvekili Deniz Yavuzyılmaz, havalimanının araştırdıkları başlıca konunun şirketin 
bu ihaleyi nasıl aldığı, açılan bu ballı börekli ihaleye neden tek firmanın katıldığı, ihale sürecinde neler yaşandığı 
konusu olduğunu belirtti. 

Yavuzyılmaz, “Şirket maliyeti olan 50 milyon Avroyu 2021 yılına kadar hazine tarafından yapılacak olan garanti 
ödemesiyle çıkarmış oluyor. Havalimanının 2044'de kamuya devrine kadar şirkete ödenecek tutar 205 milyon 
Avro. Bunun adı soygundur. Öngörüsüzlüğün, hesapsızlığın, liyakatsizliğin bir sonucudur. Geleceğin ipotek altına 
alınmasıdır” ifadelerini kullandı. 

8 Ayda Kamu Zararı 40 Milyon 

Yavuzyılmaz, 2020 yılının ilk 8 ayında verilen yolcu garantisinin 852 bin olduğunu hatırlatarak “CİMER'e yaptığım 
başvuruya Devlet Hava Meydanları İşletmesi Genel Müdürlüğü’nün gönderdiği yanıta göre bu sürenin içinde 
havalimanını kullanan yolcu sayısı 7 bin 233. Hata payı yüzde 99,16” dedi. Yavuzyılmaz sadece 8 ay için 
havalimanında oluşan kamu zararının 39 milyon 800 bin TL olduğunu vurguladı. 

Garanti Yurttaşın Faturasına Yansıyor 

Yavuzyılmaz, “Neredeyse bölge illerin nüfus toplamı kadar, hazine şirkete yıllık garanti yolcu sayısı vermiş 
durumda. Şirkete yapılan garanti ödemeleri vatandaşın elektrik, su, doğal gaz faturalarına zam olarak 
yansımaya devam ediyor. AK Parti Yap-İşlet-Devret projeleriyle yandaşa kar, vatandaşa yoksulluk garantisi 
veriyor” ifadelerini kullandı. 

Ne Olmuştu? 

Erdoğan, önceki gün Antep’te yaptığı konuşmada özel sektöre değindi. Özel sektörü eleştirenlerin ülkeyi dışa 
bağımlı kılmak istediğini iddia eden Erdoğan’ın şöyle konuştu: “Her kim 21’inci yüzyıl Türkiyesi’nde özel sektörü 
düşmanlaştırıyorsa, onun ülkemizin kalkınması ile ilgili bir hassasiyeti yoktur. Her kim şirketlere el koymaktan 
bahsediyorsa amacı ülkemizin yeniden bataklığa saplanmasıdır. Her kim devlet ve özel sektörün iş birliğini 
acımasızca eleştiriyorsa, onun hedefi Türkiye’yi yurt dışına bağımlı kılmaktır. Türkiye’nin kalkınmasını 
güçlenmesini, ekonomik ve ticari bakımdan savunan savunan hiç kimse, özel sektöre düşmanlık yapmaz.” 

27 MİLYON TL’YE YAPILAN LİMANA YATLAR GİREMİYOR! 

Samsun’un Atakum ilçesine AKP’li Büyükşehir Belediyesi eski Başkanı Yusuf Ziya Yılmaz döneminde 27 milyon TL 
harcanarak yapılan yat limanının zemini mühendislik hatası sonucu kumla doldu. 

205 bin metrekarelik bir alan üzerine inşa edilen ve 900 metre uzunluğunda mendireğe sahip liman içi kum 
dolunca işlevini kaybetti. Yatlar giremeyince liman balıkçı teknelerine kaldı. Bu kez de Kurupelit Yat Limanı'nın 
doldurulmasına karar verilerek daha açığa yeni bir yat limanı yapılması gündeme geldi. 

Yanlış Eğer Tekrarlanırsa Bunda Kasıt Var Demektir 

CHP Samsun Milletvekili Neslihan Hancıoğlu, liman inşa edilirken bilim insanlarının yaptığı uyarıların ve ilgili 
meslek kuruluşlarının itirazlarının dikkate alınmadığını, doğa dinamiklerinin göz ardı edildiğini, büyük 
mühendislik hataları yapıldığını ve bu nedenle de limanın amaca hizmet edemez hale geldiğini ifade etti. 

Eski limandan daha açığa planlanan yeni liman için 15 milyon TL harcanacak. 

Hancıoğlu, “Şimdi yine aynı yaklaşımla limana dolgu yapılması planlanıyor. Yanlış, bir defa yapıldığında, hata 
olarak kabul edilebilir. Ancak tekrarlanırsa bunun adı kasıttır. Yapılan her yanlışın bedelini, yıkımın faturasını 
vatandaşımız ödüyor” dedi. 

CHP’li Hancıoğlu, kullanılamaz hale gelen limanda incelemelerde bulundu. 

Bu Yanlışı Yapan Hesap Vermeli 

Samsun Mimarlar Odası Başkanı ve Genel Merkez Yönetim Kurulu Üyesi İshak Memişoğlu “Yat Limanı'nın yanlış 
projelendirildiği zaman içinde ortaya çıktı, kadük kaldı. Halkın milyonları boşa gitti. Bunun suçlusunu ne 
yapacağız? Bunun sorumlusu var. Bu yanlışı yapanlardan hesap sorulmalı” dedi. 
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17 YILDA 1609 ‘ACELE KAMULAŞTIRMA’ YAPAN İKTİDAR, VATANDAŞIN 
ARAZİSİNİ ŞİRKETLERE BEDAVA VERİYOR 

Yasa gereği yalnızca istisnai durumlarda uygulanması gereken “acele kamulaştırma” AKP döneminde genel 
uygulama haline geldi. “Acele kamulaştırma” kararlarının sayısı arttı, özel sektör için de bu yol kullanılır oldu. 
Son olarak Salihli Çapaklı köyünde biyogaz tesisi için 100 dekar tarım alanına el konuldu. CHP milletvekili Ahmet 
Vehbi Bakırlıoğlu, “İstimlakı devlet yapacak, parasını devlet ödeyecek, arazi şirkete bedava verilecek ve şirket 
burada santral kurarak cebini dolduracak. Özel sektör, vatandaşın malına çöksün, parasını da devlet ödesin diye 
bu kanun çıkarılmamıştır” dedi. 

Yasa gereği sadece istisnai durumlarda uygulanması gereken “acele kamulaştırma” genel uygulama haline geldi. 
2004’ten bu yana tam 1609 “acele kamulaştırma” kararı çıkarıldı. 

“Acele kamulaştırma” kararlarının sayısı yıldan yıla artarken, özel sektör için de bu yol kullanılır oldu. 
Kamulaştırma Yasası’nın 27. maddesinde acele kamulaştırma “el koyma” olarak tarif ediliyor. Her geçen yıl 
kamulaştırma kararlarının sayısı da artıyor. Bu kararların büyük bir bölümü enerji yatırımları ile ilgili ve 
çoğunluğu da özel sektör yatırımları için alındı. İktidarın “acele kamulaştırmalarının” son örneği Salihli Çapaklı 
köyünde yaşandı. 

Özel sektör tarafından kurulması planlanan biyogaz tesisine köylüler karşı çıktı. Kararla biyogaz tesisi alanı 
yakınındaki 100 dekar büyüklüğündeki 5 parsel tarım alanına devlet tarafından el konuldu. 

CHP Manisa Milletvekili Ahmet Vehbi Bakırlıoğlu, “Çapaklı’ya biyogaz tesisi kurmak isteyen şirket, temmuz 
ayında gerekli izinleri almadan bölgede yol yapımı için iş makineleriyle girmiş ancak köylülerin direnişiyle 
çalışmaları durdurmuştu. En başından beri hukuk dışı yollarla faaliyet gösteren şirket, şimdi de arkasına devletin 
gücünü alarak Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından acele kamulaştırma kararı çıkarılmasını sağladı. Sırtını 
Saray’a ve iktidara dayayan istediği kararı çıkarıyor” dedi. 

‘El Koyma’nın Adı 

Bakıroğlu, artık “el koymanın” adının “acele kamulaştırma” olduğunu söyledi. Yasaya göre yol, hastane, okul 
yapımı, savaş, afet, salgın hastalık gibi olağanüstü durumlarda devlet yatırımlarının hızla tamamlanması için bu 
istimlak yöntemine başvurulabileceğini belirten Bakırlıoğlu, ancak Çapaklı Köyü’nde olduğu gibi özel sektörün 
yatırımı için bu işlemin yapılmasının, vatandaşın malına el konulmasının yasal olmadığını vurguladı. 

Bakırlıoğlu, “İstimlakı devlet yapacak, parasını devlet ödeyecek, arazi şirkete bedava verilecek ve şirket burada 
santral kurarak cebini dolduracak. Olan devletin parasına, vatandaşın malına olacak. Özel sektör, vatandaşın 
malına çöksün, parasını da devlet ödesin diye bu kanun çıkarılmamıştır” değerlendirmesini yaptı. 

Çapaklı’da Protesto 

Manisa Salihli’ye bağlı Çapaklı Mahallesi’ndeki acele kamulaştırılma kararı dün protesto edildi. Arazi sahipleri ile 
köylülerin katıldığı eylemde birçok çevre örgütü, STK ve siyasi parti de yer aldı. “Halk için kamulaştırma, 
sermaye için değil”, “Çapaklı’da BES’e izin vermeyeceğiz” dövizleri taşıyan köylüler “Gazcı şirket köyümüzü terk 
et”, “Havama, suyuma, toprağıma dokunma” sloganları attı. Köylülerin avukatı ve Salihli Çevre Derneği Başkanı 
Seçil Ege Değerli, “Yasal düzenlemeler yapılmadan şirketler fırsatı ganimete çevirme yolundalar” diye konuştu. 

CHP Grup Başkanvekili Özgür Özel de “Acele kamulaştırma, savaşlarda ve yüksek kamu menfaatı olduğunda 
kabul edilebilir. Köyü yaşanmaz hale getirmede nasıl bir kamu yararı olabilir?” ifadelerini kullandı. 

1.5 MİLYARIN 1.4 MİLYAR TL’SİNDEN İZ YOK! 

Evrensel Hizmet Fonu’nda 2019 yılı için 1.5 milyar TL toplandığını kaydeden CHP'li Murat Emir, toplanan 
miktarın yaklaşık 1.4 milyar TL’sinin kayıp olduğunu söyledi. Emir, " Toplanan paranın yüzde 95’inin izi yok, 
yüzde 5’ine yakınını da İstanbul’daki Çamlıca Televizyon Kulesi’ne harcamışlar" diye konuştu. 

Cumhuriyet Halk Partisi (CHP) Ankara Milletvekili Murat Emir, internet erişiminin yaygınlaştırılması amacıyla 
kurulan Evrensel Hizmet Fonu’nda 2019 yılı için 1.5 milyar TL toplandığını, söz konusu miktarın ise yaklaşık 1.4 
milyar TL’sinin kayıp olduğunu iddia etti. 

Emir, “Türkiye’nin dört bir yanında binlerce öğrenci internet ve bilgisayara erişimi olmadığı için eğitim 
hakkından yoksun kalırken, GSM operatörlerinden toplanan paranın yüzde 95’inin izi yok, yüzde 5’ine yakınını 
da İstanbul’daki Çamlıca Televizyon Kulesi’ne harcamışlar” dedi. 
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PARA NEREYE HARCANIYOR? 

Türk Telekom’un özelleştirilmesinin ardından 2005 yılında Evrensel Hizmet Fonu kurulduğunu hatırlatan Emir, 
fonda biriken paranın kullanımına ilişkin Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Karaismailoğlu’nun yanıtlaması 
istemiyle Türkiye Büyük Millet Meclisi’ne (TBMM) yazılı soru önergesi sundu. 

2005 yılından bu yana GSM operatörlerinin her yıl gelirlerine oranla belirli miktarlarda Evrensel Hizmet Fonu’na 
para aktardıklarının altını çizen Emir, şu ifadeleri kullandı: 

“Evrensel Hizmet Fonu, köylerde ve kırsal bölgelerde yaşayan yurttaşlara sunulacak internet ve elektronik 
haberleşme hizmetlerinde kamu yatırımlarının devam ettirilebilmesi amacıyla kuruldu. Bu kapsamda GSM 
operatörlerinin her yıl gelirlerinin bir kısmını aktardığı fon için farklı gelir kalemleri de oluşturuldu. 2005 yılından 
beri bu fonda biriken paranın 11 milyar TL’nin üzerinde olduğu tahmin ediliyor. Ancak, son birkaç yıldır bazı 
kırsal bölgelerde kurulan baz istasyonları haricinde, bu paranın nereye harcandığına dair kamuoyuna net bir 
açıklama yapılmıyor. 

Televizyon Kulesine Bir Yılda 60 Milyon TL 

Son olarak geçtiğimiz yıl GSM operatörlerinden Evrensel Hizmet Gelirleri adı altında toplanan paranın miktarı 1 
milyar 562 milyon 747 bin TL’yi buldu. Bu gelirin yalnızca 76 milyon 169 bin 457 TL’si harcanırken geriye kalan 1 
milyar 486 milyon 577 bin TL’nin nereye harcandığı bilinmiyor ve hiçbir yerde izine rastlanmıyor. Harcama 
kalemlerine bakıldığında da 76 milyon TL’lik harcamanın yalnızca 16.5 milyon TL’sinin mobil ve sabit haberleşme 
hizmetleri için harcandığı görülüyor. Harcamaların geriye kalan 59.6 milyon TL’si ise, sayısal yayıncılık faaliyetleri 
adı altında İstanbul’daki Küçük Çamlıca TV-Radyo Kulesi’ne aktarılmış. Yani, sadece bir yılda operatörlerden ‘eşit 
internet’ hizmet için 1.5 milyar TL toplamışlar ama paranın yalnızca yüzde 5’ini harcamışlar. O paranın büyük 
kısmı da Televizyon Kulesi’ne gitmiş, 1.5 milyar TL’nin yüzde 95’inin ise izi yok.” 

‘MEB’in İhtiyaçları İçin Kullanılmalı’ 

Pandemi döneminde binlerce öğrencinin internet ve bilgisayara erişimi olmadığı için uzaktan eğitime devam 
edemediğini belirten Emir, “Özellikle bu dönemde söz konusu fonun, yasanın amacına uygun bir şekilde Milli 
Eğitim Bakanlığı’nın ihtiyaçları için kullanılması gerekiyor ancak, toplanan paradan eser yok” dedi. 

2005 yılından bu yana Evrensel Hizmet Fonu kapsamında ne kadar para toplandığını soran Emir, önergesinde 
ayrıca şu soruları da yöneltti: 

►Evrensel Hizmet Fonu uygulaması kapsamında 2005 yılından bu yana tam olarak ne kadar gelir elde 
edilmiştir. Bu gelirin, yıllara göre dağılımı nedir? Evrensel Hizmet Fonu’ndan bugüne kadar hangi hizmetler için 
ne kadar para harcanmıştır? 

►Söz konusu fondan, evrensel hizmet kapsamı dışında bir harcama yapılmış mıdır? Yapıldıysa, hangi hizmetler 
için ne kadarlık bir harcama yapılmıştır? GSM operatörlerinden Evrensel Hizmet Fonu için toplanan paralar, 
hangi hesapta tutulmaktadır? 2019 yılında 1.562.747.081 TL Evrensel Hizmet Geliri elde edilirken bunun 
yalnızca 76.169.457,67 TL'sinin harcandığı anlaşılmaktadır. Geriye kalan 1.486.577.623,33 TL’lik miktar nereye 
harcanmıştır? 

►Pandemi nedeniyle uzaktan eğitim yapılırken ve evlerinde internet ile bilgisayar imkanı bulunmadığı için 
birçok öğrencinin derslere giremediği haberleri gündeme gelirken, söz konusu fondan bu ihtiyacın giderilmesine 
yönelik bir harcama yapılması planlanmakta mıdır?” 

ASGARİ ÜCRET ERİDİ 

TL’deki tarihi değer kaybı devam ediyor. Dolar kuru dün bir kez daha rekorunu yeniledi. Pound da ilk kez 10 
liranın üzerine çıktı. Olan yine asgari ücrete oldu. Eriyen asgari ücret 300 doların altına düştü. 

Türk Lirası'nın dolar karşısındaki değer kaybı devam ediyor. Hazine Bakanı Berat Albayrak, Türk Lirası’daki bu 
değer kaybını 'rekabetçi kur' söylemleriyle geçiştirse de asgari ücretlinin maaşı dolar karşısında eridi. Haftanın 
ilk işlem gününde dolar kuru 7,83’ü, avro 9,10'u, pound ise ilk kez 10 seviyesini aştı. 

Merkez Bankası'nın Eylül ayı Para Politikası Kurulu toplantısında politika faizini yüzde 8,25'ten yüzde 10,25'e 
çıkarması, Türk Lirası'nı desteklemiş ve Dolar/TL kuru 7,70'li seviyelerden 7,50'lere kadar geri çekilmişti. Ancak 
bu etki kısa sürdü. Dolar kuru dün 7,83’e kadar çıktı. 
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Kurdaki yükseliş ile ilgili Bakan Albayrak’ın ‘Maaşınız dolarla mı?’ sözleri hâlâ akıllarda. Ancak maaşını TL ile 
alan ücretlinin parası her gün eriyor. Dün yaşanan kur sıçramasının ardından asgari ücret 300 doların altına 
düştü. Ocak ayında 390 dolar olan 2 bin 324 liralık asgari ücret 296,8 dolara geriledi. 

Yılbaşından bu yana değer kaybı yüzde 31 

Son bir ayda Türk Lirası dolar karşısında yüzde 7’lik bir değer kaybı yaşadı. Yılbaşından bu yana TL’deki değer 
kaybı yüzde 31’lere kadar çıktı. 

Türk Lirası’ndaki bu hızlı değer kaybının bir nedeni de Dağlık Karabağ krizinin piyasaları etkilemesi oldu. 
Haftasonu Ermenistan ile Azerbaycan arasında yaşanan çatışmalar ve Türkiye’nin Dağlık Karabağ krizine 
müdahil olması dolar kurunu yukarı doğru hareketlendirdi. 

TL’deki değer kaybının başka bir nedeni ise Merkez Bankası'nın azalan döviz rezervlerinin ülkenin TL'yi 
destekleme kapasitesine olan güveni azaltması olarak dile getiriliyor. Koronavirüs salgını nedeniyle ülkeye döviz 
girişinde yaşanan düşüş de kurdaki yükselişin başka bir nedeni olarak gösteriliyor. 

Cenevre’de Asgari Ücret 34 Bin TL 

Türkiye’de asgari ücret 300 doalrın altına inerken Cenevre’de dünyanın en yüksek seviyesine çıktı. İsviçre’nin 
Cenevre kantonunda sandık başına giden halk, dünyanın en yüksek asgari ücreti için evet dedi. Önceki gün 
yapılan referandumda seçmenlerin yüzde 57,8’i Cenevre’de saatlik asgari ücretin 23 İsviçre frangına (190 Türk 
Lirası) yükseltilmesini kabul etti. 

Yeni yasaya göre, haftalık 40 saat çalışma baz alındığında aylık asgari ücret 4 bin 100 İsviçre Frangı (33 bin 880 
TL) olacak. Kiraların çok pahalı olduğu kentte 30 bin çalışan için sevindirici bir gelişme olarak görülüyor. Öte 
yandan Cenevre, daha önce de 2 kez asgari ücret için referanduma gitmişti. Asgari ücret teklifi, 2011’deki 
referandumda yüzde 54 ret oyuyla, 2014’teki referandumda ise yüzde 66 ret oyuyla geri çevrilmişti. 

Asgari Ücret Daha Önce Kaç Dolardı? 

  

AKP’NİN EKONOMİ MASALLARI HOLLYWOOD’U ARATMIYOR: 300 FABRİKALI 

Erdoğan önceki gün 300 yeni fabrika açtığını iddia etti. Listede 45 yıllık fabrika da var, geçen yıl açılışı yapılan 
da, sehven listeye eklenen de... Sanayi Bakanı Varank’a göre bu yıl ülkede 883 yeni fabrika açıldı. TÜİK 
verileri ise aynı yıl sadece sanayide 352 bin kişinin işinden olduğunu ortaya koyuyor. 

AKP’li Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, önceki gün ‘Dev açılış’ adlı altında Antep’te 300 fabrikanın toplu 
açılışını gerçekleştirdi. 

Erdoğan, açılışta yaptığı konuşmada 15 milyarlık yatırımla hizmete giren fabrikalarda, 45 bin kişiye doğrudan 
istihdam sağlanacağını iddia ederek “Dolaylı istihdamı da hesaba kattığımızda bu sayı 100 bini aşıyor. Tam 
kapasite üretime geçilmesiyle bu fabrikaların, Gaziantep’in ihracatına 1 milyar doların üzerinde katkı sağlaması 
bekleniyor” ifadelerini kullandı. 

Açılışın ardından Sanayi ve Ticaret Bakanlığı’nın internet sitesinden 300 fabrikanın bulunduğu liste yayımlanınca 
‘yeni fabrika’ denilen şirketlerin aslında 10 yıllık, 15 yıllık hatta 45 yıllık işletmeler olduğu ortaya çıktı. 

 
 

Sehven Eklenmiş 

Bu fabrikalardan bir tanesi yaklaşık 300 kişinin çalıştığı Çiltuğ Isı Sanayi ve Ticaret A.Ş. 45 yıldır faaliyet 
gösteriyor. Sosyal medyada da gündeme gelen fabrika ile ilgili Gaziantep Organize Sanayi Bölgesi Başkanı Cengiz 
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Şimşek, bölgedeki diğer sanayi, ticaret ve ihracatçı odaları birliği başkanlarıyla birlikte açıklama yaptı. 
Açıklamada fabrikanın adının ‘sehven’ listeye eklendiği belirtildi. 

Yapılan açıklamada yeni yatırım yapan fabrikaların listeye eklendiği belirtildi ancak listede yeni yatırım 
yapmayan Şireci Tekstil de yer alıyor. 1997 yılında kurulan Şireci Tekstil 2’nci ve 3’üncü Organize Sanayi 
Bölgeleri’nde 4 fabrikası ile faaliyet gösteriyor. 

Geçen Sene Soylu da Açmıştı 

300 fabrika içerisinde bulunan Barem Ambalaj adlı firmanın 2019 Kasım ayında İçişleri Bakanı Süleyman Soylu 
ve Adalet Bakanı Abdulhamit Gül tarafından açılışı yapılmıştı. 

Şimşek imzalı açıklamada Barem Ambalaj’ın yeni yatırım yaptığı için listede yer aldığı belirtilmiş ancak Ticaret 
Sicil Gazetesi’nde firmanın yeni yatırım yaptığına dair resmi bir kayıt bulunmuyor. 

Taşınan Fabrika Listede 

DİSK Tekstil Antep Şube Başkanı Mehmet Türkmen, 100’den fazla fabrikanın aslında var olan firmalar olduğuna 
dikkat çekti. Türkmen, “Listenin içerisinde 40 yıllık fabrikalar var. Örneğin 1’inci Organize Sanayi’de bulunan bir 
fabrika 5’inci Organize’ye taşınmış. Bunu yeni fabrika olarak göstermişler. 

Özellikle listede yer alan halı ve tekstil fabrikaları yılların fabrikalarıdır. 300 fabrika içinde konkordato ilan eden 
şirket bile var” ifadelerini kullandı. 

Listede yer alan firma Gürel Çuval fabrikası. 2016 yılından bu yana fabrikada çalışan ve ismini vermek istemeyen 
bir işçi “2017 yılında fabrika 5. Organize Sanayi Bölgesi’ne taşındı. Şuan yan tarafta bir inşaat var ama hali 
hazırda faaliyete geçen yeni bir şey yok. Aldığımız duyuma göre de aynı kişiye Gürel Un fabrikası buraya 
taşınacakmış” ifadelerini kullandı. 

İçi Boş Sanal Açılış 

Konuyla ilgili CHP Gaziantep Milletvekili Opr. Dr. Bayram Yılmazkaya da bir açıklama yayımladı. Yılmazkaya, 
Gaziantep Organize Sanayi Bölgelerinde 300 fabrikanın resmi açılışı ile ilan edilen neredeyse 200’e yakın fabrika 
veya işletme eski firmalardan oluştuğuna dikkat çekti. 

Yılmazkaya’nın açıklamaları şu şekilde: “2015 yılından beri 5. Organizede özellikle 60-70 civarında yeni açılış 
veya eski organize bölgelerinde geçiş ve devirler olmuştur. 1.2.3. OSB’lerdeki ilgisiz onlarca fabrika bu açılış 
listesinin içinde. Ticaret Bakanlığının yayınladığı bu listede defacto-kaos listesi. Pandemi sürecinde dünya 
ekonomisinin en güçlü ülkelerinde bile işyerleri fabrikalar kapanırken, Gaziantep’te sözde açılışı yapılan 300 
yeni fabrika, 45000 istihdam, 15 milyarlık yatırım yalan ve sansasyondan başak bir şey değil! 

Maalesef ülkemizde içi boş, sanal açılışlar yapılıyor. Her zamanki gibi bitmiş ekonomiyi iyiymiş gibi gösterme 
algısı, operasyonu yapılıyor. Haberi izleyen vatandaşlarımız için ekonomi yolunda, rayında algısı yaratıyorlar. 
Yeni dedikleri fabrikaların çoğu teşvik kredisi alıp yeni makine veya ek bina ile depo eklenmesi sonucu yapılan 
eski fabrika ve işyerleridir. 

Ticaret Gazetesi’nde Kayıtlı Değiller 

Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank’ın açıkladığı listede her tür firma var. Üstelik fabrika açılışı denen 
listenin içinde 3 adet firma olmayan gerçek kişi de bulunuyor. Listenin 2’nci ismi Abdülkadir Bozdoğan bir firma 
dahi değil, 178’inci sırada Mehmet Özdemir, 226’ncı sırada ise Recep Kemal Şirikoğlu isimleri göze çarpıyor. 

Yine listede adı geçen Antepsan, kendi internet sitesine göre üretime 2003 yılında başlamış, son fabrikasını da 
2018 yılında açmış. Listedeki Köksan 1968 yılında kurulan bir şirket, kendi internet sitelerindeki bilgilere göre 
son olarak 2013 yılında fabrika açtılar. Aynı şekilde Biriz Ambalaj 2015 yılında son fabrikasını kurdu. 

Listede ismi geçen Mutlu Makarnacılık 1972’de kuruldu, 2018’de 5’inci organize sanayi bölgesine taşındı. 2020 
yılında kayıtlı bir yatırımı bulunmuyor. 

Konunun uzmanı mali müşavirlere göre bir fabrika açılışı için ticaret sicil gazetesine ilan vermek hukuki 
zorunluluk. Bu şirketler kendi internet sitelerinde yeni bir fabrika açtıklarını duyurmadıkları gibi Gaziantep 
Ticaret Sicil Gazetesi’ne de yeni bir yatırıma ilişkin ilan vermediler. 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

36 

 

883 Fabrika Açıldı Ama İstihdam Azalıyor 

Tayyip Erdoğan özellikle son yıllarda artan işsizlikle beraber hiç fabrika açmıyor denerek eleştiriliyordu. Bunun 
üzerine son aylarda sürekli fabrika açılıyor. Ancak bakanlık tarafından kamuoyuna verilen sayılar halka “nerede 
bu fabrikalar” sorusunu sorduruyor. Bakan Varank’a göre önceki gün sadece Antep’te 300 fabrika açıldı. Varank 
temmuz ayının başında da yılın ilk 6 ayında 583 fabrika açıldığını duyurmuştu. Gelen eleştiriler üzerine de 
fabrikaların isimlerini paylaşmıştı. Ancak yine aynı şekilde geçmiş yıllarda açılan fabrikalar listeye eklendiği 
anlaşılmıştı. 

Böylece Varank’ın hesabına göre sadece bu yıl 300’ü Antep’te olmak üzere toplam 883 fabrika açıldı. Bu kadar 
fabrikanın işsizliği azaltması, istihdamı artırması beklense de Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) verileri bu 
durumun tam tersinin yaşandığını ortaya koyuyor. Kurumun verilerine göre 883 fabrikanın açıldığı bu yılın 
başında sanayide 5 milyon 649 bin kişi çalışırken, bu sayı haziranda 5 milyon 297 bine geriledi. İlk 6 ayda sadece 
sanayi sektöründe en az 352 bin kişi işinden oldu. 

AMAÇ İÇKİYİ YASAKLAMAK 

İçkiye 2 yılda ortalama yüzde 70 zam geldi ancak vergi tahsilatı zamları takip edemiyor. Tüm veriler evde 
kayıtdışı içki imalatının patladığına işaret ediyor. Sorun içkinin pahalı olması ancak hükümet bunun yerine evleri 
basıyor, etil alkole acı tat veren kimyasallar katıyor. Son olarak etil alkolün internetten satışı tümüyle 
yasaklandı. 

Hazine ve Maliye Bakanlığı verilerine göre vergi gelirlerinin yüzde 2’sini sadece alkollü içeceklerden toplanan 
ÖTV oluşturuyor. 

2020 yılında alkollü içeceklerden toplanan ÖTV 9 milyar 705 milyon lirayı bulmuş durumda. Bu tutar bir çok 
bakanlığın yıllık toplam ödeneğinden fazla. 

Biranın Fiyatında Yüzde 376'lık Artış 

Alkollü içkilere sürekli yapılan vergi zamları sonunda bu ürünler karşısında alım gücü giderek düşüyor. Artık 
dışarıda içki içmek tam anlamıyla lüks. Türkiye İstatistik Kurumu’nun (TÜİK) verilerine göre bir şişe biranın 
ortalama fiyatı 2010’da 2,5 lirayken bugün bu tutar 12 lirayı geçmiş durumda. Verilere göre son 10 yılda bira 
fiyatı yüzde 376 oranında zamlandı. Diğer içkilerde de tablo benzer. 

Bu gelişme karşısında ise yurttaşların bir kısmı içki tüketimini azaltırken önemli bir kısmı evsel etil alkol satın 
alarak kendi içkisini kendisi üretmeye başladı. Söz konusu üretim tümüyle kayıt dışı olduğu için halkın evinde ne 
kadar içki ürettiği bilinemiyor. Ancak bazı veriler yorumlanarak tutara ilişkin tahminde bulunulabiliyor. 

Vergi Tahsilatı Beklenenden Düşük 

TÜİK verilerine göre 2017 yılın başından 2019 yılı sonuna kadar rakıya yüzde 73, biraya ise yüzde 65,7 oranında 
zam geldi. Bu yıllar arasında içki tüketiminin aynı kaldığı varsayılırsa, içkiden toplanan verginin de aynı oranda 
artması beklenirdi. Ancak Muhasebat Genel Müdürlüğü 2019 yılında alkollü içkilerden toplanan ÖTV, 2017 
yılında toplanan ÖTV’den sadece yüzde 47 daha fazla. Verilere göre alkollü içkilerden 2017 yılında 10,01 milyar 
lira ÖTV toplanırken, 2019 yılında bu tutar 14,71 milyar liraya yükseldi. 
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Yurttaş Kimyager Oldu, Sağlık Tehdit Altında 

Bu vergi kaybını telafi etmek için hükümet etil alkole ilişkin de bir dizi önlem aldı. Emniyet Genel Müdürlüğü ev 
baskınları yaparak, kayıtdışı içki üretimiyle mücadeleye girişti. Emniyet Genel Müdürlüğü’nün verilerine göre 
2014 yılında 27 bin 428 litre kaçak içki ele geçirilirken bu miktar 2018 yılında 1 milyon 48 bin 645 litreye kadar 
yükseldi. 4 yıl öncesine göre yakalanan kaçak içki miktarı 38 katına çıktı. 

İçine Denatonyum Benzoat Bile Katıldı 

Hükümetin kayıtdışı içkiyle mücadelede tek yöntemi ev baskınları da değil. Aralık 2017’de hükümet yaratıcı bir 
çözümle evsel etil alkolün içine, içkinin tadını acılaştırması için bir kimyasal atılmasına karar verdi. Buna göre, 
etil alkol düzenlemesinin içeren yönetmeliğe “mutlak alkol miktarı üzerinden 100 litresine 1,2 gram 
denatonyum benzoat katılması” ifadesi eklendi. 

Eylül 2019’da ise Eczanelerde etil alkolün 2 litreden fazla satılması yasaklandı. Sağlık Bakanlığı Türkiye İlaç ve 
Tıbbi Cihaz Kurumu, 4 Eylül 2019’da Türk Eczacıları Birliği’ne (TEB) ilettiği yazıda, eczaneler tarafından tıbbi 
kullanım amaçlı etil alkolün sadece ecza depolarından aylık 2 litre olarak temin edilebileceğinin belirlendiği 
iletildi. 

Son olarak dün, evsel etil alkolün internet üzerinden satılması tümüyle yasaklandı. Tarım ve Orman 
Bakanlığı’nın Resmi Gazete’de yayımladığı yönetmeliğe göre satışlar 60 gün süreyle daha devam edecek ancak 
bu sürenin sonunda evsel etil alkol satışının internetten satışı tümüyle yasaklanacak. 

BAKAN AYRI, MÜDÜRLÜK AYRI TELDEN SÖYLÜYOR 

Eğitimde kamuoyuna anlatılan ile hayata geçirilen uygulamalar arasındaki farklılıklara yenisi eklendi. Bakan 
Selçuk, “Sekiz saat tablete oturulmaz” dese de canlı ders saatlerini sınırlandıran düzenleme dün kaldırıldı. 

MEB Temel Eğitim Genel Müdürlüğü’nce uzaktan eğitimdeki ders saatlerine ilişkin alınan karar, bakanlık içindeki 
iletişimsizliği gözler önüne serdi. Milli Eğitim Bakanı Ziya Selçuk, “Yedi sekiz saat tablete oturulmaz, yanlış 
buluyorum” dese de canlı ders saatlerini ilkokullarda günlük dört, ortaokullarda ise altı saat ile sınırlandıran 
düzenleme kaldırıldı. 

MEB Temel Eğitim Genel Müdürlüğü, ilkokul ve ortaokullardaki canlı derslerin saatlerine ilişkin 29 Eylül’de yeni 
bir yazı hazırladı. Yazıya göre, dijital platformlarda sürdürülen canlı derslerin ilkokullar için dört, ortaokullar için 
ise altı saat olan sınırlaması kaldırıldı. Derslerin planlanmasında saat sınırlaması nedeniyle problemler yaşandığı 
belirtildi. 

Müdürlüğün yazısında öte yandan, ilkokulların canlı derslerinin “mümkün olduğunca” 14.00-17.00 saatleri 
arasında yapılması gerektiğini bildirildi. Çok sayıda kullanıcının eş zamanlı sisteme erişebilmesi için en uygun 
saatlerin 14.00-17.00 saatleri arası olduğu kaydedildi. 

Yazıda, EBA’nın yetersiz kaldığı durumlarda başvurulan açık kaynaklı yazılımlara da değinildi. EBA’nın yanı sıra 
açık kaynaklı güvenilir platformların da eğitim faaliyetlerinde kullanılabileceğinin altını bir kez daha çizen yazıda, 
“Canlı ders uygulamalarının okul müdürlerince düzenli olarak takip edilmesi gerekmektedir” denildi. 

23 Eylül’de yayımlanan ve “Pedagojik ilkeler doğrultusunda” alınan kararları içeren yazı ile getirilen ders saati 
sınırlamasının kaldırılması, öğrenci ve velilerin tepkisine yol açtı. Çocukların uzun süre ekran başında kalmakta 
zorlandığını ifade eden çok sayıda veli, uzaktan eğitim sürecindeki derslerin pandemi öncesinde olduğu gibi 
yürütülmesinin doğru olmadığını söyledi. 

BANDROLDE YERLİ VE MİLLİ OYUN 

Daha önce yerli ve milli yapılacak diye ihalesi iptal edilip Darphane’ye devredilen sigara ve içki bandrolleri, 3 ay 
önce kurulan bir şirkete özel ihaleyle verildi. Şirket hemen zam yaptı. 

Tütün ve alkollü ürünlerin kimlik kartı olarak bilinen bandrollerin yerli ve milli yapılması amacıyla başlatılan 
operasyonda adrese teslim ihaleler ve AKP'ye yakın şirketlere sağlanan avantajlar nedeniyle sektörde büyük 
tartışma yaşanıyor. 

Türkiye'de tütün ve alkollü ürünlere yapıştırılan bandrolleri yaklaşık 12 yıldır ihaleleri kazanan Sicpa isimli 
yabancı bir firma üretiyordu. Ancak ekonomi yönetimi bandrollerin yerli ve milli üretilmesi için görevi Hazine ve 
Maliye Bakanlığı'na bağlı Darphane ve Damga Matbaası Genel Müdürlüğü'ne verip ihaleleri iptal etti. 
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Böylece görev kamuya geçti. Herkes yeni bandrolleri devletin üretmesini beklerken çıkarılan düzenlemelerle 
önce Darphane Matbaası Kamu İhale Kanunu dışına çıkarıldı, hemen ardından da işi 3'üncü firmalara yaptırma 
yetkisi verildi. Tam da bu yetkinin ardından Türkiye'de mayıs ayında DNS isimli bir firma kuruldu. 

Darphane yönetimi, Kamu İhale Kanunu'na tabi olmadan düzenlediği ihaleyle, AKP'ye yakın olduğu söylenen 
Halil İbrahim Danışmaz'ın yeni kurduğu DNS firmasına bandrolleri basma yetkisini verdi. Yetkinin hemen 
ardından da bandrollere yüzde 100 ile yüzde 400 arasında zam yapıldı. Yerli ve milli diye çıkılan yolda izlenen 
yöntem Türkiye'de son dönemde çok rastlanan uygulamalara yeni bir örnek oldu. 

Bandrol basımı için gerekli tesislere sahip olmasına karşın Darphane, işi üç ay önce kurulan bir şirkete devretti. 

Önce İhale İptal Edildi 

Kafalarda birçok soru işareti bırakan bandrolü millileştirme operasyonu ilk olarak 2007 yılından bu yana yapılan 
ihalenin iptaliyle başladı. Normalde sigara paketleri ve içki şişelerine yapıştırılan ve vergi kaçırmayı önleyen 
bandrollerin üretimi için 19 Kasım 2019'da yeni bir ihale yapılacaktı. Ancak Hazine ve Maliye Bakanlığı yetkisini 
kullanıp önce ihaleyi 9 Aralık 2019 tarihine erteledi. Ardından da 10 Aralık 2019 tarihinde ihaleyi tümden iptal 
etti. 22 Ocak 2020'de alınan kararla da bandrol üretimi ve uygulama sorumluluğu Darphane'ye verildi. 

3.5 Aylık Firmaya Devir 

Yıllık yaklaşık 30 milyon dolar büyüklüğe sahip olduğu söylenen bandrol üretiminin yabancılardan alınıp devletin 
elindeki Darphane matbaasında yerli ve milli olarak üretilecek olması hemen her kesimi sevindirdi. Ancak işi 
Darphane yapacak denirken süreç özel bir firmayı bir anda öne çıkardı. 

18 Nisan 2020'de Cumhurbaşkanlığı kararıyla Darphane ve Damga Matbaası Kamu İhale Kanunu kapsamından 
çıkarıldı. 29 Mayıs 2020'de DNS isimli bir firmanın Halil İbrahim Danışmaz patronajında kurulduğu Ticaret Sicili 
Gazetesi'nde yayımlandı. Eylül başında Hazine ve Maliye Bakanlığı resmi tebliğle bandrol basımının bir hizmet 
sağlayıcıya yani Darphane dışında bir firmaya devredilmesine onay verdi. 

11 Eylül'de Darphane Genel Müdürlüğü, DNS adlı şirketin yeni hizmet sağlayıcısı olacağını duyurdu. Üstelik 
Sicpa'nın tüm üretim tesisleriyle yetişmiş teknik personeli DNS'nin kullanımı için Darphane'ye tahsis edildi. Yeni 
kurulan DNS bandrol basımı konusunda büyük bir avantaj elde etti. 

Devirden Sonra Zam 

Darphane'nin Sicpa'dan aldığı yetişmiş insan ve teknolojiyi direkt kendisi kullanmak yerine niçin DNS firmasına 
işi verdiği anlaşılamadı. Üstelik yetki DNS'ye verildikten hemen sonra bandrol fiyatlarına yüzde 100, ihraç 
ürünlerine de yüzde 400 zam yapıldı. Bu sayede firmaya 30 milyon dolar civarında bir nakit destek sağlandığı 
iddia edildi. 

SÜRPRİZ BANDROLCÜ DAMADIN ARKADAŞI! 

Hazine ve Maliye Bakanlığı’na bağlı Darphane’nin sigara ve içki bandrolleri üretimini rakipsiz bir ihaleyle alan ve 
üstelik ihaleden sadece 3,5 ay önce kurulmuş olan DNS AŞ’nin patronu Halil İbrahim Danışmaz, Bakan Berat 
Albayrak’ın arkadaşı çıktı! 

Darphane’nin rekabetsiz bir ihaleyle, Türkiye’de tütün ve alkollü ürünlere yapıştırılan bandrolleri üretme hakkını 
verdiği DNS İnovasyon Sistemleri ve Teknoloji Anonim Şirketi, Saray’a yabancı değilmiş! Bundan sadece 3,5 ay 
önce kurulan şirketin sahibi Halil İbrahim Danışmaz’ın, Hazine ve Maliye Bakanı Berat Albayrak’la arkadaş 
olduğu ortaya çıktı. Danışmaz’ın, Berat Albayrak’a Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı sırasında ABD’den düzenli 
olarak bilgi gönderdiği öne sürülmüştü. 

Adrese teslim yapıldığı öne sürülen ihaledeki süreci, önceki gün Sözcü gazetesindeki haberinde Erdoğan Süzer 
anlatmıştı. Buna göre, hükümet, 12 yıldır İsviçreli Sicpa tarafından üretilen bandrollerin ‘yerli ve milli olarak 
üretilmesi’ için, görevi Ocak 2020’de Hazine ve Maliye Bakanlığı’na bağlı Darphane ve Damga Matbaası Genel 
Müdürlüğü’ne verdi ve bu alandaki ihaleleri de iptal etti. Bandrollerin basımı böylece kamuya geçti. Herkes yeni 
bandrolleri devletin üretmesini beklerken, çıkarılan düzenlemelerle önce Darphane Matbaası Kamu İhale 
Kanunu dışına çıkarıldı. Ardından da işi üçüncü firmalara yaptırabilme yetkisi verildi. Bu yetkinin ardından, 
Türkiye’de mayıs ayında DNS İnovasyon Sistemleri ve Teknoloji Anonim Şirketi kuruldu. Bandrollerin basım 
yetkisi de Kamu İhale Kanunu’na tabi olmadan düzenlenen bir ihaleyle, Halil İbrahim Danışmaz’ın sahibi olduğu 
bu şirkete verildi. Darphane bu açıklamayı 11 Eylül’de yaptı. Hemen ardından da şirketin ürettiği bandrollere 
yüzde 100 ile yüzde 400 arasında zam yapıldı. İddiaya göre bu sayede firmaya 30 milyon dolar civarında bir 
nakit destek sağlandı. 
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Kuruluşundan 3,5 ay sonra devletin en önemli kurumlarından birinden rakipsiz ihaleye katılan ve daha 
önceki üretici Sicpa’nın Darphane’ye devredilen tesislerinde üretime büyük bir avantajla başlayan DNS’nin 
sahibi Halil İbrahim Danışmaz’ın adı internette pek çok belgede Hazine ve Maliye Bakanı Berat Albayrak’la 
birlikte anılıyor. RedHack’in ele geçirdiği Berat Albayrak’ın mail adresinden çıkan belgelerden birinde, FBI’ın, 
Berat Albayrak’a bilgi veren Halil İbrahim Danışmaz’ı ‘Türkiye için ajanlık yaptığı iddiasıyla’ sorguya çektiği 
belirtiliyor. 

Cumhurbaşkanı Erdoğan ve Albayrak’ın sağ kolu olarak nitelenen Turkish Heritage Vakfı eski Başkanı Halil 
İbrahim Danışmaz’ın Amerika’da faaliyet gösteren kişi ve kurumlar hakkında ‘düzenli bilgi gönderdiği’ iddia 
edilmişti. Vakfın “internet sayfasına göre en büyük destekçileri THY, Emlak Konut, Kalyon Holding olduğu 
belirtilmişti.  

BİR YILDA 244 MİLYAR TL ZARAR 

Sayıştay 2019 Yılı Faaliyet Raporu’na göre toplam 313 kamu idaresinin içerisinde bulunduğu merkezi yönetim 
bir yılda 244 milyar TL açık verdi. Zarar, 2018’e göre 102 milyar TL arttı. Sayıştay, yardımda bulunulan dernek ve 
vakıfların da “öğrenilemediğini” vurguladı. 

Kamu kurumlarının gelir, gider ve mallarını ve yöneticilerinin faaliyetlerini TBMM adına denetlemek ile hesap 
yargılaması yapmakla sorumlu yüksek yargı kurumu Sayıştay, geçen yıl tüm kamu kurumlarının toplamda 244 
milyar 291 milyon TL zarar ettiğini ortaya koydu. 2018 yılında 142 milyar TL olan zarar, 102 milyar TL daha arttı. 

Sayıştay, Cumhurbaşkanlığı, TBMM, Diyanet gibi kuruluşlardan mahalli idarelere kadar toplam 313 kamu 
kurumunun denetim raporunu TBMM Başkanlığı’na sundu. 

Bu raporlar arasında yer alan 2019 Yılı Faaliyet Genel Değerlendirme Raporu’nda, kamu kurumlarının zararları, 
gizli kalan dernek ve vakıf yardımları ile hatalı mali tablolar vurgulandı. Rapora göre, 313 kamu idaresinin bir 
yıllık faaliyet geliri, 1 trilyon 146 milyar 752 milyon 867 bin TL, gideri ise 1 trilyon 391 milyar 44 milyon 226 bin 
TL oldu. Toplam açık 244 milyar TL’ye ulaştı. Kamu kurumlarının bir yıllık “görev zararı” 94 milyar 62 milyon TL 
olurken başta Cumhurbaşkanlığı olmak üzere çok sayıda kurumun gerçekleştirdiği “temsil ve tanıtma” 
giderlerine ise tam 196 milyon TL ödendi. 

Sayıştay, 313 kamu kuruluşunun faaliyet raporlarındaki eksikliklere yönelik incelemelerine de raporunda yer 
verdi. Buna göre kurumların büyük bölümünün mali bilgileri eksik ve hatalı olarak kayıt altına alındı. Yardım adı 
altında aktarılan tutarların adresi ise raporlarda yer almadı. 

Sayıştay denetçilerinin tespitleri şöyle: 

“Yapılan inceleme neticesinde, Sayıştay tarafından değerlendirmeye tabi tutulan kamu idarelerinden 30’unun 
faaliyet raporunu yayımlamadığı görülmüştür. İdare faaliyet raporunu yayımlayan 283 kamu idaresinden ise 
81’inin yayımlama tarihinin mevzuat gerekliliğine uygun olmadığı tespit edilmiştir. 206 kamu idaresinin faaliyet 
raporunda temel mali tablolara ve bu tablolara ilişkin açıklamalara yer verilmemiştir. Yapılan inceleme 
neticesinde 134 kamu idaresinin yardım yapılan birlik, kurum ve kuruluşlara ilişkin bilgilere idare faaliyet 
raporunda yer vermediği görülmüştür. Bu durumun sorumluluk ilkesi gereği hesap verebilirlik ve mali 
saydamlığı zedeleyecek nitelikte olduğu değerlendirilmektedir.” 

ÇİFTÇİ PARASINI PEŞİN ÖDEDİ, SUYU ALAMADI 

Denizli’nin Çal, Çivril ve Baklan ilçelerinde DSİ, çiftçilerden sulama parasını peşin aldı. Kuraklık olsa bile sulama 
yapılacağı garantisi verildi. Buna karşın paralarını peşin ödeyen çiftçilere su verilmedi. CHP milletvekili Sancar, 
“AKP hükümeti hasat yapamayan çiftçiyi resmen dolandırmıştır. Bu yapılan, suçtur; savcıları göreve davet 
ediyorum” dedi. 

Denizli’de Türkiye’nin sulanabilir en büyük ovalarından biri olan Baklan Ovası’nda üretim yapan çiftçiler, Işıklı 
Gölü’nde yaşanan su sıkıntısı ve kuraklık nedeniyle bu yıl zor günler geçirdi. Çiftçiler, Devlet Su İşleri’ne (DSİ), 
sulama ücretini peşin olarak ödemelerine rağmen tarlalara su verilmedi. Hasadın başladığı 3 ilçede bu yıl verim 
düştü. Başvurdukları hiçbir kurumdan sonuç alamadıklarını belirten çiftçiler, durumu protesto etti. 

‘Romana Konu Olur’ 

Çiftçilerle bir araya gelen CHP Denizli Milletvekili Teoman Sancar, “AKP hükümeti çiftçiyi resmen dolandırmıştır. 
Yaşanan olay Aziz Nesin romanlarının konusu gibi. Devlet, çiftçiden aylar önce, vereceği suyun parasını alıyor, 
hatta kuraklık olsa bile sulama yapılacağı garantisini veriyor, buna rağmen paralarını peşin ödeyen çiftçiler 
tarlalarında mahsulleri ile susuz kalıyor. Mısırı tarlada kalan, hasat yapamayan çiftiye kim sahip çıkacak. Çiftçiyi 
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bu hale düşüren yöneticiler bedelini ödemelidir. Bu yapılan suçtur, savcıları göreve davet ediyorum Hem 
devleti hem de çiftçiyi zarar ettiren yöneticiler hakkında hemen soruşturma başlatılmalıdır” diye konuştu. 

Su sıkıntısının en büyük nedenlerinden birinin suya ihtiyaç olmadığı dönemde 20 gün Menderes'e boşa su 
akıtıldığını vurgulayan Sancar, “Tarım Bakanı Bekir Pakdemirli’nin bir an önce bölgeye gelerek mağduriyeti 
gidermesi gerekir. Zaten zor günler yaşayan çiftçiye atılan bu darbenin ağır sonuçları olacak” ifadeleri kullandı. 

'İŞKUR’DAKİ KURA ÇEKİMİ AKP'NİN İSTEDİĞİ İSİMLER ÇIKMAYINCA İPTAL 
EDİLDİ' 

CHP'li Burcu Köksal, Afyonkarahisar'ın iki ilçesindeki İŞKUR’da yapılan kura çekiminin, AKP'nin istediği isimler 
çıkmayınca iptal edilip tekrar yapıldığını iddia etti. 

CHP Milletvekili Burcu Köksal, Afyonkarahisar'ın Dinar ve Bolvadin ilçelerinde yapılan İŞKUR kura çekimlerinin 
AKP ilçe başkanlığının istediği isimlerin çıkmaması üzerine iptal edilip ikinci kez kura çekildiğini öne sürdü. 

İki ilçedeki İŞKUR’da kura çekimlerine hile karıştırıldı. CHP'li Burcu Köksal, Dinar ve Bolvadin ilçelerinde yapılan 
İŞKUR kura çekimlerinin iptal edildiğini ve aynı gün, ikinci kez kura çekilişi yapıldığını açıkladı. Köksal, ilk kura 
çekimlerinde AKP ilçe başkanlığının istediği isimlerin çıkmaması üzerine ikinci kura çekilişi yapıldığını savundu ve 
konuyu Meclis gündemine taşıdı. 

'450 Kişi Başvurdu Ama 240 Kişilik Liste Kuraya Sokuldu' 

Toplum Yararına Program (TYP) kuralarında usulsüzlük yapıldığını iddia eden Köksal, şöyle konuştu: 

“23 Eylül’de Dinar’da Milli Eğitim bünyesinde çalıştırılmak üzere TYP işçi alımı kurası noter huzurunda çekildi. 
Aynı gün İlçe Milli Eğitim Müdürü’nün talebiyle 2. kez kura çekildi ve ilk kurada çıkan isimler haklarını kaybetti. 
Aynı gün Bolvadin’de kura çekildi. Bolvadin İlçe Milli Eğitim Müdürü’nün kuraya soktuğu liste eksik çıktı. 450 kişi 
başvurduğu halde 240 kişilik liste kuraya sokuldu.” 

İŞKUR’UN HESAP HATASI YÜZLERCE İŞÇİYİ İŞSİZ BIRAKTI! 

Görevi işsizlere iş bulmak olan İŞKUR’un büyük hesapsızlığı, AKP döneminde çığ gibi çoğalan işsizler ordusuna 
yeni üyeler kattı. İzmir’de güvenlik görevlilerini okullara yerleştiren İŞKUR, hesap hatası yüzünden yüzlerce 
işçinin işine son verdi. 

İzmir’de yüzlerce güvenlik görevlisi, geçen yıl İŞKUR’un işbaşı eğitim programıyla okullarda işbaşı yaptı. Bu yıl da 
21 Eylül’de okulların açılmasıyla İŞKUR iş ilanı astı. Geçen sene bu programdan yararlanan yüzlerce işçi  tekrar 
başvuruda bulundu. Program 9 ay sürdükten sonra işçilerin tekrar programdan yararlanabilmeleri için 3 ay 
beklemeleri gerekiyor; ancak İŞKUR, geçen yıl çalışan işçileri bu kuralı gözardı ederek işe başlattı. Bu nedenle 
işçilerin birçoğu İŞKUR’un hesap hatası yüzünden 1 hafta çalıştıktan sonra işten çıkarıldı. Şimdi işsiz kalan 
işçilerin programdan yararlanabilmek için bir 3 ay daha beklemeleri gerekecek. 

Bizi Başta Uyarmaları Gerekirdi 

Bir işçi, geçen yıl İŞKUR üzerinden bir imam hatip lisesinde güvenlik görevlisi olarak işe başladığını anlattı. 9 ay 
çalıştıktan sonra yeniden başvurmak için 3 ay beklemeleri gerektiğini söyleyen işçi, “Bu 3 ayın bitmesine 9 gün 
kala yine okullara güvenlik ve temizlik görevlileri alınacak diye İŞKUR iş ilanı verdi. Ben ve birçok güvenlik 
görevlisi arkadaşım toplu olarak İŞKUR’a başvuruda bulunduk. Süremizde 8-9 gün kaldığını yetkilere ilettik. 
İŞKUR bunu ayarlayacağını ifade etti” dedi. 

İşçi, sonrasında olanları şöyle anlattı: “21 Eylül’de okullar bizi aradı ve gidip çalışmaya başladık. 5 gün 
çalıştırıldık. 5 gün sonra çıkışlarımız verildi. Bekleme süresini doldurmadığımız için bizi işten çıkardıklarını ifade 
ettiler. Bir de programdan yararlanabilmemiz için 3 ay tekrar bekleyeceğimiz söylendi. Böyle bir şey olabilir mi? 
Böyle bir amatörlükten dolayı hem işsiziz hem de 3 ay programdan yararlanamayacağız. Bizi baştan uyarmaları 
gerekirdi. Şimdi işim yok. Pandemi sürecinde işsiz kaldım. 2 tane çocuğum var. Ne yapacağımı bilemiyorum.” 

İŞKUR Hem Suçlu Hem Güçlü 

Bir diğer işçi de, “Gün hesaplaması yanlışlığı yüzünden işimizden olduk. Ayrıca mağdur da olduk. Tam bir rezalet. 
Bu döneminde iş bulduk diye sevinirken işsiz kaldık. Şimdi muhatap bulamıyoruz. İŞKUR’dakiler ‘Dua edin, sizi 
dava etmedik’ diyorlar. Hatayı onlar yapıyor ama dava edilen biz oluyoruz. Hak, hukuk bitmiş. Biz bu hatanın 
düzeltilmesini istiyoruz” diye konuştu… 
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Öte yandan CHP İzmir Milletvekilli Tacettin Bayır, CİMER’e ve Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler Bakanı Zehra 
Zümrüt Selçuk’a “İzmir’de pandemi sürecinde işten çıkartmalar oldu mu?” diye sordu ama cevap alamadı. 

MUÇEV’E KIYAK ÜSTÜNE KIYAK: PLAJLAR YETMEDİ ŞİMDİ DE YAT LİMANI 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı, Cumhurbaşkanlığı ve kamu bürokratlarının yönetici olarak görev yaptığı MUÇEV 
isimli şirketin, Marmaris’teki ‘Yat yanaşma yeri’ ile Fethiye’deki Tekne Bağlama İskelesi Projesi için ‘ÇED gerekli 
değildir’ kararı verildi. 

Türkiye’nin en kıymetli sahillerinin ihalesiz olarak verildiği MUÇEV Turizm Ticaret Limited Şirketi’nin Marmaris 
ve Fethiye’deki iki ayrı projesi için Muğla Valiliği tarafından ‘Çevresel Etki Değerlendirmesi (ÇED) gerekli değildir’ 
kararı alındı. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’na bağlı Türkiye Çevre Koruma Vakfı ile Muğla Valiliği’ne bağlı Muğla’ya Hizmet 
Vakfı ortaklığıyla kurulan ve yönetiminde de Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ile Cumhurbaşkanlığı ve kamu 
bürokratlarının yönetici olarak görev yaptığı MUÇEV Turizm Ticaret Limited Şirketi, Marmaris’te “Yat Yanaşma 
Yeri Projesi” ile Fethiye’de “Tekne Bağlama İskelesi Projesi”ni gerçekleştirecek. 

Fethiye’deki Tekne Bağlama İskelesi Projesi’nin tanıtım dosyasında, proje maliyetinin 24 milyon 445 bin TL 
olduğu ve inşa edilecek iskeleye uzunlukları 6 metre ile 50 metre arasında olan 300 yatın bağlanabileceği 
belirtildi. Valilik, MUÇEV’in Marmaris’e toplam 42 bin 893 metrekarelik alana yapmayı planladığı ‘yat yanaşma 
yeri kapasite artırımı projesi’ için de yine 24 Eylül tarihinde ‘ÇED gerekli değildir’ kararı verdi. Proje tanıtım 
dosyasında, ‘Proje kapsamında deniz yüzeyinde evcut yüzer iskeleye ilave olacak şekilde yüzer iskele ve kıyıda 
kazıklı iskeleler kurulacak’ dendi. 187 yatın bağlanabileceği bu iskele için de 8 milyon 445 bin TL harcanacak. 

Uygun Görülen Yerlere Harcanacakmış 

MUÇEV’in 2014 ile 2018 yılları arasındaki net kârı 18 milyon 532 bin TL olarak açıklandı. Şirketin bu parayı 
‘Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ile Muğla Valiliği’nin uygun gördüğü yerlerde çevrenin kirlenmesinin önlenmesi ve 
korunması için harcadığı’ bildirildi. 

Şirketin ülkenin dört bir yanında sahilleri ihalesiz olarak kiraladığı biliniyor. Kısa süre önce de Antalya’nın Demre 
ilçesi, Üçağız Mahallesi Kaş-Kekova Özel Çevre Koruma Bölgesi’nde bulunan 12 milyon 983 bin metrekare 
yüzölçümlü yüzer iskele, dolgu alanı ve denizsel alan MUÇEV’e 10 yıl süreyle kiralandı. Vakıf, Edirne’nin Keşan 
ilçesinde 11 adet kıyıyı ve Muğla’nın Dalaman, Fethiye, Ula ve Menteşe ilçelerinde de sahil kiraladı. Bakanlığın, 
MUÇEV’e son kıyaklarından biri de Antalya’nın Alanya ilçesinde 3’üncü Derece doğal sit alanı olan Aysultan 
Kadınlar Plajı oldu. Plaj MUÇEV’e 10 yıllığına kiralandı. 

Kaymakam ve Başdanışman da Yönetiminde 

Şirket yönetiminde bulunan isimler şu şekilde: 

♦ Menteşe Kaymakamı Caner Yıldız 

♦ Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’na bağlı Strateji Geliştirme Başkanı Sadi Kızık 

♦ Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’na bağlı Yapı İşleri Genel Müdürü Banu Aslan Can 

♦ Cumhurbaşkanlığı Başdanışmanı olan Esengül Civelek de şirketin eski yöneticisi 

CUMHURBAŞKANI'NIN 'YAZLIK SARAYI'NA KOMŞU KOYU MUÇEV ALDI 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı, Cumhurbaşkanlığı ve kamu bürokratlarının yönetici olarak görev yaptığı MUÇEV 
isimli şirkete, Muğla'nın Marmaris ilçesindeki bulunan 'Cumhurbaşkanı yazlık sarayı’nın yanındaki koya 
yapılacak “Yat Yanaşma Yeri” projesi verildi. Muğla Valiliği proje için ‘Çevresel Etki Değerlendirmesi (ÇED) 
gerekli değildir’ kararı aldı. CHP Muğla Milletvekili Mürsel Alban, karara isyan etti: Muğla’nın kıyıları karış karış 
ranta kurban ediliyor. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ile Muğla Valiliği’nin ortaklığıyla kurulan MUÇEV Turizm Ticaret Limited Şirketi, 
Marmaris’te “Yat Yanaşma Yeri Projesi” ile Fethiye’de “Tekne Bağlama İskelesi Projesi” gerçekleştirecek. 
Projenin ihalesiz olarak verildiği MUÇEV Turizm Ticaret Limited Şirketi’nin iki ayrı projesi için Muğla Valiliği 
tarafından ‘Çevresel Etki Değerlendirmesi (ÇED) gerekli değildir’ kararı verildi. CHP Muğla Milletvekili Mürsel 
Alban, “MUÇEV anayasaya aykırı olarak işlem yapmaktadır. Bu şirket kapatılmalıdır. Muğla’nın kıyıları karış karış 
ranta kurban ediliyor” dedi. 
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İhalesiz ve ÇED’siz MUÇEV’e verilen Marmaris’teki yat yanaşma projesinin yapılmak istendiği Karacasöğüt 
Mahallesi’ne giden CHP’li Alban, partililer ve vatandaşlarla birlikte açıklama yaptı. Alban, MUÇEV’in kıyı ve 
koyları işgal etmeye devam ettiğini belirterek, “Şu anda bulunduğumuz yerde, 400 metrekare alanda bir iskele 
var. Burayı genişletmek için daha önce bir proje yapılmış fakat iptal edilmiş. Şimdi ise MUÇEV’e verilen projeyle 
burası 40 bin 893 metrekareye çıkarılıyor. Yani 100 kat burası büyütülüyor. Koy tamamen halkın kullanımına 
kapatılıyor” dedi. 

Daha önce burası için istenen ÇED raporunun bu projede kaldırıldığını ve bu işlemi yapanların suç işlediğini 
söyleyen Alban, gerekli olan hukuki mücadeleyi başlatacağını ve suç duyurusunda bulunacağını ifade etti. 

CUMHURBAŞKANLIĞI UÇAK FİLOSUNUN BAKIMI DUDAK UÇUKLATTI 

6 Kez Havalandı,13 Milyon Dolar Yuttu 

Pandemi döneminde biri yurtdışına olmak üzere yalnızca altı uçuş gerçekleştirilen Cumhurbaşkanlığı’na ait uçak 
filosunun bakımı için milyonlarca dolar harcandı. Zarar ettiği gerekçesiyle çalışanlarının maaşından yüzde 
30’lara varan kesintiler yapan THY’nin üstlendiği bakım işinin maliyetinin en az 13 milyon dolar olduğu bildirildi. 

Edinilen bilgiye göre, Türkiye’de ilk Covid-19 vakasının görüldüğü 11 Mart’tan bugüne Cumhurbaşkanlığı’na ait 
uçaklar yurt içinde beş, yurtdışında ise bir kez olmak üzere toplam altı kez havalandı. Uçaklar, Cumhurbaşkanı 
Erdoğan’ın Giresun programı, Muş’taki Malazgirt Zaferi Kutlamaları, Bitlis’teki Ahlat Programı, Kocaeli’ndeki 
TÜBİTAK açılış etkinliği, Bursa’daki TOGG Mühendislik Tesisleri’nin inşaat töreni ve 2 Temmuz’da 
gerçekleştirilen günübirlik Katar ziyareti için uçuruldu. 

Bakıma Yıllık 800 Bin Dolar 

Son altı ayda yalnızca altı kez havalanan uçakların bakım-onarım maliyetinin yaklaşık 13 milyon dolar olduğu 
bildirildi. Konuya ilişkin uzamanlarla konuşan CHP Milletvekili Mürsel Alban’ın aktardığı bilgiye göre, 
Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın kullanımına ait uçakların her birinin yıllık bakım masrafının asgari 800 bin dolar 
olduğu ifade edildi. 

İsrafı Nasıl Açıklayacaklar? 

“THY emekçilerinin maaşlarından yüzde 30’a varan kesintiler yapılırken Cumhurbaşkanın uçmayan uçaklarına 
milyonlarca dolar masraf edildi” diyen CHP Milletvekili Alban, “Üstelik işçilik hizmeti THY tarafından verilse bile, 
uçağın bakımında kullanılan birçok malzeme ve parça ithal edilmektedir. Bu malzemeler çok yüksek bir 
maliyettedir” ifadelerini kullandı. Konuyu TBMM gündemine de taşıyan Alban, “Vatandaşına IBAN gönderen 
AKP yönetimi, pandemi sürecinde birçok kişinin maaş alamadığı ortamda, yaptığı bu israfı nasıl açıklayacak 
göreceğiz. Bunun hesabını artık sandıkta millete verecekler” diye konuştu. 

Alban’ın Ulaştırma ve Altyapı Bakanı Adil Karaismailoğlu’nun yanıtlaması istemiyle hazırladığı önergede şu bazı 
sorulara yer verildi: 

♦ Cumhurbaşkanlığı makamınca kullanılan uçak ve helikopterlerin bakım-onarım işlerini yapan Türk Hava Yolları 
Anonim Ortaklağı’na bağlı Türk Hava Yolları Teknik A.Ş. adlı şirket, 11 Mart 2020 tarihinden sonra söz konusu 
makamın kaç uçağına ana bakım hizmeti vermiştir? 

♦ Hangi uçak için, ne kadar bakım ücreti harcanmıştır? 

♦ Söz konusu bu hizmet uçaklarına, ana bakım hizmetlerinin yanında, kabin yenileme, uçak boya, hat bakımı gibi 
birçok çeşitli alanda işlem yapılmış mıdır? Bu işlemlerin ücreti ne kadardır? 

♦ Bu uçakların bakımı için kullanılan ithal malzemenin hangi ülkelerden, ne kadara ithal edilmiştir? 

SARAYI KISKANDIRACAK VALİLİK KONUTU 

Valilik Konutu'nun yüzme havuzuna katlanır cam sistemi yapılıyor! 

'Yüzme havuzlu' Gaziantep Valiliği Konutu için dört ayrı ihale düzenlenerek yaklaşık 7 milyon 300 bin TL 
harcandı. 

Gaziantep Valiliği Konutu için son iki yılda harcanan para 7 milyon 300 bin TL’yi buldu. Valilik Konutuna son 
harcama yüzme havuzuna katlanır cam sistemi kurulması için yapıldı. 
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Kamu İhale Bülteni’nde yer alan bilgilere göre, Gaziantep Valiliği Konutu biri belli istekliler arasında diğeri de 
pazarlık yöntemiyle dört ihale gerçekleştirildi. Valilik, 4 Nisan 2018 tarihinde ‘Vali konutu yapım işi’ adı altında 
bir ihale düzenleyerek toplam 4 milyon 435 bin TL harcadı. Milyonlarca liralık ihale Coşan Yapı Anonim 
Şirketi'ne verildi. 

Kamera ve Güvenlik Sistemlerine 2 Milyon Lira 

2 Kasım 2018 tarihinde de ‘Valilik Konutu çevre duvarı yapım işi’ adı altında bir ihale düzenlendi. Bu ihaleyle de 
toplam 635 bin 250 TL harcandı. 23 Ağustos 2019 tarihinde ise ‘Gaziantep Vali Konutu çevre düzenlemesi, 
kamera ve güvenlik sistemleri yapım işi’ adı altında 1 milyon 999 bin TL'lik yeni bir ihale yapıldı. Bu iki ihaleyi de 
yine Coşan Yapı Anonim Şirketi aldı. 

400 metrekaresinde konut, 400 metrekaresinde ise misafirhanenin yer aldığı Valilik Konutu’nda bir de yüzme 
havuzu bulunuyor. 28 Ağustos’ta düzenlenen son ihaleyle de yüzme havuzunun katlanır cam sistemi için 296 
bin 848 TL harcandı. 

İnşaat Vali Yerlikaya Döneminde Başladı 

Gaziantep Şahinbey Belediyesi’nin CHP’li Meclis Üyesi Uğur Kalkan, Valilik Konutu için yapılan harcamayı 
eleştirerek, “Bu Valilik Konutu’nun hikâyesinin öncesi de var. İlk Valilik Konutu inşaatına şimdi İstanbul Valisi 
olan ve eski Gaziantep Valisi Ali Yerlikaya’nın döneminde başlandı. Daha sonra orası beğenilmediği için iptal 
edilerek üniversiteye verildi ve orası da şu an atıl durumda. Orası için harcanan paralar da çöpe gitti bir 
anlamda. Siz bu kadar parayı konut yapımı için harcıyorsunuz öte yandan şehrinizdeki çocuklar internete girmek 
için, EBA’ya girip ders dinlemek için telefon, bilgisayar veya internet bulamıyor” diye konuştu. 

TEST KİTLERİNİN TEK YETKİLİ FİRMASI UMRE ORGANİZATÖRÜ ÇIKTI! 

Koronavirüs test kitinin satışı konusunda tek yetkili olan Yeni Berke Medikal şirketinin adresinde hac ve umre 
turları düzenleyen bir şirket çıktı. Konuyu TBMM gündemine getiren CHP'li Mustafa Adıgüzel, firmanın hiçbir 
medikal tecrübesinin olmadığını belirterek, “Sağlık Bakanlığı’nda yıllarca varlığını bildiğimiz bir cemaatin umre 
ve hac organizasyonunu yaptığını biliyoruz” diye konuştu. 

Türkiye’ye koronavirüs test kitinin satışı konusunda tek yetkili olan Yeni Berke Medikal şirketinin adresinde hac 
ve umre turları düzenleyen bir şirket çıktı. 4 ay önce, Temmuz 2020’de medikal sektörüne giren Yeni Berke 
Medikal’in Genel Müdürü Haydar Özkök, üretici firma "Bioeksen batmasın diye hac turizmi yaparken, medikal 
sektörüne girdiklerini" belirtti. Özkök, “Bir yangın var. Söndürülmesi gerekiyor, onun için devletimizin 
yanındayız” dedi. 

Konuyu TBMM gündemine getiren CHP Ordu Milletvekili Mustafa Adıgüzel, firmanın hiçbir medikal tecrübesinin 
olmadığını belirterek, “Sağlık Bakanlığı’nda yıllarca varlığını bildiğimiz bir cemaatin umre ve hac 
organizasyonunu yaptığını biliyoruz” diye konuştu. 

Koronavirüs salgının ardından Türkiye, yerli test kiti üretimi için çalışmalara başladı. Bioeksen adlı şirket kit 
üretimi için yetkilendirildi. Daha sonra kit piyasasına RTA ve Gensutek firmaları da girdi ve Devlet Malzeme 
Ofisi’nin (DMO) açtığı ihaleler üzerinden kit tedarikini yapmaya başladı. Bu firmalardan her ay toplam 3 milyon 
200 bin kit alınıyor. Kitler 190’a yakın merkeze gönderiliyor. 

Bioeksen firmasının ürettiği kitler ise piyasaya, Sağlık Bakanlığı tarafından yetkilendirilen Yeni Berke Medikal 
adlı şirket tarafından sürülmeye başladı. Yeni Berke şirketinin merrkezi, Ankara'da Atatürk Bulvarı No:117/12 
adresinde Anadolu Umre Grubu ve Berke Turizm bulunuyor. ANKA muhabirleri Yeni Berke Medikal’in bu 
adresine gitti. Adreste ne medikal şirketinin tabelası, ne de soğuk taşıma zinciri vardı. Atatürk Bulvarı üzerindeki 
binanın 3’üncü katındaki şirketin kapısında ise 'Anadolu Umre Grubu’nun tabelası bulunuyor. Burada hac ve 
umreye gitmek isteyenlerin kaydı yapılıyor. 

Test Satışı İçin Tek Yetkili Firma 

Yeni Berke Medikal’in internet sitesinde testlerin satışı için “tek yetkili” firma olduğunu belirtiyor. Sitede ayrıca 
AKP Genel Başkanı ve Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın “Her alanda yerli ve milli imkanları en üst 
seviyeye çıkarmakta kararlıyız" ifadesi bulunuyor. 

 
 
 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

44 

‘Aldığımız Fiyata Piyasaya Sürüyoruz’ 

Yaklaşık 2 ay önce Bioeksen ile pazarlama üzerine anlaşma yaptıklarını aktaran Yeni Berke Medikal Genel 
Müdürü Haydar Özkök, hac turizmi yapan firmayken neden medikal işine girdiklerinin ANKA’ya açıkladı. 

Odasında örnek olarak bir kutu test bulunduran Özkök, Bioeksen’in üzerinden pazarlama yükünü aldıklarını 
belirtti. Özkök, testlerin tanesini 1,65 dolara Bioeksen’den aldıklarını belirterek, testleri aldıkları fiyata piyasaya 
sürdüklerini söyledi. Özkök, testlerin yanında tanesi 15 cent olan taşıma tüplerinden kâr ettiklerini ekledi: 
“Aldığımız fiyata piyasaya sürüyoruz. Örneğin 2 milyon test istiyorsa, bizden de 1 milyon bu tüpten alıyor.” 

"Devlet büyüklerini de hacca götürdükleri" bilgisini paylaşan Özkök, Bioeksen’in batmaması için hac işleri 
yaparken medikal işine girdiklerini belirterek, “Burada bir yangın var. Yangını söndürecek frima o. Karınca 
kararınca bir şey yapmak lazım. Eğer Yeni Berke olmasaydı, Bioeksen batmıştı” dedi. 

Test kiti üreten Bioeksen firmasının batırılmak istendiğini öne süren Özkök, hac ve umre turizmi ile uğraşırken 
sektöre neden girdiklerini şöyle anlattı: 

“Biz olmasak Bioeksen belki Türkiye’yi terk edecekti. Firma batarken biz bu firmaya destek çıktık. Bioeksen 
vaatlerini yerine getirememeye başlamıştı. Biz de sahadayız. Hem bürokrasi olarak da kulağımıza geliyordu. 
Bioeksen, Ankara’ya gelmişti, aradık. ‘Durum nedir?’ dedik. ‘Batıyorum’ dedi. Ne kadara ihtiyacı olduğu sorduk. 
70 milyon liraya kadar destek sunduk. Sonra firma ayağa kalktı. Daha sonra Bioeksen’e devletten ödeme geldi. 
200 milyon lira devletten alacağı olan firma 102 milyon lirasını devlete bağış yaptı, geri kalan 98 milyon lirasın 
hesabına aldı. Şimdi bize borcunu taksit taksit ödüyor. Üstüne bir kuruş da koymak yok. Faizdir, nedir de yok. ” 

"FDA Onayı 15 Gün Önce Alındı" 

Bioeksen’in ürettiği test kitleri için ABD’ye Sağlık Bakanlığı’na bağlı FDA (Food and Drug Administration) 
onayının 15 gün önce alındığını belirten Özkök, test kitlerinin 5 gün dayanabildiğini ve soğuk zincire ihtiyaç 
olmadığını ifade ederek, testlerin bozulmaması için soğuk depolarını ihtiyaç olmadığını ileri sürdü: “Zaten ürün 
üretildiği gibi gidiyor. 200 bin üretildiyse, hemen paketlenip gönderiliyor.” 

Petrolden Avcılığa, Madenden Medikale... 

Yeni Berke Turizm Taşımacılık Sanayi ve Ticaret Limited Şirketi ise 24 Eylül 2013 tarihinde Antep’te kuruldu. 
Şirketin ortakları İhsak Aydos ve Semih Yazgan’dı. İki ismin adresi Ankara Keçiören olmasına rağmen Antep’te 
şirketi kurmayı tercih etmişlerdi. 23 Aralık 2014 tarihinde şirket Ankara’ya taşındı. Şirket Ankara’da da adres 
değiştirdi ve Atatürk Bulvarı No:117/12 adresine taşındı. Bu süreçte şirket el değiştirdi. Şirket en son 5 Ağustos 
2019 tarihinde Haydar Özkük’e geçti. Yeni Berke, 17 Temmuz 2020 tarihinde medikal işine girdi. Şirketin adı 
Yeni Berke Turizm Taşımacılık Petrol Av Malzemeleri Medikal Gıda İnşaat Enerji Madencilik Dış Ticaret İthalat 
İhracat Sanayi ve Ticaret Limited Şirketi oldu. Şirket turizm ve taşımacılık işine petrol, av malzemeleri, medikal, 
gıda, inşaat, enerji, madenciliği de ekletti. Ayrıca ithalat ve ihracat yapacağını beyan ederek ticaret siciline 
işletti. 

Şirket medikal, hastane, klinik, poliklinik, laboratuvar, doktor muayeneleri ile sağlık kuruluşlarının ihtiyaçları 
olan tıbbi cihaz ve yedek parçaları, laboratuvar malzemeleri, röntgen alet ve malzemelerinin yanı sıra birçok 
medikal ürünün alım-satımını yapmaya yetkili kılındı. 

"ÜTS’ye Giriş Yapılsaydı Pozitif Sayısı Net Bilinecekti" 

Mevzuata göre Bioeksen’in sattığı bu test kitlerinin Ürün Takip Sistemi’ne (ÜTS) girişi yapılarak satılması ve onu 
satın alan Yeni Berke Medikal’in de son alıcıya öyle ulaştırması gerekiyordu. Konuya ilişkin ANKA'ya bilgi veren 
kaynaklar, satış sırasında ÜTS’ye giriş yapılmış olsaydı, Türkiye’de ne kadar test yapıldığının ve bu testlerin 
kaçının pozitif olduğunun ortaya çıkacağını söylüyor. Ancak mevcut sistemde hastaneler, test merkezleri Devlet 
Malzeme Ofisi’ne (DMO) talepte bulunuyor, DMO üretici firmalara sayıyı bildiriyor. Firmalar bildirilen sayı kadar 
DMO’nun istediği kadar kiti tedarik ediyor. 

"Sağlık Bakanlığı’nda Bir Cemaatin Hac Organizasyonunu Yapan Firma" 

CHP Ordu Milletvekili Mustafa Adıgüzel de konuyu Meclis gündemine taşıdı. Sağlık Bakanı Fahrettin Koca’nın 
yanıtlaması istemiyle soru önergesi veren Adıgüzel, ANKA’ya açıklama yaptı. Adıgüzel, firmanın hiçbir medikal 
tecrübesinin olmadığını vurgulayarak, “Sağlık Bakanlığı’nda yıllarca varlığını bildiğimiz bir cemaatin umre ve hac 
organizasyonunu yaptığını biliyoruz” dedi. Firmanın Bakan Koca ile bağlantısı olduğunu ileri süren Adıgüzel, 
“Sağlık Bakanı bu işin göbeğindedir” iddiasında bulundu. 
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Adıgüzel, Bakan Koca’ya “Üretici firmalardan kitleri doğrudan mı alıyorsunuz, yoksa aracı kurumdan mı 
alıyorsunuz? Aracı kurumun ruhsatı var mı, medikal tecrübesi var mı? Aradaki rant kimlere gidiyor?” diye sordu. 

YERLİ VE MİLLİ YERİNE YUNAN PİRİNCİ 

Yerli pilavlık pirinç’ adı altında tüketiciye sunulan pirinç, Yunanistan menşeli çıktı. Pirinç paketlerinde hem ‘Yerli’ 
hem de menşeinin Yunanistan olduğu yazıyor. CHP Edirne Milletvekili Gaytancıoğlu, “Artık ipin ucu kaçtı” dedi. 

Yerli pilavlık pirinç adı altında tüketiciye sunulan pirinç, Yunanistan menşeli çıktı. 9 Eylül'de piyasaya sürülen 
pirinç paketlerinde hem ‘Yerli' hem de menşeinin Yunanistan olduğu yazıyor. CHP Edirne Milletvekili Okan 
Gaytancıoğlu, “Artık ipin ucu kaçtı. Hem milli ve yerliyiz diyorlar hem de Yunanistan'dan pirinç ithal ediyorlar. 
Edirne'de çeltik üreticisine 3 lira 20 kuruş fiyat verip ithalatın önünü sonuna kadar açıyorlar. Yunanistan'dan 
ithalata neden izin verildi, bunların her söylediği palavra” dedi. 

300 Ton Satın Aldı 

Yerli-Yunan pirincin altından ise devletin bir kurumu olan Toprak Mahsulleri Ofisi (TMO) çıktı. Pirinç 
üreticilerinin çeltik kilosu için 3.80 lira istemesi üzerine TMO, Yunanistan ve İtalya'dan pirinç ithal ederek 
piyasaya sürdü. TMO'dan 300 ton pirinç alan bir özel firma, ‘yerli pilavlık pirinç' yazan paketin menşei bölümüne 
ise Yunanistan yazınca ortalık karıştı. 

Artık İpin Ucu Kaçtı 

CHP Edirne Milletvekili Okan Gaytancıoğlu, Doğu Akdeniz ve Kıbrıs yüzünden gerilim yaşadığımız Yunanistan'tan 
pirinç ithal edilmesine tepki gösterdi ve SÖZCÜ'ye şunları söyledi: 

“Artık ipin ucu kaçtı. Hem yerliyiz, hem milliyiz diyorlar ama pirinç paketinin ön tarafında ‘yerli pirinç' yazmasına 
rağmen, paketin arkasında Yunanistan'dan ithal olduğu yazılıyor. Edirne'deki çeltik üreticisine 3 lira 20 kuruş 
fiyat verip ithalatın önünü sonuna kadar açıyorlar. Bir de Yunanistan ile biz gergin değil miyiz, neden 
Yunanistan'dan ithalata izin veriliyor. Bunların her söylediği palavra.” 

Konya Kadar Toprağı Olan Ülkeden İthalat Yapıyoruz 

Firma yöneticisi şöyle konuştu: “İpsala'ya gittim, çiftçi pirincini 3.20'den vermek istemiyor. TMO el attı, 
Yunanistan ve İtalya'dan pirinç ithal etti. Biz de 300 ton aldık. Paketleme yaparken menşeine Yunanistan 
yazmam gerekir, Türk Gıda Kodeksi bunu emrediyor. Menşeine Türkiye yazsam kimse de fark etmezdi. Bir Türk 
olarak benim de zoruma gidiyor. Konya kadar toprağı olan bir ülkeden pirinç ithal ediyoruz.” 

BİNLERCE SÜRÜCÜ İCRALIK OLDU: YÜZDE 400 CEZA! 

Gebze-Orhangazi Geçisi ile İzmir Otobanını İşleten Otoyol A.Ş. ile Binlerce Sürücü İcralık Oldu. 

Yap-işlet-devret modeliyle yapılan Gebze-Orhangazi geçişi ve İzmir otobanını işleten Otoyol A.Ş. ile binlerce 
sürücü icralık oldu. Gişelerden geçtikten sonra nakit ödeme yapmadıysanız, HGS bakiyeniz de yeterli değilse 
Otoyol A.Ş., 15'inci günün sonunda geçiş ücretine yüzde 400 ceza uyguluyor. 

İstanbul'u Yalova ve Bursa üzerinden İzmir'e bağlayan Osmangazi Köprüsü ve İzmir otobanı, Nurol- Özaltın-
Makyol-Astaldi Yüksel-Göçay Grubu'nun sahibi olduğu Otoyol A.Ş. tarafından işletiliyor. Kredi kartı kabul 
etmeyen gişelerde, işlemler sadece nakit para ile yapılabiliyor. Veznedeki görevlinin ‘Ücret HGS'nizden çekilir' 
diyerek, ödeme almamasından şikayet eden sürücüler, unutulan geçişi en az 4 katı ceza ile ödüyor. Geçiş ihlali 
yapan sürücülerden ücretin yanı sıra geçiş ücretinin 4 (dört) katı tutarındaki ceza ve oluşacak tebligat, yargılama 
ve takip masrafları, avukatlık ücreti, işleyecek yasal faiz ve diğer her türlü yasal giderlerin de takip ve tahsili 
isteniyor. 

Avukat ücreti, icra masrafı, cezanın faizi de birleşince ortaya çıkan astronomik  rakamlara isyan eden sürücüler 
sosyal medya platformlarında sesini duyurmaya çalışıyor. 

İcraya Veriyorlar 

Bursa Kuzey gişelerinden 15 Eylül'de geçiş yaptığını belirten Mustafa adlı sürücü şu paylaşımı yaptı: “Aracım 1. 
sınıf iken, 2. sınıf ücretlendirmesi yapılarak 250 TL OGS ücreti tahsil edildi. Aynı gişede neredeyse her seferinde 
sensörler aracımı yanlış okumasına ve her seferinde Otoyol A.Ş.'ye bildirip şikayetçi olmama rağmen problem 
giderilmiyor.” 
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Enes adlı başak bir sürücü ise “Motosikletim ile gişeden geçerken para çıkaramadığım için fiş alıp sonra 
ödemek istedim. 20 TL geçişi unutmuşum. 3 ay içerisinde cezam 300 TL'yi geçmiş. İcraya gitmişler” paylaşımı 
yaptı. 

Celal adlı sürücü ise 160 TL geçiş ücretinin bin 600 TL olduğunu belirterek, “Hiç mi vicdan yok sizde. Nasıl bir 
sistem bu. Millet sizin gibi para kazanamıyor” ifadelerini kullandı. 

75 TL’lik Ceza İçin 853 TL İstediler 

Mustafa K. adlı sürücüye 74.90 TL otoyol geçiş ücreti için 299.60 TL ceza kesildi. Cezalı tutarı ödemeyen Mustafa 
K. hakkında İstanbul İcra Müdürlüğü'nde başlatılan icra takibinde 853.51 TL ödemesi istendi. 9 Haziran'da yeni 
yapılan ve Nurol Holding'in ana hissedarı olduğu Otoyol A.Ş.'nin işlettiği Bursa-İzmir otobanından geçiş yaptığını 
belirten Mustafa K., “HGS bakiyemin yetersiz olduğunu belirtip ve hiç bir uyarıda bulunmadan 74.9 TL'lik geçiş 
bedelinin aradan 90 gün bile geçmeden 853 TL olarak icra yoluyla almaya çalışıyorlar. Hükümetin son eseri bu 
makbuz” dedi. 

Celal adlı sürücü ise 160 TL geçiş ücretinin bin 600 TL'ye çıktığını belirterek, “Hiç mi vicdan yok sizde. Nasıl bir 
sistem bu. Millet sizin gibi para kazanamıyor” paylaşımını yaptı. 

DİN ÖĞRETİMİNE MİLYARLAR AKTI 

Din Öğretimi Genel Müdürlüğü ve Din Öğretimi Okulları’nın bu yılın ilk yarısında harcadığı tutar 5 milyar TL’ye 
ulaştı. İmam hatipler için bu yılın Ocak-Haziran döneminde 2019’un aynı dönemine oranla 450 milyon TL daha 
fazla para harcandı. 

Milli Eğitim Bakanlığı’nın (MEB) 2020 yılının ilk altı ayındaki harcamalarının ve ikinci altı aya ilişkin öngörülerinin 
yer aldığı Mali Durum ve Beklentiler Raporu yayımlandı. Rapora göre MEB, 125,3 milyar TL’lik bütçesinin 46 
milyar TL’sini 2020 yılının ilk yarısında personel giderlerine harcadı. 

Eğitim yatırımlarının büyük bölümünün aktarıldığı imam hatip okulları için kesenin ağzı bu yılın ilk altı ayında da 
açıldı. 

Rapora göre MEB, 125,3 milyar TL’lik başlangıç ödeneğinin 61,6 milyar TL’sinin yılın ilk yarısında tüketti. 
Bakanlığın altı ayda yaptığı 61,6 milyar TL’lik harcamanın 46,2 milyar TL’sini ise personel giderleri oluşturdu. 
Personel giderlerinin toplam harcamaya oranı yüzde 75 oldu. 

2020 yılı için ayrılan 114,8 milyon TL’lik ödenek ile kendi rekorunu kıran Din Öğretimi Genel Müdürlüğü’nün altı 
ayda harcadığı para kayıtlara, 60,2 milyon TL olarak kaydedildi. Din Öğretimi Genel Müdürlüğü’nün yılın ilk altı 
aylık diliminde harcadığı para, Mesleki ve Teknik Eğitim Genel Müdürlüğü ile Hayat Boyu Öğrenme Genel 
Müdürlüğü’nün harcadığı paranın üzerine çıktı. 

Arapça Eğitiminin Geliştirilmesi 

Rapora göre, din öğretimi okulları için ayrılan 9,7 milyar TL’nin 4,9 milyar TL’si Ocak-Haziran döneminde 
tüketildi. Bütçeden en çok payı alan genel müdürlüklerin arasında bulunan Din Öğretimi Genel Müdürlüğü’nün 
bu dönemde yaptığı faaliyetlerin bazıları şöyle sıralandı: 

♦ 2023 Eğitim Vizyonu kapsamında imam hatip liselerindeki haftalık ders çizelgelerinin genel ortaöğretimdeki 
esnek, modüler yapıyla uyumlu hâle getirilmesi için çalışmalar sürdürülmektedir. 

♦ Arapça öğretim programları ve materyallerinin yeniden yapılandırılmasına yönelik olarak çalışmalar yapılması 
planlanmıştır. 

♦ Okul tanıtım faaliyetlerinin verimli ve sağlıklı bir şekilde yürütülmesi için dijital materyaller geliştirilmiş, ilgili 
materyaller okul müdürlükleriyle paylaşılmış ve tanıtım faaliyetlerinin gerçekleştirilme süreci takip edilmiştir. 

♦ Anadolu İmam Hatip Liseleri ve İmam Hatip Ortaokulları için 81 il karnesi hazırlanmıştır. 

RTÜK BAŞKANI’NA ÖZEL TASARIM MOBİLYA 

Radyo ve Televizyon Üst Kurulu(RTÜK), İstanbul Bölge Temsilciliği’nde bulunan RTÜK Başkanı Ebubekir Şahin’in 
makam odasını, ‘özel tasarım mobilya’ ile donatacak. RTÜK’ün “İstanbul Bölge Temsilciliği Hizmet Binasında 
Bulunan Üst Kurul Başkanı Makam Odası, Bölge Temsilci Odası ve Üst Kurul Toplantı Salonunun Tefrişatı İçin 
Özel Tasarım Mobilya” adıyla açtığı ihalenin sonucu açıklandı. 
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“Pazarlık” usulüne göre yapılan mal alım ihalesi 2 Eylül’de yapılmıştı. 29 Eylül’de açıklanan sonuca göre 
ihaleyi 320 bin TL bedelle Contra Danışmanlık Hizmetleri İnşaat Sanayi ve Ticaret Anonim Şirketi üstlendi. İhale 
sonuç bilgisine göre RTÜK, özel tasarım mobilyaların alımı için Contra Danışmanlık firması ile 24 Eylül’de 
sözleşme imzaladı. 

Şartnameye göre, özel tasarım mobilyalar 24 Ekim’e kadar, RTÜK’ün Gayrettepe’de bulunan İstanbul Bölge 
Temsilciliği’ne teslim edilecek. Söz konusu mobilyalar için 322 bin TL tahmini bedel belirlenmişti. İhaleyi alan 
Contra Danışmanlık 2017 yılında kurulmasına karşın, şirketin sahibi 2020 yılında değişti. İstanbul Ticaret Odası 
kayıtlarına göre, 15 Haziran tarihli yönetim kurulu kararı ile şirketin yeni ve tek pay sahibi Şahabettin Saltabaş 
oldu. Merkezi Sancaktepe’de bulunan şirketin 50 bin TL sermayesi bulunuyor. 

TABLETSİZE DESTEK YOK İSTEYEN İHL’YE 50 BİN TL 

İmam hatip liselerinin akademik başarısının artırılması amacıyla hemen her yıl farklı bir uygulamayı hayata 
geçiren MEB Din Öğretimi Genel Müdürlüğü, şimdi de ERDEM isimli yeni bir proje başlattı. Proje kapsamında 
destek başvurusu yapan İHL’lere 15-50 bin TL ödenek verilecek. 

Din adamı yetiştirmek amacıyla kurulan ancak fen, sosyal ve Anadolu liseleri programlarını bünyesinde toplayan 
imam hatip liselerindeki akademik başarısızlığın önlenememesi MEB’i yeniden harekete geçirdi. İHL 
öğrencilerinin akademik başarılarının geliştirilmesi ve “Milli, manevi, ahlaki değerleri benimseyen bireyler 
olarak yetiştirilmesi” amacıyla “Eğitimde Rehberlik ve Destekleme Modeli (ERDEM)” projesi başlatıldı. 

Bütçesinin büyük bölümünü Din Öğretimi Genel Müdürlüğü’ne aktaran Milli Eğitim Bakanlığı, imam hatip 
liselerinin eğitim kalitesini yükseltmek için bir kez daha harekete geçti. İHL’lere yönelik Ekim 2019’da başlatılan, 
“Akademik Destek Programı” isimli projenin henüz bir yılı tamamlanmadan, benzer amaçlı yeni bir proje daha 
hayata geçirildi. 

Bütçe 50 Bin TL 

ERDEM adı verilen proje kapsamında destek için başvuran imam hatip liselerine 15 bin TL ile 50 bin TL arasında 
bütçe verilmesi kararlaştırıldı. Programın hedef kitlesi Anadolu imam hatip liseleri yöneticileri, öğretmenleri, 
öğrencileri ve velileri olarak belirlendi. Valilik, kaymakamlık ve yerel yönetimlerin yanı sıra STK’ler ile de 
protokol çerçevesinde işbirliğinin yolu açıldı. Din Öğretimi Genel Müdürlüğü, “Öncelikli konu başlığı” olarak 
sıraladığı akademik başarının artırılması başlığı ile “Kişisel ve Mesleki Gelişim, Bilimsel Çalışmalar ve Yenilikçi 
Fikirler, Kültür ve Sanat, Fiziksel Aktivite, Spor ve Sağlık, Toplumsal Sorumluluk ve Gönüllülük” başlıklarını 
desteklenecek proje konu başlıkları olarak sıraladı. 

Ödeme 2020 Bütçesinden 

Uygulama kılavuzuna göre, projeye yalnızca Anadolu imam hatip liseleri başvurabilecek. Okulların en fazla bir 
başvuruda bulunabileceği projede okul müdürleri, projelerin hazırlanması, sunulması ve proje sunumu için 
koordinatör görevlendirmede yetkili olacak. Proje kapsamında gerçekleştirilecek faaliyetler için azami süre 
dokuz ay olarak belirlendi. Projelerin bütçesi, Din Öğretimi Genel Müdürlüğü’nün 2020 yılı bütçe programından 
karşılanacak. 

‘CEZAEVLERİNDE KİRLİ SU AKIYOR’ 

Ceza İnfaz Sisteminde Sivil Toplum Derneği (CİSST), kendilerine hapishanelerden 15 ve 30 Eylül arasında 
cezaevlerinden gelen şikâyetleri sıraladığı raporunu açıkladı. 

Rapora göre hapishanelerde banyolar kirli, lavabo sayısı az, bazılarında akan sular da kirli ve kullanılamaz 
durumda, bazılarında sular kesik. Raporda, hapishanelerdeki şikâyetler şöyle sıralandı: 

♦ Salgın başlangıcında hapishaneler belli aralıklarla ve düzenli şekilde dezenfekte edilirken son dönemde bu 
sıklık azaldı. 

♦ Bazı hapishanelerde infaz koruma memurları sosyal mesafe kurallarına uymadan üst araması yapıyor. 

♦ Bazı hapishanelerin karantina bölümlerinde kalan mahpusların gazete, radyo, TV, kitap, semaver gibi temel 
ihtiyaçları karşılanmıyor. 

♦ Bazı hapishane idareleri koğuşlara sabun, çamaşır suyu ve dezenfektanı ücretsiz dağıtırken bazı 
hapishanelerde bu malzemelerin ücretsiz dağıtılmıyor. 

♦ Birçok hapishanede tuvaletlere temizlik ve hijyen malzemeleri konulmuyor. 
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BELEDİYELER EL DEĞİŞTİRDİ DENETİM YÜZDE 1400 ARTTI 

İçişleri Bakanlığı’nın belediyelere yönelik denetimlerinde büyük artış gözlendi. 2018’de müfettişler belediyeler 
hakkında 625 rapor düzenlerken 2019’da bu rakam yüzde 58 artışla 990’a çıktı. Özel teftiş raporlarının sayısı ise 
yüzde 1400 arttı. 

Yerel yönetimlere yönelik denetimler 2018 yılına göre yerel seçimlerin yapıldığı 2019 yılında büyük artış 
gösterdi. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı 2019 Yılı Mahalli İdareler Genel Faaliyet Raporu’nu açıkladı. Raporda, yerel 
yönetimlerde yapılan iç ve dış denetim ile İçişleri Bakanlığı’nın denetim sonuçları yer aldı. Rapora göre, başta 
Ankara, İstanbul gibi büyükşehirler olmak üzere muhalefetin başarı sağladığı yerel seçimlerin yaşandığı 2019 
yılında denetim yoğunlaştı. Özellikle HDP’li belediyelerde yoğunlaşan çeşitli baskı, görevden alma ve kayyım 
atamalarının yanı sıra tüm yerel yönetimlerde yoğun bir denetim faaliyeti yürütüldü. Ancak raporda denetlenen 
belediyelerin listesi, dolayısıyla da denetimlerin hangi partilerin belediyeleri üzerinde yoğunlaştığı bilgisi yer 
almadı. 

Yerel yönetimler ile bunların bağlı kuruluş ve işletmelerinin mali işlemler dışında kalan diğer idari işlemlerini 
hukuka uygunluk ve idarenin bütünlüğü açısından denetleme yetkisine sahip olan İçişleri Bakanlığı denetimlerini 
arttırdı. 

Görevden Uzaklaştırılanlar 

Buna göre, 2018 yılında 431 belediye başkanı ve meclis üyesi hakkında araştırma ve ön inceleme yapan bakanlık 
müfettişlerinin programında 2019’da 446 belediye başkanı ve belediye meclis üyesi yer aldı. 2018’de işleme 
konulmayan inceleme ve araştırma sayısı 533 iken bu rakam toplam sayısının artmasına karşın 404’e düştü. 
Bunun sonucunda 10 belediye başkanı, 58 belediye meclis üyesi, 15 il genel meclis üyesi ile 52 muhtar görevden 
uzaklaştırıldı. Bunlardan sadece 1 belediye meclis üyesi ile 7 muhtar göreve iade edildi. 2018’e göre görevden 
uzaklaştırılan belediye başkanı sayısı 7’den 10’a, belediye meclis üyesi 8’den 58’e, il genel meclis üyesi sayısı 
7’den 15’e çıkarken muhtar sayısı da 298’den 52’ye düştü. 2018’de 2 belediye başkanı, 10 belediye meclis üyesi, 
22 muhtar daha sonra göreve iade edildi. 202 yılında da görevden almalar sürdü ancak bunlar bu raporda yer 
almadı. 

Özel Teftiş Arttı 

İçişleri Bakanlığı müfettişlerinin denetimleri de yoğunlaştı. 2018 yılında müfettişlerce yapılan denetimler 
sonucunda 625 rapor düzenlenirken bu sayı 2019 sonunda 990’a çıktı. En büyük artış özel teftiş raporlarında 
oldu. 2018’de 8 özel teftiş raporu hazırlanırken bu rakam yüzde 1400 artışla 121’e fırladı. Araştırma raporu 
sayısı 86’dan 198’e, inceleme raporu 43’den 72’ye, inceleme araştırma raporu 6’dan 63’e, disiplin raporu 2’den 
50’ye, tazmin raporu 20’den 29’a çıkarken ön inceleme raporu 366’dan 298’e, tevdi raporu 94’den 23’e geriledi. 

2018’de hiç değerlendirme raporu yazılmazken 2019’da yazılan değerlendirme raporu 136 oldu. Mülkiye 
Müfettişleri geçen yıl 11’i il özel idaresinde, 66’sı büyükşehir belediyelerinde, 199’u büyükşehir ilçe 
belediyelerinde, 67’si il belediyelerinde, 16’sı ilçe belediyelerinde olmak üzere toplam 359 teftiş yaptı. 

Kontrolörlerin Denetimi de Arttı 

İçişleri Bakanlığı mahalli idareler kontrolörlerinin denetimleri de 2019’da yoğunlaştı. Olağan denetim dışında 
İçişleri Bakanı’nın onayı ile gerektiğinde özel denetim, inceleme, soruşturma ve araştırma yapan kontrolörler 
2018’de hiçbir büyükşehir belediyesini denetlemedi. 2019’da ise 2 büyükşehir belediyesi denetime alındı. 
Kontrolörlerin denetlediği büyükşehir ilçe belediyesi sayısı 5’den 141’e, ilçe belediyesi 88’den 150’ye, belde 
belediyesi 104’den 146’ya toplam denetlenen yerel yönetim ise 197’den 440’a fırladı. Kontrolörlerin hazırladığı 
denetim raporları da bir yılda 630’dan 971’e çıktı. 

Daha Çok İl Belediyesi Denetledi 

Dış denetim çerçevesinde Sayıştay 165 kurumdan 90’ını denetledi. Sayıştay denetçileri, 30’u büyükşehir 
belediyesi, 15’i büyükşehire bağlı kuruluşlar, 37’si il belediyesi, 8’i il özel idaresi olmak üzere 90 kamu 
idaresinde denetim yaptı. 2018 yılına göre Sayıştay’ın denetlediği toplam kurum sayısında büyük değişiklik 
olmadı, ancak denetlenen il belediyesi ile il özel idaresi sayısı arttı. 2018’de de 30 büyükşehir belediyesinin 
tümü denetlendi. Bunun yanı sıra 10 bağlı kuruluş, 20 il belediyesi, 25 il özel idaresi olmak üzere 85 kurumda 
denetim gerçekleştirildi. 
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MAHKEME KARARLARINA RAĞMEN! 

Aydın Germencik’te yapılmak istenen sondaja dayalı jeotermal kaynak arama ve işletme projesi mahkeme 
tarafından iptal edilmesine rağmen projenin yapılacağı alanı genişleten şirkete yeniden ÇED olumlu kararı 
verildi. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı, İzmir’in Selçuk ilçesine bağlı Havutçulu Mahallesi ve Aydın’ın Germencik ilçesine 
bağlı Naipli Mahallesinde Rama Enerji A.Ş tarafından yapılmak istenen 4 adet sondaja dayalı jeotermal kaynak 
arama ve işletme projesine ikinci kez çevresel etki Değerlendirmesi (ÇED) olumlu kararı verdi. 

Projeye ilişkin daha önce de başvuru yapan şirkete ÇED olumlu kararı verilmiş, yurttaşların itirazı sonucunda 
2018 yılında Aydın İdare Mahkemesi kararı iptal etmişti. 

Halk Tepkisini Göstermişti 

Selçuk Belediye Başkanı Filiz Ceritoğlu Sengel, “En son bilgilendirme toplantısı yapıldığında halk istemediğini 
söyledi. Bundan sonraki süreçte köylüyle bir bilgilendirme toplantı yapacağız. Gerekirse belediye olarak DAVA 
açacağız. Bu işler oldu bittiyle olmaz. Yerelin isteği göz ardı edilmemeli. bu süreçlerde belediyelerin etkisiz hale 
getirilmesi doğru değil” dedi.  

Mücadeleye devam edeceklerini belirten Havutçulu Mahallesi Muhtarı Remzi Eryılmaz, “Havamızı, suyumuzu 
kirletene her şeye karşıyız. Bunun için gerekli mücadeleyi göstereceğiz. Bu topraklar bizim. İlerleyen günlerde 
bir toplantı yapacağız ve bir yol haritası çizeceğiz. Yakınlarımızda Aydın Germecik’te jeotermallerden dolayı 
tarımın bittiğini görüyoruz” diye konuştu. 

Mücadele Edeceğiz 

Davanın avukat Avukat Akın Yakan, “Bu alan zeytinlik alan. Dolayısıyla zeytin kanunu ortada. Burada JES kuyusu 
aramak hukuka aykırı” dedi. Germencik Çevre Derneği Başkanı Halil Çetinkaya ise, “Tekrar dava açacağız. Peşini 
bırakmayacağız. Nefes alacak yer kalmadı. Geleceğimiz için mücadele edeceğiz” şeklinde konuştu. 

İZMİR’DE BEŞ BİN YILLIK ARKEOLOJİK SİT ALANINA 'RES' PLANI ONAYLANDI! 

İzmir’in Menemen ilçesi Panaztepe Arkeolojik Sit Alanı’na santral yapımına olanak sağlayan imar planı 
onaylandı. 

İzmir’in Menemen ilçesinde tarihi Tunç Çağı’na kadar uzanan ve sayısız uygarlığa ev sahipliği yapan 5 bin yıllık 
Panaztepe arkeolojik sit alanına Rüzgar Enerji Santrali (RES) kurulması için gerekli imar plan değişikliği 
onaylandı. Yamanlar Doğal Tabiat Parkı'nın da sınırında yer alan alanda yapılan imar plan değişiklikleri, Çevre 
Bakanlığınca askıya çıkarıldı. 

Enerji Piyasası Düzenleme Kurulu’ndan (EPDK) 49 yıllığına üretim lisansı olan Çapar Elektrik A.Ş., İzmir 
Menemen’de RES kurmak için çalışma başlattı. Söz konusu şirketin başvurusu ile Çevre ve Şehircilik Bakanlığı 
Panaztepe Arkeolojik SİT alanını da içinde barındıran bölgenin imar planlarını değiştirerek santral yapımına onay 
verdi. 24 Eylül’de askıya çıkarılan bölgeye ait yeni 1/1000 ve 1/5000’lik koruma amaçlı imar planlarının bir ay 
boyunca askıda kalacağı öğrenildi. 

14 Hektarlık Alanı Kaplayacak 

İl Müdürlüğü sitesinde yapılan duyuruya göre, santral alanı Menemen Asarlık Mahallesi ile Emiralem 
mahallelerindeki Yantarla (Çakaltepe) bölgesinde yer alıyor. Santralin kurulmak istendiği bölge İzmir Manisa 
Çevre Düzeni Planları’na göre Karıncalı Devlet Ormanı’nın içerisinde. Santral, 5 adet türbinden oluşuyor ve 
toplamda 12,5 MW üretim kapasiteli. Santral türbinler, şalt ve idari merkezi ve yollar olmak üzere toplamda 14 
hektarlık alan kaplayacak. 

Çok Sayıda Arkeolojik Kalıntı Bulunuyor 

Santralin kurulacağı yer ise tarihi dokusu ile dikkat çekiyor. Panaztepe arkeolojik sit bölgesi içinde kalan Yantarla 
(Çakaltepe) Mevkii Planlama Alanı, İzmir II Numaralı Kültür ve Tabiat Varlıklarını Koruma Bölge Kurulu 
tarafından 2009 yılında 3. Derecede Arkeolojik Sit Alanı olarak kabul edilmiş kurulun bölgede yaptığı inceleme 
sonrasında hazırladığı rapora göre, alan yüzeyinde antik döneme ait seramik, çatı kiremidi, tuğla parçaları, 
kaçak kazı çukurları ve muhtemel bir mezar olduğu belirtiliyor. Parselin çok sayıda arkeolojik kalıntının 
bulunduğu Yahşelli Köyüne de sınır olması dikkat çekiyor. 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

50 

KANAL İSTANBUL HIZLANDIRILIYOR MU? 

24 Eylül’de İstanbul Büyükşehir Belediye Başkanı Ekrem İmamoğlu tarafından gerçekleştirilen Kanal İstanbul 
Bilgilendirme Toplantısı’na katılım sağlanmıştır.  

Kanal projesine ilişkin Çevre ve Şehircilik Bakanlığı tarafından yapılan imar uygulamasıyla  Firuzköy 
Mahallesi’nde tarla vasfındaki toplam 4 arazinin imara açılması kesinleşmiştir. Kültürel tesis, anaokulu, cami ve 
park gibi alanlar ile parsel sınırları kesinleştirilmiştir. 

Geçtiğimiz Temmuz ayında, İstanbul İli Yenişehir Rezerv Yapı Alanı (Kanal İstanbul Projesi) 1. 2. ve 3. Etabına 
İlişkin 1/5000 Ölçekli Nazım İmar Planları ve 1/1000 Ölçekli Uygulama İmar Planları askıya çıkarılmış, Çevre 
Düzeni Planına aykırı olarak Kanal İstanbul’un çevresine kurulacak “Yenişehir”i plana işlenmiştir. 

Yurttaşların, sivil toplum örgütlerin, yerel yönetimleri sürece katılmadan, üstten inme kararlarla Kanal projesi 
gerçekleştirilmek istenmektedir. Kanal projesiyle, İstanbul’un bu bölgede sahip olduğu ormanlar, tarım alanları, 
yerüstü ve yeraltı su kaynakları tehdit altında. İstanbulluların temiz su, temiz hava ve temiz gıda hakkını gasp 
edecek,  hava kirliliği vb. sorunlara neden olacaktır.  

Kanal projesi için verilen ÇED Olumlu kararıyla ilgili yargı sürecinde ise henüz yürütmeyi durdurma talebi 
hakkında bir karar verilmemiş, mahkeme projeyi ve çed raporunu inceleyecek bilirkişi heyetini oluşturmaya 
çalışmaktadır.  

MADEN SAHALARI TARIM ARAZİSİ OLARAK DEĞERLENDİRİLMELİDİR 

Yasal mevzuat gereğince, madencilik faaliyeti yürütülen sahalarda, faaliyet sonrasında eski hale getirme 
çalışmaları yapılması zorunludur. Maden firmaları tarafından sürecin başında, örtü tabakasının başka bir alanda 
muhafaza edileceği, maden faaliyeti bittiğinde alana taşınarak, alanın eski haline getirileceği taahhüt 
edilmektedir. Ancak, denetimsizlik nedeniyle bu taahhütler kimse yerine getirilmiyor.  

Afşin-Elbistan bölgesinde kömür çıkarıldıktan sonra yeniden doldurulan alan yaklaşık 25 bin dönüm 
büyüklüğündeki alanın, hem organik tarım ve hem de örtü altı üretim açısından çok büyük üretim potansiyele 
sahip bir bölgede olduğunu vurgulayarak, tarım için değerlendirilmesi önerisinde bulunduk. Bu öneri başarıya 
erişirse, kömür gibi fosil yakıta dayalı enerjiden kaçış için güzel bir deneyim elde edilebilir.  

Kömür nedeniyle heba edilen tarım alanlarının, meraların, ormanların haddi hesabı yoktur. Elektrik üretileceği 
için yaşamından, üretim aracından, toprağından koparılmış milyonlarca yurttaşımıza, söz konusu alanların eski 
haline getirilerek iade edilmesi gerekmektedir. Bu insanlara arazilerinin geri verilmesi, sosyal adaletin de 
sağlanabilmesi için de önemlidir.  Diğer yandan, kömürün terkedilmesi, termik santralların kapatılması 
durumunda bu sektörlerde çalışan işçiler de, adil dönüşüm kapsamında, ekolojik tarıma yönlendirilmesine 
ilişkin kamu teşvikleri sunulmalıdır.  

ACELE KAMULAŞTIRMA, TOPRAK GASPINA DÖNDÜ  

Tarlaların ortasına kurulmak istenen biyogaz enerji santraline karşı direnen Manisa Çapaklı’nın arazilerine 
Cumhurbaşkanlığı kararnamesi ile el konulmuştur. Çapaklı’da acele kamulaştırmayla el konulan 5 parsel arazinin 
tamamının Çapaklı köylülerinin zeytinlik ve meyve bahçeleri olduğu iddiası edilmektedir. Doğasını, yaşamını 
koruyan halk, Valiliklerin eylem yasağıyla engellenmekte, Cumhurbaşkanının acele kamulaştırmasıyla 
topraksızlaştırılmaktadır.  

“Para kazanacaksınız diye halkımızın zehirlenmesine izin veremeyiz" diyerek filtesi olmayan termik santrallari 
özelleştirme yoluyla satın alan şirketlere meydan okuyan Cumhurbaşkanı, halkla uzlaşma, katılımcı yönetim 
yerine; kağıt üstü kararlarla topraklarını ellerinden alıp, para kazanacak şirketlere tahsis etmekte, halkın 
zehirlenmesine izin vermektedir.  

ÇANAKKALE’DE VALİLİK ŞİRKET KOMİSERLERİ GİBİ DAVRANIYOR 

Kaz Dağlarında Su ve Vicdan Nöbetçileri gözaltına alınmış, nöbet alanı tahliye edilmeye çalışılmıştır. Gözaltına 
alınan yurttaşlar için CHP Çanakkale İl Başkanlığı ile iletişime geçilerek, hukukçu desteği sunulması sağlanmıştır. 
Aynı gün, İstanbul Kadıköy’de Su ve Vicdan Nöbetiyle ilgili hukuksuz saldıraya karşı yapılan basın açıklamasına 
lojistik destek sağlanmıştır.  

Cengiz Holding’in maden projesi için yapılmak istenen halkın katılım toplantısıyla ilgili hiçbir önlem alınmamış, 
toplantı ertelenmemiştir. Çanakkale’yi tehdit eden çok sayıdaki termik santral ve maden projesiyle ilgili  İl Halk 
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Sağlığı Müdürlüğü’nün uyarılarını dikkate almayan Çanakkale Valiliği, şu ana kadar bu konuda hiçbir aktif 
adım atmamıştır. Ancak, konu maden ve ya da termik santralin kurulmasına ilişkin toplumsal bir eylem 
olduğunda Valilik tarafından korona virüsü gerekçesi ileri sürülerek yurttaş ve sivil toplum örgütlerinin 
demokratik haklarını kullanmaları kısıtlanmaktadır.  

KANAL PROJESİ İSTANBUL’U BİTİRİR 

Kanal İstanbul Projesiyle ilgili gelişmeler üzerine açıklamada bulunan CHP Doğa Haklarından Sorumlu Genel 
Başkan Yardımcısı Ali Öztunç, kanal projesinin uygulanması durumunda oluşabilecek 9 ayrı kötü sonucu 
sıralayarak, “İstanbul’a, Türkiye’ye, Marmara Denizi ve Karadeniz’e sahip çıkmak için Kanal İstanbul’a hayır 
diyelim. Gerçek olan Kanal değil, Depremdir. Kanal için ayrılan bütçeyi deprem, afetler, iklim krizi gibi çağımızın 
gerçek sorunlarına ayıralım” çağrısında bulundu.  

Kanal İstanbul Demokrasi Krizidir 

Öztunç, “Kanal İstanbul bir anlamda demokrasi krizidir. AKP İktidarı; yurttaşları, sivil toplum örgütlerini, yerel 
yönetimleri sürece katmadan, üstten inme kararlarla Kanal projesini gerçekleştirmeye çalışmaktadır. Ankara’da 
planlar yapılıp İstanbul’un ekolojisi, doğası ve coğrafyası bozulmak istenmektedir. İstanbul makasla kesilir gibi 
kesilmek istenmektedir” yorumunda bulundu.  

Kanal İçin Her Türlü Hukuka Aykırılık Mübah Görülüyor 

Atanmış Bakanlar son günlere süreci hızlandırmak adına her türlü hukuka aykırılığı mübah görmektedir. Kanal 
projesiyle, İstanbul’un bu bölgede sahip olduğu ormanlar, tarım alanları, yerüstü ve yeraltı su kaynakları tehdit 
altında. İstanbulluların temiz su, temiz hava ve temiz gıda hakkını gasp edecek,  hava kirliliği vb. sorunlara 
neden olacaktır. 

 Kanal İstanbul Projesi uygulanırsa oluşabilecek 9 kötü sonucu şöyle;   

1.) Devlet Su İşleri verilerine göre, Terkos Gölü ve Sazlıdere Barajı'nın yok edilmesi yüzünden yıllık iyi senaryoda 
70 milyon m3, kötü senaryoda 427 milyon m3 içme suyu yok olacak, İstanbul susuzluk yaşayacak. İstanbul’un su 
kaynaklarının yüzde 29'u ortadan kalkacak.  

2.) Marmara Denizi çürük yumurta gibi kokacak ve Karadeniz Ekosistemi çökecek. Su kaynakları ve havzalarda 
tuzlanma ve kirlenme riski oluşacak. 

3.) 5 bin hektarlık orman alanı, yani yaklaşık 20 bin futbol sahası büyüklüğündeki orman yok olacak. Kanal 
İstanbul Projesi gerçekleşirse en az 400 bin kesilme riskiyle karşılaşacak. Bu kadar ağacın yok olması, 1 milyon 
200 bin İstanbullunun bir yıllık oksijen kaynağının ortadan kalkması demek. 

4.) 20 bin futbol sahası büyüklüğünde tarım alanı yok olacak. 30 bin kişilik tarımsal istihdam fırsatı, 136 milyon 
m2 tarım alanı heba edilecek. 

5.) Kanal İstanbul Projesi kapsamında 440 adet mera, yaylak ya da kışlak vasıflı 418 taşınmazın nitelikleri 
kaldırıldı. Mera ve otlak alanların yok edilmesi hayvancılığı bitirecek. 
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6.) İmar ve yapılaşma yüzünden nüfus artacak. 316 bin kişinin yaşadığı bölgeye proje yüzünden 1 milyon 200 
bin yeni nüfus eklenecek. 

7.) Doğal, tarihi ve kültürel alanlar yok olacak. 14 Milyon m2 Arkeolojik, 2 Milyon m2 Karma Sit, 850 Bin m2 
Doğal Sit alanı tehlikede. 

8.) Marmara ve Karadeniz’deki doğal yapı bozulacak, gemi atıkları, yakıt ikmal alanları gibi etkenlerle denizde ve 
projenin etki sahası içerisinde kirlilik artacak. 

9.) Üç ilçe büyüklüğünde, 30 metre yüksekliğinde 1,3 milyar metreküp hafriyat oluşacak. Bu günde on bin 
kamyonun İstanbul trafiğine çıkması anlamına geliyor. Yani İstanbul trafiği % 10 artacak. 

MAHKEME BİLİRKİŞİLERİ GÖRMEZDEN GELDİ 

Bursa’da mahkeme kendi atadığı bilirkişilerin raporunu ciddiye almadı. Bursa 1. İdare Mahkemesi, 
Kirazlıyayla’da kurulmak istenen flotasyon ve atık tesisinin bölgeye vereceği zararlar bilirkişi raporların tespit 
edilmesine rağmen yürütmeyi durdurma talebini reddetti. 

Çevre ve Şehircilik Bakanlığı Bursa’nın Yenişehir ilçesi Kirazlıyayla köyünde Meyra Madencilik tarafından 
yapımına başlanan flotasyon ve atık tesisi için çevresel etki değerlendirme (ÇED) olumlu kararı verildi. Karara 
itiraz eden bölge halkı, yürütmeyi durdurma ve projenin iptali için bakanlığa dava açtı. Edirne 1. İdare 
Mahkemesi açılan dava üzerine bilirkişi heyeti atanmasına karar verdi. 

Bölgede incelemeler yapan bilirkişi heyeti, ÇED raporunun teknik anlamda yeterli olmadığını, tesisin yerinin 
yanlış planlandığını tarımın, hayvancılığın ve halk sağlığının olumsuz etkileneceğini hazırladığı raporda 
belirtmesine rağmen mahkeme, yürütmeyi durdurma talebini reddetti. 

Ayrıca şirketin proje alanındaki ağaçları kesmek için aldığı orman izinlerine Bursa Barosu itiraz etmiş, Bursa 3. 
İdare Mahkemesi yürütmeyi durdurma kararı vermişti. 

Ne Olmuştu? 

Yıllardır bölgede çinko-bakır madeni işleten Meyra Madencilik’in flotasyon (cevher zenginleştirme) ve atık tesisi 
yapmak istemesi üzerine bölge halkının direnişi sürüyor. Jandarmanın tüm engellemelerine rağmen bir çok 
eylem ve etkinlik yapan köylüler bir çok kez darp edilirken direnişte hep önde yürüyen kadınlar 2 defa gözaltına 
alındı. Ayrıca köylülerin kullandığı gölet, şirket tarafından kurutuldu. 

SANAYİ KENTİ DENİZLİ'DE ÜRKÜTEN TABLO 

Türkiye’nin önemli tekstil ve sanayi şehri Denizli'de çok sayıda esnaf derinleşen ekonomik kriz ve koronavirüs 
süreciyle birlikte kepenk kapattı. Dükkanlara ‘kiralık’ tabelalarının asıldığına dikkat çeken CHP Denizli 
Milletvekili Teoman Sancar, krizin her geçen biraz daha derinleştiğini, vatandaşın canının giderek daha fazla 
yanmaya başladığını söyledi. 

Ekonomik göstergelerin her geçen kötüye gittiği bu günlerde Denizli’den gelen görüntüler ekonominin halini 
gözler önüne seriyor. Kenti karış karış gezen CHP Denizli Milletvekili Teoman Sancar, “Gördüğüm tablo beni 
büyük korkuya sevk etti. Kentin her caddesi kiralık işyeri ilanlarıyla süslenmiş durumda, tek adam parti devleti 
rejiminin liyakat ve hukuk tanımazlığının kaçınılmaz sonucu olan bugünkü ekonomik kriz her geçen gün biraz 
daha derinleşiyor” dedi. Denizli Ticaret Odası ve Denizli Esnaf Odaları Birliği ziyareti sonrası açıklamalarda 
bulunan CHP’li Sancar, şöyle konuştu: 

"Esnaf Çok Zor Durumda" 

“Denizli’de 30 yıldır ticaretin içinde olan biri olarak gördüğüm bu tablo beni ürküttü. 2002 yılından daha büyük 
bir kriz ortamı olduğunu rahatlıkla söyleyebilirim. Pandemi sürecine eşlik eden kötü yönetim Denizlinin her 
sokağında, her caddesinde kendini hissettiriyor. Kapısına kilit vuran esnaf sayısı her geçen gün artıyor. Denizli 
caddelerinde gezdiğiniz zaman adım başı “kiralık işyeri” ilanlarına rastlıyorsunuz, bu Denizli gibi sanayi kentinde 
görülmemiş bir tablodur. 52 bin öğrencisi bulunan Pamukkale Üniversitesi’nin uzaktan eğitim verecek olması da 
esnafı çok kötü etkiledi. Esnaf vadesi gelen borçlarını ödeyemez hale gelmiştir. Hükümetin bir an önce esnafa 
yeni destek paketleri açıklaması gerekiyor.” 
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ÜÇ BÜYÜK İLDE 35 BİN ESNAF VE SANATKÂR KAPISINA KİLİT VURDU 

Türkiye’de üç büyük ilde son 1.5 yıldır kapanan esnaf sayısı 35 bine yaklaştı. 

Kredi kullanan, ödeme zamanı geldiği için de dara düşen esnaf, hükümetten acil çözüm beklerken, Ticaret 
Bakanlığı ise “esnaf ve sanatkârların uğradıkları zararların telafi edilmesi için çalışma yapıldığını” belirtmekle 
yetindi.  

Ticaret Bakanı Ruhsar Pekcan, HDP Hakkâri Milletvekili Sait Dede’nin soru önergesine verdiği yanıtta, çeşitli 
kentlerdeki esnaf ve sanatkârlara ilişkin son tescil ve terkin sayılarını paylaştı. Yanıta göre 1 Ocak 2019 ile 31 
Ağustos 2020 tarihleri arasında 3 büyük ildeki durum şöyle oldu:  

“İstanbul’da bu sürede 68 bin 393 esnaf işyeri açtı. Buna karşın 14 bin 778 terkin işlemi gerçekleşti. Ankara’da 
27 bin 524 yeni işyeri kuruldu. 8 bin 807 işyeri kapandı. Açılan işyerine göre en fazla kapanan işyeri ise İzmir’de 
gerçekleşti. 30 bin 880 tescil, 11 bin 278 terkin işlemi yapıldı. Bu süre içerisinde sadece 3 büyük kentte kapısına 
kilit vurulan, esnaf ve sanatkâr işyeri sayısı 35 bine yaklaştı.  

Pekcan yanıtında salgının seyrinin bakanlık tarafından dikkatle takip edildiğini, ticari faaliyetlerde yaşanan 
olumsuzluklara ilişkin bakanlık ve sektör bazında ilgili meslek kuruluşları arasındaki görüşme ve 
değerlendirmelerin devam ettiğini bildirdi.  

Pekcan, “Bakanlığımızca, esnaf ve sanatkârların bu kapsamda uğramış oldukları zararların telafi edilebilmesi için 
ulusal ve bölgesel düzeyde yapılabilecekler üzerine çalışmalar yapılmaktadır. Bununla birlikte, esnaf ve 
sanatkârlarımızca bakanlığımıza muhtelif iletişim kanalları vasıtasıyla iletilen talep ve öneriler titizlikle 
değerlendirilmekte ve içerdikleri hususlar itibariyle ilgilisi olan diğer kurum ve kuruluşlar ile de 
paylaşılmaktadır” diye konuştu.  

Ticaret Bakanlığı verilerine göre açılan işyerlerine karşın en fazla kapanma İzmir’de gerçekleşti.  

TARIMIN VE TURİZMİN MERKEZİ AYDIN'DA TAHRİBAT HIZ KESMİYOR 

“JES de Maden Ocağı da İstemiyoruz” 

Jeotermal santralların tarımı bitirme noktasına getirdiği Aydın’da taşocakları da büyük tehdit. Söke’nin 
Burunköy mahallesinde 4 yıldır faaliyette olan ve kısa süre önce kapanan taşocağı arkasında tahrip edilmiş 
büyük bir alan bıraktı. Karacahayır mahallesinde kurulmak istenen taşocağı için verilen ÇED olumlu kararı ise 
yurttaşların tepkisi sonrası iptal edildi. 

Tarım ve zeytinlikleri tehdit eden taşocakları Aydın’ın Söke ilçesini kuşatmış durumda. Burunköy mahallesinde 
yıllardır üretime devam eden ve kısa bir süre önce üretimi durduran taş ocağı arkasında tahrip edilmiş büyük bir 
alan bıraktı. Yine Söke’de bulunan 8 bin yıllık tarihi geçmiş olan Latmos Dağı’nda planlanan taşocağı için verilen 
çevresel etki değerlendirme (ÇED) olumlu kararı yurttaşların mücadelesinin ardından iptal edildi. 

Tarım ve turizm kenti olan Aydın'da taş ocakları doğada ve tarım alanlarında büyük tahribata neden olmuş 
durumda. Söke ilçesi Burunköy Mahallesi'nde, yaklaşık 4 yıl önce köylülerin büyük tepkisine rağmen faaliyete 
geçen taşocağı, bölgede bulunan binlerce zeytin ağacını yok etti. Taşocağı, zeytinliklerin yanı sıra tarım 
arazilerine ve hayvanların otladığı meralara ciddi zararlar verdi. Bölgedeki üreticiler ise taş ocağından çıkan 
tozların zeytin ağaçlarında verim düşüklüğüne neden olduğunu ve tarıma darbe vurduğunu belirtti. 

Taşocağı şirketinin alanı tahrip edip ettikten sonra bırakıp gittiğini belirten Burunköy Mahallesi Muhtarı 
Muharrem Kaçar, "Burada halk şirkete uzun süredir tepkiliydi. Üreticilerin tarlalarından aldıkları verimler düştü. 
Şirket bir süredir faaliyet göstermiyor. Alanı bu şekilde bırakıp gitti. İnsanlar gelip taş ocağının ve dağın son 
halinin fotoğrafını çekiyor" dedi. 

Yeni Proje Yeni Tehdit 

Latmos Dağı’nın civarında bulunan Karacahayır mahallesi de madenlerin tehdidi altında. Yapılması planlanan 
taşocağına karşı çıkan bölge halkı, şirketin aldığı ÇED olumlu kararını iptali için açtığı davayı kazandı. 

Milas-Söke Karayolu üzerinde yer alan Herakleia’nın yer aldığı, Antik Çağ’da Latmos Dağları olarak bilinen 
Beşparmak Dağları, sarp ve ormanlarla kaplı bir bölge. Bölgede çalışmasına izin verilen taşocağının 8 bin yıllık 
tarihi tehdit etmesine karşın köylüler dava süreci başlatmıştı. 
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Mücadelemiz Sürecek 

Verdikleri hukuki mücadeleyi anlatan Karacahayıt Mahallesi Muhtarı Nebil Kırca, "İlk olarak Cumhurbaşkanlığı 
ve ilgili bakanlıklara topladığımız imzalı dilekçeleri gönderdik. Daha sonra dava açtık. ÇED iptal davasını 
kazandık. Yasal sürecin takipçisiyiz. Şirket karara itiraz etti. İtirazlarının boşa çıkacağına inancımız tam. Maden 
ocağının açılmasını kesinlikle istemiyoruz. Biz köylüler olarak çok kararlıyız sonuna kadar mücadelemizi 
sürdüreceğiz" diye konuştu. 

Tek Sorun JES Değil 

Aydın Çevre ve Kültür Platformu Başkanı Mehmet Vergili, Aydın'da her türlü tahribata karşı mücadele ettiklerini 
belirtti. Vergili, "Aydın'ın tek sorunu JES'ler değil, taş ocakları ve madenler için çalışmalarımız sürüyor. Köylüler 
eskisi gibi bu mücadeleleri tekrar sahiplendi ve her alanda haklarını arıyorlar. Ancak Aydın'ın tamamı büyük 
tahribat altında. Bunların dışında Denizli-Aydın karayolundaki tarım arazileri de imara açıldı. Aydın'ın her yeri 
tahrip ediliyor, yakıp yıkılıyor" 

SÖZLEŞMELİ TARIM, ÇİFTÇİYİ MAĞDUR EDEN BİR SİSTEME DÖNÜŞTÜ 

AKP’nin “sözleşmeli üretim” modeli sağlıklı işlemiyor. Üretici ile alıcı arasında imzalanan sözleşmelerin hepsi 
bakanlığa ulaşmıyor. “Taşeron” devreye giriyor. 

Son olarak Tarım ve Orman Bakanlığı, “Teslim edilmeyen sözleşmelerin sayısı bilinemediğinden, teslim edilen 
sözleşmelerin toplam sözleşmelerin yüzde kaçını oluşturduğu hesaplanamamaktadır” itirafında bulundu.   

Tarımda uygulanan sözleşmeli üretim modelinde üreticiler ile alıcılar adına taşeron firmaların sözleşme 
yaptıkları, yönetmelik gereği bakanlığa teslim edilmesi gereken sözleşme örneklerinin verilmediği ortaya 
çıkmıştı. Bu nedenle de sözleşme şartlarını yerine getirmeyen üreticiler yüklü tazminat ödemek zorunda 
kalırken, firmalar şartları yerine getirmediğinde üreticinin elinde belge olmadığı için hakkını arayamadığı 
gündeme gelmişti. 

‘İtiraf Ettiler’ 

CHP Manisa Milletvekili Ahmet Vehbi Bakırlıoğlu’nun soru önergesine yanıt veren Tarım ve Orman Bakanı Bekir 
Pakdemirli, Türkiye genelinde geçen yıl müdürlüklere teslim edilen, sözleşmeli bitkisel üretim yapan toplam 
üretici sayısının 185 bin 399 olduğunu söyledi. Sözleşmelerin üretim miktarı toplamının 34.5 milyon ton meyve, 
sebze ve tarla bitkisi, 7.6 milyon adet süs bitkisi olduğunu kaydetti. Yanıtta, il/ilçe müdürlüklerine verilmeyen 
sözleşmeler olduğu da kabul edilerek şöyle denildi: “Teslim edilmeyen sözleşmelerin sayısı bilinemediğinden 
teslim edilen sözleşmelerin toplam sözleşmelerin yüzde kaçını oluşturduğu hesaplanamamaktadır. Sözleşmeyi, 
bakanlığımız birimlerine teslim etmeyen, alıcı ve üretici sözleşmeli üretime yönelik düşük faizli kredi 
uygulamaları, teşvikler ve desteklerden yararlandırılmayacaktır.”  

Sözleşmeli üretim modelinin çiftçiyi mağdur eden bir sisteme döndüğünü dile getiren CHP’li Bakırlıoğlu ise şöyle 
konuştu: “Bakanlık, ülkede ne kadar sözleşme yapıldığından haberleri olmadığını itiraf etti. Çiftçinin hakkını 
koruması gereken bakanlık maalesef çiftçiyi yalnız bırakmaktadır. Yürürlükte bir yönetmelik var, fakat uygulayan 
yok. Manisa’nın tarım potansiyeli en yüksek iki ilçesi Akhisar ve Salihli’de ilçe tarım ve orman müdürlüklerine bir 
tane bile üretim sözleşmesi teslim edilmemiş olması, teslim edilmeyen sözleşmelerin teslim edilenlerden kat ve 
kat fazla olduğunu göstermektedir. Bu konuda önerimiz üretim sözleşmelerinin bakanlığın il ve ilçe müdürlükleri 
veya ziraat odası başkanlıkları huzurunda, onların hakemliğinde imzalanması konusunda yasal bir düzenleme 
yapılmasıdır.” 

SAĞLIĞIMIZ VE AKLIMIZLA OYNAMAYIN! 

Sağlık Bakanı Fahrettin Koca'nın "Her vaka pozitif değildir. Her vaka hasta değildir" açıklamasına tepki gösteren 
Türk Tabipleri Birliği, "Tıp biliminde Vaka ile Hasta aynı şeyi ifade eder. Sağlığımız ve aklımızla oynamayın" dedi. 

Türk Tabipleri Birliği (TTB), Sağlık Bakanı Fahrettin Koca'nın "Her vaka pozitif değildir. Her vaka hasta değildir" 
açıklamasına tepki gösterdi. 

28 ve 29 Temmuz günlerine ait tabloları paylaşan TTB, "Bir gecede ne değişti de vakalarım tamamı hastalandı" 
diye sordu. 
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Sosyal medya hesabından yapılan açıklamada şu ifadeler kullanıldı: "Tıp biliminde Vaka ile Hasta aynı şeyi 
ifade eder. Sağlığımız ve aklımızla oynamayın! Madem “Vaka” ve “Hasta” farklı şeyler, bir gecede ne değişti de 
“Vaka”ların tamamı Hastalandı?" 

Ne Olmuştu? 

Sağlık Bakanı Fahrettin Koca'nın dünkü Bilim Kurulu toplantısının ardından yaptığı açıklamada ölüm ve vaka 
sayılarının gerçeği yansıtmadığı iddialarına yanıt vermişti. Koca, vaka artışını, 'hasta' ve 'vaka' ayrımıyla 
açıklamıştı. 

Koca, açıklamasında şunları söylemişti: "Her vaka hasta değildir. Çünkü testi pozitif çıktığı halde hiçbir semptom 
göstermeyenler var. Büyük çoğunluğu bunlar oluşturuyor. Filyasyon ekiplerimiz ağırlıkla bunları tespit ediyor. 
Bunların salgın açısından önemi bulaştırıcı yani taşıyıcı olmalarıdır.” 

Fahrettin Koca’nın bu açıklamaları, sosyal medya, muhalefet ve Türk Tabipleri Birliği tarafından tepkiyle 
karşılanmıştı. 

Tepkiler üzerine bugün bir açıklama daha yapan Koca, "Bilelim ki, salgınla mücadele sürecinde, devletimiz, 
Halkının Sağlığı Kadar, Ulusal Çıkarlarını Da korumaktadır. Çünkü salgın hayatın bütün alanlarını etkilemektedir. 
Mesuliyeti olmayan bazı kişilerin tenkitleri, fotoğrafın bir noktasına mercekle bakıp, leke aramaktan farksızdır" 
açıklamasını yapmıştı. 

TALEP ÇOK, AŞI YOK! 

Grip ve zatürree aşısında yaşanan sorunlar hakkında dokuz Eczacı Odası ortak bir açıklama yayımlayarak 
önerilerde bulundu. “Artan talebe karşın yeterince aşının gelmeyeceği ortada” denilen açıklamada, ithal 
edilecek aşıların sayısının net biçimde kamuoyuyla paylaşılması çağrısında bulunuldu. 

Ekonomik krizin etkileri sağlık sektöründe de kendisini gösteriyor. Koronavirüs salgınıyla beraber grip ve zatürre 
aşısı talebi yoğunlaştı. Yurttaş, aşı olmak için sıraya girerken eczaneler, grip ve zatürree aşısı dahi birçok ilacı 
temin edemiyor. Zatürre ve grip aşılarında yaşanan sorun hakkında 9 Eczacı Odası ortak açıklama yaparak 9 
öneride bulundu. 

İstanbul, İzmir, Bursa, Antep, Antalya, Tekirdağ, Mersin, Kocaeli ve Kırklareli Eczacı Odaları tarafından yapılan 
ortak açıklamada, “Artan talebe karşın ilgili firmalar tarafından yapılan açıklamalara bakıldığında yeterince 
aşının ülkemize gelmeyeceği ortada” ifadeleri kullanıldı. 

Eczacı Odaları, grip aşılarında aşılama mevsimi başlamasına rağmen henüz ülkeye aşı gelmediğinin altını çizdi: 
“Gecikme dışında hastalara sunulacak aşıların sayısal yetersizliği ile ilgili ciddi kaygılar var. Sağlık Bakanlığı, risk 
grupları içinde yer alanlar zatürre aşısını Aile Sağlığı Merkezleri’nde uygularken, diğer vatandaşlar ise aşıyı 
eczanelerden temin etmeye çalışmakta. Her iki noktadan da zatürre aşılarına erişim zorlukları, aşı yetersizliği 
var.” 

Aşı Sayısı Net Şekilde Paylaşılmalı 

Yapılan açıklamada aşı sıkıntısının azaltılması için şu dokuz öneride bulunuldu: 

► Sınırlama yapılmadan risk grupları başta olmak üzere grip aşısı talebi karşılanmalı. 

► Aşıların ulaştırılması konusunda yetkililer sorumluluk almalı, eczacılar ile yurttaş karşı karşıya getirilmemeli. 
Bu konuda acilen bir planlama yapılarak, ülkede standart uygulama sağlanmalı. 

► Ticari sır denilerek açıklanmayan, ithal edilecek grip aşısı sayısı net biçimde kamuoyu ile paylaşılmalı ve süreç 
şeffaf bir şekilde yönetilmeli. 

► İthal edilen grip aşılarının tümü eczaneler aracılığıyla halka sunulmalı. 

► Ecza depoları tarafından eczanelere grip aşıları eşit bir biçimde gönderilmeli. Eczaneler arasında haksız 
rekabete yol açacak uygulamalar engellenmeli. 

► Bazı firmaların yaptığı gibi kendi çalışanlarına aşı ithal etmenin önüne geçilip tüm aşılar tedarik zinciri içinde 
sevk edilmeli. 

► Aşıların sunumunda öncelik, parası olana değil, riski olana verilmeli. 

► Bazı özel sağlık kuruluşlarının, kamu sağlığı adı altında temin ettikleri aşıların kar amacı güderek vatandaşa 
ulaştırılması engellenmeli, İTS aktif olarak kullanılarak toplu satışların önüne geçilmeli. 
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► Bugüne kadar aşı sorunu hakkında somut bir adım atmayan TEB, konuyu ivedilikle gündemine alarak halk 
sağlığını ve meslektaşlarını derinden ilgilendiren bu meseleye sahip çıkmalı. 

KORONAVİRÜS VAKA SAYISI KOCA'NIN AÇIKLADIĞININ 20 KATI 

CHP'li Murat Emir, Laboratuvar Bilgi Yönetim Sistemi'ne girilen verilere dayanarak, koronavirüs vaka sayısının 
Koca'nın açıkladığının 20 katı olduğunu belirtti. Emir, "Bu belge doğru ise artık halkımıza gerçekleri söylemenin 
vakti gelmiştir" dedi. 

Emir, Bakan Koca'ya seslenerek, "Sayın Bakan bu belge doğru mudur? Bu belge doğru ise artık halkımıza 
gerçekleri söylemenin vakti gelmiştir" dedi. 

Laboratuvar Bilgi Yönetim Sistemi'ne girilen veriler olduğu öne sürülen belgeye göre,10 Eylül günü 157 bin 975 
kişiye koronavirüs testi yapıldı. Bu testlerden 29 bin 377'i pozitif çıktı. Ancak Sağlık Bakanı Fahrettin Koca, aynı 
gün için hasta sayısını 1512 olarak açıkladı. Aradaki 20 kat fark ise Covid-19 verileri ile ilgili şüpheleri artırdı. 

CHP Ankara Milletvekili Murat Emir'in paylaştığı belgelere dayandırdığı haberine göre, 10 Eylül günü 157 bin 
975 kişiye koronavirüs testi yapıldı ancak Bakan Koca'nın aynı gün paylaştığı tabloya göre, o gün yapılan test 
sayısı 107 bin 702 olmuştu. 

Laboratuvar Bilgi Yönetim Sistemi verilerinin yer aldığı belirtilen belgeye göre, yapılan 157 bin 975 testten 128 
bin 645'i negatif, 29 bin 377'si pozitifti. 

CHP'li Emir, Bakan Koca'ya seslenerek, "Sayın Bakan bu belge doğru mudur? Bu belge doğru ise artık halkımıza 
gerçekleri söylemenin vakti gelmiştir" dedi. 

Daha önce de Bakan Koca'nın paylaştığı tablodaki 'vaka sayısı' ifadesinin 'hasta sayısı' olarak değiştirilmesi tepki 
çekmiş, bakanlık şeffaf olmamakla suçlanmıştı. 

AŞI SIR OLDU 

Sağlık Bakanlığı Ülkeye Ne Kadar Aşı Geleceğini Açıklamadı 

Sağlık Bakanlığı, Türkiye’ye ne kadar grip aşısı geleceğini ticari bilgi olduğu gerekçesiyle açıklamadı. 

Sağlık Bakanlığı, Türkiye’nin grip aşısı üreten firmalardan hangi tarihte, kaç doz aşı sipariş edildiği yönündeki 
verileri “ticari bilgiler” olduğu gerekçesiyle açıklamadı. 

CHP Adana Milletvekili Burhanettin Bulut, “Kaç doz aşı alındığı konusundaki soruya ticari bilgi olduğu 
gerekçesiyle yanıt verilmemesi toplumda güvensizliğe neden oluyor. Sürecin kapalı yürütüldüğünü gösteriyor” 
dedi. 

Bulut, Türkiye’ye gelecek grip aşılarından kaç dozun pandemiyle mücadele eden sağlık emekçileri için ayrıldığını 
da sordu. Sağlık Bakanlığı’nın yanıtında “Başvurunuzda yer alan bilgiler ticari bilgileri kapsadığından sistem 
üzerinden cevap verilememektedir” ifadeleri yer aldı. Kaç doz aşı alındığı konusunda bilgi vermeyen Bakanlık, 
bu konuda ilgili talebin ilgili firmalara bildirilebileceğini belirterek topu ilaç firmalarına attı. 

Şeffaflık Sağlanmalı 

CHP Adana Milletvekili Burhanettin Bulut, kendisinin TBMM Sağlık Komisyonu üyesi olduğunu anımsatarak “Bu, 
bize bu tür bilgilerin verilmesi anlamında önem arz ediyor” diye konuştu. 

Salgınla mücadelede en önemli konulardan birinin şeffaflık olduğunu kaydeden Bulut, pandemiyle ilgili her türlü 
verinin yurttaşla paylaşılması gerektiğine işaret ederek “Vatandaşlar ona göre tedbirini alsın ve bilinçlensin” 
görüşünü dile getirdi. 

‘Güvensizliğe Neden Oluyor’ 

Bulut, başta Sağlık Bakanlığı olmak üzere yurttaşların grip aşısı olması gerektiği yönünde kamuoyuna çağrı 
yaptığına dikkat çekerek, “Bugüne kadar maske dağıtımı, sokağa çıkma yasağının uygulanması ve pandemiyle 
ilgili verilerin paylaşılmasında hep şüphe ve güvensizliğe neden oldular. Kaç doz aşı alındığı konusundaki soruya 
ticari bilgi olduğu gerekçesiyle yanıt verilmemesi toplumda güvensizliğe neden oluyor. Sürecin kapalı 
yürütüldüğünü gösteriyor” değerlendirmesinde bulundu. 
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COVİD-19 KARANTİNALARINDA KADINA YÖNELİK ŞİDDET TAVAN YAPTI 

BM Kadın Birimi, Covid-19 karantinaları sırasında artan kadına yönelik şiddete dikkat çekmek için eylem 
çağrısında bulundu. Yapılan yazılı açıklamada, ‘toplumsal cinsiyete dayalı şiddetin tüm biçimlerini ortadan 
kaldırılması için gerekli politika değişiklikleri, yatırımlar ve ortaklıklar için daha yüksek düzeyde bir hırs 
gerekiyor’ ifadelerine yer verildi 

Covid-19 nedeniyle uygulanan tecritler sırasında dünya çapında milyonlarca kadından gelen aile içi şiddet 
raporlarının endişe verici şekilde artması nedeniyle, Birleşmiş Milletler Kadın Birimi geçtiğimiz gün BM Genel 
Sekreteri António Guterres, Üye Devletler, BM kuruluşları, aktivistler, özel sektör ve hayırseverlerle üst düzey 
bir toplantı düzenledi. 

Toplantıda, Covid-19'un başlangıcından bu yana dünya genelinde artan toplumsal cinsiyete dayalı şiddet ve 
şiddetle mücadelede yeni yatırımlara, taahhütlere ve yenilikçi yöntemlere duyulan acil ihtiyaçlar ele alındı. 

BM Kadın Birimi tarafından yapılan basın açıklamasında, pandemiden önce kadına yönelik şiddettin halihazırda 
endişe verici derecede yüksek olduğu ve her beş kadından birinin (yüzde 18) son 12 ayda partneri tarafından 
şiddete maruz bırakıldığı belirtildi. Covid-19 ile birlikte ise, bazı ülkelerde aile içi şiddetin yüzde 40 oranında 
artığının altı çizildi. 

BM Genel Sekreteri nisan ayında “evde barış” çağrısında bunlunmuş ve 146 üye devlet güçlü taahhüt 
beyanlarıyla karşılık vermişti. Açıklamada, son aylarda, Covid-19'la müdahalenin bir parçası olarak 135 ülkenin, 
kadınlara yönelik şiddeti önlemek için barınma evleri, yardım hatları ve diğer raporlama mekanizmaları ile daha 
güçlü temel hizmetlerle eylemlerini ve kaynaklarını güçlendirdiği ifade edildi. Açıklamada ayrıca, yalnızca 48 
ülkenin, kadınlar ve kız çocuklarıyla ilgili şiddeti ulusal ve yerel Covid-19 müdahale planlarının ayrılmaz bir 
parçası olarak ele aldığı ve çok azının bu önlemleri yeterince finanse ettiği belirtildi. 

Kadın Örgütlerine Kaynak İstendi 

Covid-19 bağlamında cinsiyete dayalı şiddeti ele almak için tüm aktörlerin harekete geçirilmesine ihtiyaç 
duyulduğu açıklamada yer alırken, kadın örgütlerine ayrılan kaynakların artması ve normalleşen zararlı sosyal 
normların ele alınarak önlenmesi gerektiğinin altını çizildi. 

Pekin Eylem Platformu'nun 25. yıldönümünü nedeniyle 1 Ekim'deki düzenlenecek üst düzey toplantının hemen 
öncesinde düzenlenen sanal etkinlikte BM Genel Sekreteri António Guterres, video mesajında, şimdiye kadarki 
çabaları takdir ederken, “Bu kritik konuda acilen yeni düşünceye ve ivmeye ihtiyacımız var” dedi ve ekledi: 
“Herkesi etkileyen ve herkese zarar veren erkek şiddeti ile birlikte mücadele etmeliyiz. Hesap verebilirliği 
artırmalı ve şiddeti mümkün kılan tutum ve yaklaşımları sorgulamalıyız. Ve ön saflardaki kadın sivil toplum 
kuruluşlarına kaynak sağlamalıyız". 

Açıklamada, araştırmaların, kriz nedeniyle birçok kadın örgütünün, kriz merkezlerinin, yardım hatlarının ve 
sığınma evlerinin ciddi finansman kesintilerine uğradığını ve hizmet sunumunu sürdürmek için mücadele ettiğini 
gösterdiği belirtildi. Birleşik Krallık'ta yakın zamanda yapılan bir ankete yer verilen açıklamada, şiddet 
mağdurlarına yönelik ön cephe hizmetlerinin yüzde 76'sının, Covid -19 nedeniyle hizmet sunumunu azaltmak 
zorunda kaldığına dikkat çekildi. 

‘İYİ HAL’ İNDİRİMLERİ DE CİNAYETLER DE SÜRÜYOR  

Eylülde 16 kadın erkeklerce öldürüldü, 18 kadın ‘şüpheli’ şekilde yaşamını yitirirken ekim ayı da cinayetle 
başladı. Adana’da Erdoğan Küpeli, Tuğba Keleş’i katletti. Katillere ‘iyi hal’ indirimleri dün de sürdü, kadınlar ise 
İstanbul Sözleşmesi’nin hedef alınmasını protesto etti. 

Toplumsal bir trajediye dönüşen kadın cinayetleri son bulmuyor. Kadın Cinayetlerini Durduracağız 
Platformu’nun raporuna göre geride kalan eylül ayında 16 kadın erkekler tarafından öldürüldü, 18 kadın ise 
şüpheli şekilde yaşamını yitirdi. Raporda 9 kadının evli olduğu, 4’ünün birlikte olduğu, 3’ünün de tanıdık bir 
erkek tarafından öldürüldüğü belirtildi. 

Raporda kadınların en çok evlerinde öldürüldüğüne dikkat çekildi. Buna göre 9 kadın evinde katledildi. 

İntihar ya da doğal ölüm gibi sunulan şüpheli kadın ölümlerinin pandemi süreciyle çok ciddi artış gösterdiği de 
belirtilen raporda, kadınların gerçekten kazayla mı yoksa toplumsal cinsiyet temelli bir cinayet sonucu mu 
öldürüldükleri, intihar edip etmedikleri veya intihara sürüklenip sürüklenmediklerinin açığa çıkarılması istendi. 
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Durdurmak İçin 12 Madde 

Platform adına konuşan Fidan Ataselim, “Kadın cinayetlerini durdurmak için 12 ay yeter” diyerek hazırladıkları 
12 maddeyi şöyle sıraladı; “6284 etkin uygulanacak, uygulamayan kolluk birimleri için yaptırım caydırıcı olacak. 
Şiddeti önleme merkezleri ve sığınaklar yeterli sayıya ulaşacak. Boşanma süreçleri kolaylaştırılacak, şiddet varsa 
uzlaşma önerilmeyecek. Kadınların iş yaşamına eşit ve güvenceli katılımı sağlanacak. Kadına yönelik suçlarda 
cezasızlık son bulacak, adalet sağlanacak. Şüpheli kadın ölümlerinde soruşturma süreci titizlikle yürütülecek, 
gerçek açığa çıkacak. Bireysel silahlanma yasaklanacak. Kadınlar için 7/24 çalışacak acil yardım hattı 
oluşturulacak. Toplumsal cinsiyet eşitliği eğitimi müfredatta yerini alacak. Farklı cinsel yönelim ve cinsiyet 
kimliği olan bireylere ayrımcılık yapılmayacak. Kadınlar için çalışacak ayrı bakanlık kurulacak. Kurumlar arası 
koordinasyon sağlanacak.” 

Tuğba Keleş de Katledildi 

Öte yandan Adana’nın Kozan ilçesinde Erdoğan Küpeli isimli erkek kendisini reddeden Tuğba Keleş’i çalıştığı 
markette tabancayla vurarak katletti. Aynı tabancayla intihar girişiminde bulunan cani Küpeli daha önce de bir 
kadını 4 yıl boyunca şiddete maruz bırakıp ölüm ve tecavüzle tehdit etmiş bunu üzerine gözaltına alınıp adli 
kontrol şartıyla serbest bırakılmıştı. Daha sonra sosyal medyadan Cumhurbaşkanı Erdoğan’a yönelik hakaret 
içerikli mesajlar paylaşan Küpeli tutuklanarak, Kozan Cezaevi’ne konmuştu. Küpeli, yargılandığı davalarda 
‘tehdit’, ‘hakaret’ ve ‘özel hayatın gizliliğini ihlal’ suçlarından toplam 8 yıl 3 ay hapis cezasına çarptırılmıştı. 

Kadınlar Her Yerde 

Yeni yasama yılının açılışı dolayısıyla dört bir tarafta sokağa çıkan kadınlar ise bitmek bilmeyen erkek şiddetini 
ve İstanbul Sözleşmesi’nin hedef alan AKP iktidarını protesto etti. Yapılan eylemlerde sözleşmenin 
feshedilmesinin kabul edilemeyeceği vurgulandı. 

Çocuk İstismarını Meşrulaştırma Girişimi 

Türkiye İnsan Hakları ve Eşitlik Kurumu (TİHEK) Başkanı Süleyman Arslan, reşit olmayanların evlendirilmesini 
savundu. “Erken evlilik ve cinsel istismar suçu ayrıştırılmalıdır. İnsanlar sadece erken bir yaşta evlendi diye yüz 
kızartıcı suçlardan yargılanmamalıdır” diyen Arslan’a tepki yağdı. Çok sayıda yurttaşın tepki gösterdiği Arslan’ın 
sözlerine ilişkin açıklama yapan CHP Genel Başkan Yardımcısı Gülizar Biçer Karaca, “18 Yaş altı her birey 
çocuktur ve 18 yaş altı evlilik ‘erken evlilik’ değil, erken yaşta zorla evlendirmedir, çocuk istismarıdır” dedi. 
Karaca, çocuk istismarının meşrulaştırılmaya çalışıldığını söyledi. 

Cinayetlere ‘İyi Hal’ İndirimi 

► Antalya’da Yuliia Bilohub’u öldüren Özgür Tandoğan ağırlaştırılmış ömür boyu hapse çarptırıldı. Muratpaşa 
ilçesinde geçen yıl Bilohub’u katleden Tandoğan’a iyi hal indirimi uygulanırken ceza ömür boyu hapse çevirdi. 

► Bursa’da Jandarma Astsubay Okulu’nun bahçesinde geçen yıl tartıştığı Sosin Küçükgüven’i öldüren jandarma 
uzman çavuş Aydemir Koluaçık, tahrik ve iyi hal indirimleriyle 15 yıl hapis cezasına çarptırıldı. 

► İstanbul Sarıyer’de, Kenan D., boşanma aşamasında olduğu kadının babasının evinin bahçe duvarına aracıyla 
defalarca çarparak zarar verdi. Evli olduğu A.D.’yi şiddete maruz bıraktığı için geçen günlerde mahkemece adli 
kontrol şartıyla serbest bırakılan Kenan D., sokakta tedbir alan jandarma ekiplerince aracından indirilerek 
gözaltına alındı. 

YENİ BİR OHAL YARATILIYOR, AKP KORONAVİRÜSTEN YENİ BİR FAŞİZM 
TÜRETMEYE DEVAM EDİYOR 

İçişleri Bakanlığı, yayınladığı Ek Genelge’yle sivil toplum kuruluşları, meslek kuruluşları, birlik ve kooperatifler 
tarafından düzenlenecek etkinlikleri 1 Aralık’a kadar erteledi.  

İçişleri Bakanlığının 81 ile gönderdiği ek genelgeye CHP’den sert tepki geldi. CHP Genel Başkan Yardımcısı Veli 
Ağbaba, konuya ilişkin “Pandemi bahane edilerek yeni bir OHAL yaratılıyor” dedi. 

 
 
 
 



MEDYA VE KURUMSAL İLETİŞİMDEN SORUMLU GENEL BAŞKAN BAŞDANIŞMANLIĞI 
HAFTALIK BİLGİLENDİRME RAPORU 

 

59 

 
AKP Korona Virüsten Yeni Bir Faşizm Türetti! 

CHP’li Ağbaba konuya ilişkin yaptığı yazlı açıklamada “virüs bahane edilerek muhalifler susturuluyor” diyerek 
şunları ifade etti: 

“Türkiye korona salgınıyla mücadelede yeni bir çığır açtı. 100 binlik üye festivaline, yüzlerce kişinin katıldığı 
düğüne, çay dağıtım mitinglerine izin veren iktidar, pandemiyle mücadelede çözümü STK’ları, meslek örgütlerini 
susturarak bulmaya çalışıyor. AKP salgın sürecinde, virüsle mücadele etmek yerine önce baroları bölen, sosyal 
medyayı kısıtlayan yasalar çıkarttı. Daha sonra Tabipler Birliği’ni kapatmakla tehdit etti ve meslek odalarını 
sürekli hedef aldı. Kadın cinayetlerinin pik yaptığı dönemde İstanbul Sözleşmesi’ni tartışmaya açtı. Aradan 6 yıl 
geçmesine rağmen Kobani davasını yeniden gündeme getirdi. Basının üzerindeki baskıyı daha da arttırdı, 
muhalif ekranları kararttı. Alenen ülkenin en yüksek yargı kurumu olan Anayasa Mahkemesini kapatmaktan söz 
etti.AKP etkinliklerinde ortaya çıkmayan virüs, milli bayramların yasaklanmasına kılıf olarak sunuldu. 
Milyonlarca işçiyi ve esnafı, yanlış ve anlık tedbir kararlarıyla açlığa mahkum etti. Sözün özü Saray korona 
virüsten bir OHAL yaratarak yeni bir faşizm türetti. AKP, parti etkinliklerinde mitinglerinde bulaşmaya bir virüs 
keşfetti. Öyle bir virüs ki, sadece milli bayramlarda ve STK’ların her türlü tedbiri alarak yaptığı etkinliklerde 
bulaşıyor.” 

Koronayla Mücadele Denilerek Anayasa ve Yasalar Kadük Hale Getiriliyor! 

Sağlık Bakanlığı’nın ‘fiziksel mesafe korunamaz’ gerekçesiyle erteleme kararını almasını da eleştiren CHP’li 
Ağbaba şunları söyledi: 

“Sağlık Bakanlığı Koronavirüs Bilim Kurulu, hasta/vaka ayrımının ayyuka çıkmasıyla birlikte bilimsel kurul 
olmaktan çıkmış, hükûmetin onay kurulu haline gelmiştir. Giresun’da halkın üzerine ‘keyif çayı’ fırlatılırken 
sadece vatandaşı uyaran bu kurul, her türlü önlemi alarak etkinlik yapan demokratik kitle örgütleri söz 
konusuyken mesafeyi hatırlıyor. Biz, CHP olarak tedbirlere değil, anlık olarak alınan siyasi kararlara karşıyız. Bu 
genelgeyle yasalara göre Ekim ayında yapılması gereken Baro seçimleri de ertelenecek ve bir genelgeyle yasa 
açık şekilde kadük hale getirilecek. Koronavirüsle mücadele diyerek Anayasa, yasalar ve insan hakları iktidarın 
istediği şekilde bertaraf edilebilecek. Bu zihniyet, ülkemiz ve demokrasimiz açısından koronadan daha tehlikeli 
hale gelmiştir.” 

TÜRKİYE’DE İFADE ÖZGÜRLÜĞÜ İPTAL, MEDYA TEK SESLİ, YARGI SİYASETİN 
ETKİSİNDE 

Almanya Dışişleri Bakanlığı tarafından Türkiye ile ilgili hazırlanan bir raporda, ‘ülkede ifade özgürlüğünün iptal 
olduğu’ vurgusu yapılarak, Türkiye’de yargının ‘terör’ suçlamasını kolayca yöneltebildiği belirtildi. 

Almanya Dışişleri Bakanlığı’nın sığınmacı veren ülkelere ilişkin düzenli olarak hazırladığı raporun haziran 
ayındaki durumu inceleyen 24 Ağustos tarihli versiyonunda, Türkiye’deki ifade özgürlüğüne ilişkin oldukça 
olumsuz görüşler yer aldı. 

Alman haber ajansı dpa'nın ele geçirdiği rapor, "İltica ve Sınırdışı Etmeye İlişkin Durum Üzerine Rapor" başlığını 
taşıyor. 

Raporda "Türk anayasası ifade ve basın özgürlüğünü güvence altına alıyor. Pratikte ise bu haklar geniş ölçüde 
iptal olmuş durumda" vurgusu yapılıyor. Türkiye'de yazılı ve görsel medyanın "hemen hemen tamamen tek sesli 
hale getirildiği" de ifade ediliyor. 

Türkiye’de yargının ‘terör’ suçlamasını kolayca yöneltebildiği belirtilen raporda, kolluk güçlerinin 
Güneydoğu'daki yaklaşımlarını eleştirmenin bile ‘terör propagandası’ olarak değerlendirilebildiği belirtildi. 

Yargı, Siyasetin Etkisi Altında 

Raporda ayrıca yargının "geniş kesimlerinin işlevsiz" halde ve kısmen de siyasetin etkisi altında olduğu ifade 
edildi. "Ayrıca tek tek yargıçlar tartışmalı kararlar almaları halinde görevden alınırken ya da ceza olarak başka 
yere sürgün edilirken başka yargıçlar aynı sanıklar hakkında siyasetin işine gelen sonuçlar çıkmasını 
sağlayabiliyor" denildi. 
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Raporda Türkiye'deki göçmenlerin durumuna ilişkin ise daha iyimser bir tablo çizildi. Raporda, yetkili 
makamların Suriyeli olmayan sığınma başvurularını inceleme konusunda ağır yük altında olduğu belirtildi. Kayıtlı 
sığınmacıların tıbbi bakım hakkı olduğu ve prensipte çalışabildikleri ancak pratikte bunun zor olduğu ve hemen 
hemen hepsinin kayıtsız çalıştığı ifade edildi. 

Rapor, İltica Süreçlerinde Kritik Öneme Sahip 

Alman Dışişleri Bakanlığı sığınmacı veren ülkelere ilişkin düzenli olarak hazırladığı durum raporları makamların 
iltica süreçlerinde alacağı kararlar açısından öneme sahip. Federal Göç ve Mülteciler Dairesi (BAMF), yabancılar 
şubeleri ve mahkemeler sığınmacının geldiği ülkedeki durum hakkında bir yargıya varmak için bu raporlardan 
faydalanıyor. 

TÜM KAMERA İZLEME SİSTEMLERİ CUMHURBAŞKANINA ÇALIŞACAK 

İstanbul Takviye Hazır Kuvvetleri ve Stratejik İletişim ve Kriz Yönetimi Birimi kurulmasının ardından tüm 
kamera izleme sistemlerinin Cumhurbaşkanlığına bağlandığının açıklanması, dikkat çekicidir!  

Geçtiğimiz hafta yayınlanan bir Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi ile Cumhurbaşkanlığı İletişim Başkanlığı 
bünyesinde aynı başkana bağlı Stratejik İletişim ve Kriz Yönetimi Başkanlığı kuruldu. Geniş yetkilerle ve 
imkânlarla donatılan bu birimin ülke içinde ve dışında aleyhte yayınlarla, haberlerle, kara propaganda ve diğer 
girişimlerle mücadele etmesi, karşı faaliyette bulunması, istihbarat toplaması öngörülüyor. Oldukça kapsamlı 
mali olanaklar sağlanan ve bağış-hibe kabul etme yetkisi de verilen bu birimin kuruluş, yetki ve görevlerine 
bakıldığında Cumhurbaşkanlığı bünyesinde bir tür ‘Gölge İstihbarat Teşkilatı’nı andırıyor.  

Bunun yanı sıra İçişleri Bakanı Sn. Süleyman Soylu’nun kısa süre önce Aksaray Genç Mucidler Bilim ve Sanat 
Derneği toplantısında yaptığı ve kamuoyunda fazla tartışılmayan açıklamalarına dikkat çekmek isterim.  

Sayın Bakan elektronik çipli nüfus cüzdanlarına ehliyet bilgilerinin de yükleneceğini, önümüzdeki süreçte ise 
aynı karta banka hesap bilgileri, sağlık bilgileri takibi, sosyal güvenlik bilgileri, e-imza, göz retina taraması, 
parmak izinin de yükleneceğini ve tek kartta o kişinin tüm özel-kişisel verilerinin depolanacağını ifade ettikten 
sonra şu çarpıcı duyuruyu yaptı: “Güvenlik ve Acil Durumlar Koordinasyon Merkezi Başkanlığı (GAMER) adıyla 
yeni merkez kuruldu. Bu merkez birkaç ay içinde çalışmalarına başlayacak. Türkiye’nin bütün lokasyonlarını, 
bütün kameralarını, asayişini ve trafiğini, toplumsal olay izleme kameralarını bağladığınız ve hakikaten buradan 
da Cumhurbaşkanlığındaki ilgili birime aktarabileceğimiz olağanüstü bir mekanizmayı ortaya koyuyoruz. İnşallah 
o da tamamlanmış ve bitmiş olacak”  

Geçtiğimiz yıl 18 Nisan’da çıkartılan Cumhurbaşkanlığı Kararnamesiyle kuruluşu gerçekleştirilen GAMER ile ilgili 
çalışma ve faaliyetlerin çıkartılacak yönetmelikle düzenleneceği belirtilmektedir. 2016 yılı Aralık ayında 
çıkartılan bir genelgede ise tüm illerde GAMER birimlerinin kurulması yönünde İçişleri Bakanlığı teşkilatına 
duyuru yapılmış.  

Ancak şimdi açıklanan model ile 81 ilin, ilçelerinin tamamındaki kamera GAMER sistemlerinin 
Cumhurbaşkanlığındaki bir birime bağlanması George Orwell’in ünlü romanındaki ‘Big Brother ve Büyük Gözaltı’ 
sistemiyle, tüm insanların nefes alışlarının dahi denetlenip kontrol altına alınmasını akla getirmektedir. Devletin 
istihbarat, güvenlik, asayiş teşkilatlarının dışında ve bunların üzerinde Cumhurbaşkanlığı bünyesinde ayrı bir 
paralel istihbarat, güvenlik, izleme, dinleme, gözleme, takip merkezi mi bulunmaktadır?  

Bu adımlardan kısa süre önce 21 Ağustos’ta yayınlanan Cumhurbaşkanı kararıyla da hatırlanacağı gibi 
İstanbul’da başlangıçta asgari 500 özel harekât elemanından oluşmak ve gerektiğinde sayısı daha da artırılmak 
üzere tam donanımlı takviye hazır kuvvet oluşturulması kararlaştırılmıştı.  

İstanbul Valisi ve Emniyet Müdürü’ne bağlı olmaksızın doğrudan Ankara’ya bağlı olacak ve Ankara’dan talimat 
alacak bu takviye hazır kuvvetin amacının ne olduğunu sorduğumuzda İçişleri Bakanı Elazığ depremi örneğini 
vererek, Ankara’dan takviye kuvvet göndermenin maliyetli olduğunu yeni yapılanmanın tasarruf amaçlı 
oluşturulduğunu açıklamıştı.  

Sayın Cumhurbaşkanının ‘itibardan tasarruf olmaz’ sözleri ve yönetimdeki olağanüstü israf, lüks, şatafat göz 
önünde tutulduğunda ‘tasarruf amaçlı özel takviye hazır kuvvet’ inandırıcı görünmemektedir. Art arda güvenlik, 
acil durum, kriz yönetimi, stratejik iletişim ve muhaberat-istihbarat ile ilgili birimler, merkezler, örgütlenmeler 
kurulması, bunların hepsinin Cumhurbaşkanlığına bağlanarak tek bir merkezden denetim, takip ve izleme 
yapılmasının gerçek amacı, operasyonel anlamı ve hedefi nedir?  
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Dış politikada sıkışık konuma gelen iktidar içeride ekonomideki çöküşle baş edemez durumdadır. Çareyi 
muhalefeti baskılamak, eski dosyaları açarak davalarla, gözaltı ve tutuklamalarla sindirmek, siyasi gerilim ve 
tansiyonu yükselterek toplumsal ayrışmaları, karşıtlıkları derinleştirmekte görmektedir.  

Bu, ülkemizin birlik beraberliği, toplumun barış ve huzuru, ülkenin toplumsal asayiş ve güvenliği yönünde çok 
tehlikeli bir gidiştir. Siyasi ikbal ve iktidarın sürdürülmesi uğruna böyle bir süreci gündeme sokmak, zemin 
hazırlamak kabul edilemez, kimseye getirisi olmaz! 

"REZA ZARRAB’A YÖNELİK RÜŞVET İDDİASINDA İSMİ GEÇEN 4 ESKİ BAKAN 
ARAŞTIRILSIN!" 

CHP’li Milletvekili Sevda Erdan Kılıç, Reza Zarrab’ın Türkiye’de 800 milyon dolar rüşvet dağıttığı iddiasıyla ilgili 
Meclis araştırma önergesi verdi. Kılıç, rüşvet iddiasında ismi geçen Muammer Güler, Zafer Çağlayan, Egemen 
Bağış ve Erdoğan Bayraktar hakkındaki dosyaların görüşülmesi gerektiğini kaydetti. 

Cumhuriyet Halk Partisi İzmir Milletvekili Sevda Erdan Kılıç, Reza Zarrab’ın Türkiye’de 800 milyon dolar rüşvet 
dağıttığı iddiasıyla ilgili Meclis araştırma önergesi verdi. 

Dört eski bakan Muammer Güler, Zafer Çağlayan, Egemen Bağış ve Erdoğan Bayraktar hakkındaki dosyaların 
görüşülmesi gerektiğini belirten Kılıç, “Eğer gerçekten dört eski bakanın ‘temiz’ olduklarını, kimseden rüşvet 
almadıklarını düşünüyorsanız, dosyanın üzerindeki tozu alıp, millet adına TBMM’de görev yapan 
milletvekillerinin önüne getirirsiniz” dedi. 

Kılıç, “Türkiye'de artan kara para olaylarının boyutunun belirlenmesi, kara paranın ve terörizmin finansmanını 
engelleyecek etkin önlemlerin oluşturulması” gerekçesiyle hazırladığı Meclis araştırma önergesini, Türkiye 
Büyük Millet Meclisi (TBMM) Başkanlığı’na sundu. 

Konuyla ilgili yazılı açıklama yapan Kılıç, AKP hükümetlerinin, yurtdışından kaynak bulabilmek için sık sık “varlık 
barışı” uygulamasına gittiğini ifade etti. Son 10 yılda 4 kez “varlık barışı” adı altında düzenlemeler yapıldığını, 
ancak bu uygulamanın kara paranın aklanması gibi olumsuz sonuçlar doğurduğunu vurgulayan Kılıç, sık sık 
çıkarılan varlık barışı düzenlemeleri ile Mali Suçları Araştırma Kurulu Başkanlığı’nın (MASAK) temel 
fonksiyonlarını yerine getirmesinin zorlaştırıldığına işaret etti. 

Kılıç, MASAK’ın bağımsız ve etkin bir araştırma yapma olanağının kara para ile mücadelede büyük önem 
taşıdığını söyledi. 

‘Türkiye, Kara Para Aklama ve Terör Finansmanı Riskleri İle Karşı Karşıya’ 

Kılıç, Ekonomik Kalkınma ve İşbirliği Örgütü (OECD) bünyesinde kurulan ve 24 Eylül 1991 tarihinde Türkiye’nin 
de üye olduğu FATF’ın “Kara Paranın Aklanmasının Önlenmesi ve Terörizmle Mücadeleye İlişkin Mali Çalışma 
Grubu Raporu”nda; Türkiye'nin coğrafi konumu itibarıyla uyuşturucu, göçmen, insan ve yakıt kaçakçılığından 
kaynaklanan ciddi kara para aklama riskleriyle karşı karşıya olduğuna dikkat çekildiğini vurgulayan Kılıç, şu 
görüşlere yer verdi: 

“Türkiye'de çok sayıda terör soruşturması yürütüldüğü ancak bu davaların, terör finansmanı soruşturmalarında 
paranın kaynağı, hareketi ve fonların veya diğer varlıkların kullanımının tanımı yerine, büyük ölçüde tutulan 
varlıkları tespit etmeye yönelik olduğu tespitine yer verilmiştir. Türkiye’nin, kara para aklama ve terör 
finansmanı riskleri ile karşı karşıya olduğu; bu durumun, istismar etmek isteyen suç örgütlerinin, terör 
örgütlerinin ve yabancı teröristlerin yasa dışı faaliyetlerinden kaynaklanan ciddi tehditleri de içerdiği 
belirtilmiştir.” 

4 Eski Bakanın Yüce Divan’a Gitmesi AKP Oylarıyla Reddedilmişti 

Kılıç, ABD Hazinesi’ne bağlı Mali Suçları Araştırma Ağı’na (FinCEN) ait belgelere göre, Reza Zarrab’ın 800 milyon 
dolar rüşvet dağıttığının ortaya çıktığını anımsatarak daha önce bu iddialar çerçevesinde TBMM’de komisyon 
kurulduğunu, ancak dört bakanın Yüce Divan’a gitmesinin AKP oylarıyla reddedildiğini dile getiren Kılıç, “FinCEN 
belgeleri bu konunun yeniden araştırılmasını zorunlu kılmaktadır. TBMM, temiz toplum ve kara paranın 
önlenmesi için sorumluluk almalıdır, bu nedenle de bu komisyonun kurulması gerekmektedir” dedi. 
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‘Meclis Sıralarına İndirilip Yeniden Görüşülmesi Gerekiyor’ 

Gelecek Partisi Genel Başkanı Ahmet Davutoğlu’nun yaptığı bir açıklamayla söz konusu dört eski bakan olan 
Muammer Güler, Zafer Çağlayan, Egemen Bağış ve Erdoğan Bayraktar hakkında, "En doğru yolun Yüce Divan’da 
aklanmak olduğu kanaatindeydim. Şu anda da öyle düşünüyorum. Birtakım iddialar varsa ve bu iddialar 
aklanırsa kamuoyu vicdanı rahat eder" dediğini anımsatan Kılıç, şöyle dedi: 

“Dört eski bakanla ilgili bütün bu gerçekler ve Reza Zarrab’ın 800 milyon dolar rüşvet dağıttığı gerçeği ortada 
iken, 2015 yılında haksız ve adaletsiz bir şekilde AKP oyları ile tozlu raflara kaldırılan bu dosyaların, daha da 
tozlanmaması için Meclis sıralarına indirilip yeniden görüşülmesi gerekiyor. Dönemin Başbakanı Sayın 
Davutoğlu’nun açıklamaları ortadadır. Eğer gerçekten dört eski bakanın ‘temiz’ olduklarını, kimseden rüşvet 
almadıklarını düşünüyorsanız, dosyanın üzerindeki tozu alıp, millet adına TBMM’de görev yapan 
milletvekillerinin önüne getirirsiniz.” 

MECLİS İKTİDARIN APARATINA DÖNÜŞTÜ 

TBMM bugün mesaiye başlıyor. Salgınla derinleşen krizin faturası yurttaşların sırtına yüklenirken AKP-MHP 
blokunun aparatı haline gelen Meclis’in gündeminde ise yine iktidarın bekasına yönelik birtakım düzenlemeler 
yer alıyor. 

Temmuz ayında tatile giren TBMM mesaiye başladı. Başta sağlık, ekonomi ve eğitim olmak üzere salgınla 
derinleşen krizin ağırlığı her geçen gün yurttaşın sırtına yüklenirken Meclis, önümüzdeki dönem yine iktidarın 
politikaları için mesai harcayacak. 

Yeni yasama dönemine ilişkin açıklamalarda bulunan TBMM Başkanı Mustafa Şentop, siyasi partiler yasası ve 
idam cezasının Meclis gündemine geleceğinin sinyalini verdi. Öte yandan ‘güvenlik soruşturması’nın da yine bu 
yasama döneminde TBMM gündemine alınması bekleniyor. 

Yasama Organı Tahakküm Altında 

Cumhurbaşkanlığı Hükümet Sistemi’ne geçişle birlikte ülke, Erdoğan’ın kararnameleri ile yönetiliyor. TBMM’nin 
etkisi giderek azalırken 27’nci yasama döneminde 600 milletvekili 11 komisyonda yalnızca bin 429 maddelik 
kanun çıkarabildi. Erdoğan ise tek başına 2 bin 229 maddelik kararnameye imza attı. TBMM, AKP-MHP 
blokunun aparatı haline gelirken yürütme, yasama üzerinde hakimiyetini giderek pekiştiriyor. Kuvvetler ayrılığı 
ilkesi çözüldüğü gibi Meclis’in varlığı da fiilen ortadan kalkıyor. Duruma karşı koyamayan muhalefet ise 
Meclis’te haftalık salı grup toplantılarına sıkışıyor. 

Siyaset Bilimci Güven Gürkan Öztan: “Türkiye’de rejim değişikliği kuvvetler ayrılığı ilkesini fiilen ortadan kaldırdı. 
Ağır aksak işleyen parlamenter sistemde en azından yasama organı kabinenin kendisine karşı sorumlu olduğunu 
bilir ve çeşitli mekanizmaları kullanarak yürütmeyi denetlemeye çalışırdı. Meclis teamülü ve işleyişi kısmen 
muhalefetin kendini ifade etmesine izin verirdi. Bugün için o imkân da büyük ölçüde ortadan kalkmış durumda. 

Meclis’te muhalefet parti vekillerinin Bakanlara yönelttiği soru önergelerinin önemli bir kısmı cevapsız 
bırakılıyor. Açıkça iç tüzük ihlal ediliyor ama Meclis Başkanı başta olmak üzere kimse bunu bir sorun olarak 
görmüyor. Benzer bir durum meclis araştırma önergeleri için de geçerli. AKP-MHP bloku, Türkiye’nin en önemli 
konu başlıklarında muhalefet tarafından verilen araştırma önergelerini ve meclis komisyonu oluşturma 
önerilerini reddediyor. Meclis denetleyemiyor da yasama faaliyetini tam manasıyla gerçekleştirebiliyor mu? Tek 
adam rejimi aslen cumhurbaşkanlığı kararnamelerinin üzerinden işliyor. Çıkarılan CB Kararnamesi sayısı 
Meclis’teki faaliyet toplamının çok ötesinde. İktidar bloku ancak yasa ile düzenlenmesi şart olan durumları 
Meclis’e getiriyor. Orada da çoğunluğu sayesinde, muhalefetin itirazını etkisizleştirerek alelacele yasa çıkarıyor. 
Bekçi yasasından baroları parçalayan düzenlemeye kadar son dönemeçteki birçok örnekte muhalefet bu anti-
demokratik gidişata set çekemedi. Kendilerine iktidar cenahında muhatap bulmakta zorlanan muhalefet 
milletvekilleri Meclis’in işlevsizleştirilmesini doğal olarak eleştiriyorlar ancak henüz salı toplantılarının ve kürsü 
eleştirilerinin ötesine geçen bir siyaset yapma tarzını ‘keşfedebilmiş’ değiller. Meclis’i, mevcut gerici-otoriter 
tahakküme karşı yeniden devrimci-demokratik bir işleve kavuşturmak sosyalistlerin, cumhuriyetçilerin ve en 
genel manada demokratların ödevidir. Bu da 1920 Meclisi’nin kuruluş felsefesini bugüne uyarlamak ile 
mümkündür. 
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Kanunlar Sarayda Hazırlanıyor 

İyi Parti Milletvekili Feridun Bahşi: Devletin, milletin yararına olan yasalar çıkarmalıyız. Bu ucube sistemi 
meşrulaştıracak, insanların özgürlük alanlarını, yargı bağımsızlığını daraltacak düzenlemeler çıkarmaktan 
vazgeçilmelidir. Meclis, halk yararına özgürce çalışmalı. Temel hak ve özgürlükleri budamak için değil, bunları 
artırmak için çalışmalıyız. 

CHP Milletvekili Murat Emir: Meclis’in Anayasal yetkileri sonuna kadar kullandırması ve tek adamın iradesine 
kendisini teslim etmemesi, gönlümüzden geçendir. Bunun olamayacağını mevcut koşullarda elbette biliyoruz 
ama bizim Meclis’imizin savaş meydanında kurulduğunu da düşünürsek yetkilerinin iade edilmesi gerekir. 
Sağlıklı tartışma ortamı ve ortak akılla yasaların çıkarılması gerekir. Yargı bağımsızlığından kuvvetler ayrılığını 
yeniden inşa edecek düzenlemelere kadar çok sayıda önemli görevimiz bulunmaktadır. 

HDP Milletvekili İmam Taşcıer: Meclis, yasama faaliyetini yerini getirir. Denetimleri ve yasaları demokratik bir 
şekilde hayata geçirir. Cumhurbaşkanlığı sistemine geçildikten sonra Meclis bu işlevlerini yerine getiremiyor. 
Kanunlar sarayda hazırlanıyor, muhalefetin görüşleri dikkate alınmıyor. Acil demokratik işleyiş istiyoruz. Halkın 
gerçek taleplerine yanıt verilmeli. 

MHP Bile Komisyonu Geçemedi 

TBMM Başkanlığı’nın açıkladığı verilere göre 27. Dönem, 3 Yasama Yılı içinde, TBMM Başkanlığı’na verilen 3 bin 
66 tekliften yalnızca AKP’li milletvekillerinin imzası olanlar komisyonu aşabildi. Üstelik MHP’nin verdiği 2 bin 
817 yasa teklifinden hiçbiri yasalaşmadığı gibi TBMM gündemine bile alınmadı. 

Buna göre: 

♦ AKP ve MHP’nin oluşturduğu Cumhur İttifakı bloku, Meclis’e 5 tane yasa teklifi sundu, bunlardan 4’ü 
komisyonlarca rapora bağlandı. 

♦ AKP, Meclis’e toplamda 249 yasa teklifi sundu. Bunlardan 100’ü komisyonlarca rapora bağlandı. 

♦ CHP, 2 bin 148 yasa teklifi sunarken, bu tekliflerden hiçbiri komisyonlar tarafından rapora bağlanmadı. 

♦ Muhalefet partilerinin tekliflerinin tamamı komisyonda beklerken, ittifakın küçük ortağı MHP’nin teklifleri de 
aynı akıbeti yaşadı. MHP’nin verdiği 264 yasa teklifi komisyonu aşamadı. 

♦ Millet İttifakı bileşenleri CHP ve İYİ Parti hiç ortak yasa teklifi vermezken, İYİ Parti 264 adet yasa teklifi verdi. 
Bunların tamamı komisyonda bekliyor. 

LOZAN ANLAŞMASI’NIN TARTIŞMAYA AÇILMASI, ELEŞTİRİLMESİ KABUL 
EDİLEMEZ! 

Yunan adalarının göz göre göre silahlandırılmasına yıllardır suskun kalan iktidarın Lozan Anlaşması’nı 
tartışmaya açması, eleştirmesi kabul edilemez bir siyasi ve diplomatik gaftır!  

İktidar, Lozan anlaşmasına göre silahlandırılması hukuk dışı olan, Türkiye’nin bu konuda elindeki en önemli 
hukuki belge ve güvenceye rağmen Yunan adalarının silahlandırılmasına hep sessiz kaldı. Bu yetmezmiş gibi 
içerde ve dışarda çok farklı konuşan iktidar sözcüleri, yine benzer bir olay sergileyerek inandırıcılığını yitirdi.  

* Önce Lozan Anlaşması’nı tartışmaya açtı. Sonra Limni adasının Lozan’a aykırı olarak silahlandırıldığını duyurup, 
Navtex ilan etti!  

Bu büyük çelişki, iktidarın dağınıklığını, olayların ciddiyetinin farkında olmadığını, kendi eliyle sürekli şekilde 
Yunanistan ve GKRY’ye koz verdiğini ortaya koymaktadır. Nitekim Yunanistan Hükümet Sözcüsü Stelios Petsas, 
iktidarın çelişkili, sürekli yalpalayan tutumundan dolayı çıkıp adaları silahsızlandırmasının söz konusu 
olamayacağını söyledi. Yunanistan Başbakanı Kiryakos Miçotakis’in Doğu Akdeniz'de yaşanan gerginlikle ilgili 
yaptığı açıklamada 'Diplomasiye bir şans verelim. Sonuçta, hâlâ anlaşamıyorsak, Lahey'deki Uluslararası Adalet 
Divanı'nın bilgeliğine güvenmeliyiz' demesi, Yunanistan’ın niyetini daha baştan ortaya koymaktadır.  

Yunanistan, masaya oturup uzlaşmaz tutum takındıktan sonra, sorunu Lahey Adalet Divanı’na götürmeyi ve 
arkasına AB’yi, ABD’yi, Türkiye’nin imzalamadığı BM Uluslararası Deniz Hukuku Anlaşması’nı alarak Doğu 
Akdeniz ve Ege’deki iddialarını kabul ettirmeyi amaçlamaktadır! 
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TÜRKAKIM VE KUZEY AKIM 2 PROJELERİNE SİGORTA YAPTIRIMI! 

 ABD yönetiminin yaptırım kapsamına aldığı TürkAkım ve Kuzey Akım 2 Rus doğalgaz boru hattı projelerinin 
yapımı devam ederken, yaptırım tehdidinin ilk etkisi “sigorta şirketleri” üzerinde görüldü!  

Karadeniz altından geçip Trakya’ya ulaşan bölümü tamamlanarak Ocak ayında resmi açılışı yapılan TürkAkım 
doğalgaz boru hattının Avrupa’ya uzanan bölümünün inşaatı devam ediyor. Aynı zamanda Baltık Denizi 
üzerinden kuzeyden dolaşarak Almanya ve Orta Avrupa’ya inen Kuzey Akım2 doğalgaz boru hattı da 
tamamlanmak üzere. Trump yönetimi daha önce yaptığı açıklamalarda her iki doğalgaz projesinin Avrupa’yı 
Rusya’ya bağımlı hale getireceğini öne sürerek AB ülkelerini bu anlaşmalardan vazgeçmeye çağırmıştı. Özellikle 
Almanya’nın sert tepkisi ve egemenlik haklarına müdahale uyarısı ile ortaya çıkan anlaşmazlık sürecinde 
geçtiğimiz ay ABD yönetimi her iki projeyi de yaptırım kapsamına aldığını açıkladı.  

Söz konusu doğal gaz projelerinde yer alan inşaat, altyapı, kara ve deniz taşımacılığı şirketleriyle, boru ve 
teçhizat üreticilerini, projeye finans sağlayan kuruluşları yaptırım kapsamına alacağını ilan eden ABD 
yönetiminin bu girişimi sonrasında bazı Avrupa şirketleri projeden çekilme ve teçhizat tedarikinden vazgeçme 
kararı aldılar.  

Ancak Gazprom, projelerin kesinlikle tamamlanacağını ve takvime uygun şekilde bitirilerek gaz sevkiyatına 
başlanacağını ilan etti. Biri 11 diğer 16 milyar dolar tutarındaki yatırım projelerinden TürkAkım’a yönelik 
yaptırım kararı Türkiye’yi de ilgilendiriyor. Aynı zamanda hattan ihtiyacı olan doğalgazı da çekecek olan 
Türkiye’de Gazprom’un Türk partneri BOTAŞ’ın da yaptırımlardan etkilenmesi söz konusu. Bunun yanı sıra boru 
hattı inşaatında, çelik boru ve teçhizat temininde beton ve çimento işlerinde de Türk şirketleri görev üstlenmiş 
durumda.  

ABD’nin yaptırım tehditleri ardından geçtiğimiz hafta yaşanan kritik bir gelişme, projelerin hayata 
geçirilmesinde sıkıntı yaratabilecek. Dünyanın en büyük 13 gemi sigorta şirketinden oluşan P&I Kulüpleri Grubu 
(IGP&I) yaptığı açıklamada, yaptırıma uğramamak için Kuzey Akım 2 ve TürkAkım doğal gaz boru hattı projeleri 
kapsamında faaliyet gösteren gemileri sigorta etmeyeceğini duyurdu. Projelerin inşası kapsamındaki ya da 
projelerle bağlantılı olan her tür faaliyeti kapsayan kararın, ABD'nin iki projeyle ilgili yaptırım tehdidi nedeniyle 
alındığı bildirildi.  

IGP&I açıklamasında üye şirketlerden yaptırımlara maruz kalmamak için inşaat projeleri ile ilgili anlaşmaları ve 
poliçeleri imzalamadan önce ciddi bir inceleme ve risk değerlendirmesi yapması istendi. Dünya çapında 
okyanuslardaki kargo hacminin yüzde 90'ı IGP&I çatısı altındaki şirketlerin sigortası altında.  

Rus enerji şirketi Gazprom’un yürüttüğü Kuzey Akım 2 boru hattı projesi, mevcut Kuzey Akım 1 boru hattının 
gaz sevkiyatı kapasitesini iki katına çıkartmayı öngörüyor. Yatırım maliyeti 11 milyar dolar olan Kuzey Akım 2 
boru hattı projesinin yüzde 90'lık bölümü tamamlanmış durumda. Rusya'nın batısından başlayıp Baltık 
Denizi'nden geçerek Almanya'nın kuzeyine ulaşması planlanan hattın 2021 yılında kullanıma açılması 
planlanıyor.  

Diğer yandan Rus doğal gazını Karadeniz üzerinden 930 kilometrelik boru hattıyla Türkiye'ye taşıyan TürkAkım 
ise bu yıl Ocak ayında resmen faaliyete geçirildi.  

ABD Başkanı Donald Trump, NATO müttefikleri Almanya ve Türkiye'nin enerjide Rusya'ya bağımlılığını artıracağı 
gerekçesiyle projelere karşı çıkıyor. Rusya ise Trump'ı, maliyeti çok daha yüksek olan Amerikan sıvılaştırılmış 
doğal gazını (LPG) Avrupa'ya satmaya çalışmakla suçluyor. ABD özellikle son yıllarda keşfettiği geniş çaplı kaya 
gazı rezervleriyle doğal gaz piyasasında etkili bir konuma geldi.  

Ancak kaya gazının maliyeti Rusya’nın Sibirya ve diğer bölgelerden çıkarttığı doğalgaza göre oldukça yüksek. 
ABD aynı zamanda Rusya gibi kaya gazından elde ettiği LPG’yi boru hatlarıyla okyanusu aşıp Avrupa’ya taşıma 
avantajı9ndan da yoksun. O yüzden sıvılaştırılmış şekilde tankerlerle ihracat yapıyor. Bu da Rusya’yı coğrafi 
açıdan ve maliyet açısından avantajlı konuma getiriyor.  

ABD’nin yaptırım kararı ardındaki asıl amaç; müttefikleri Türkiye ve Almanya’nın Rusya’ya bağımlı hale 
gelmeleri kaygısından ziyade, dünyanın en büyük doğalgaz tüketim pazarı olan Avrupa’da Rusya’nın ağırlığını 
azaltmak, pazarda hakim konuma gelmek isteğidir!  

ABD Dışişleri Bakanı Mike Pompeo, yaptığı açıklamada Kuzey Akım 2 ve TürkAkım projelerinde yer almalarına 
karşın şu ana kadar yaptırıma tabi tutulmayan bazı şirketlere tanınan bu muafiyetin kaldırılacağını ekonomik 
yaptırımların devreye sokulacağını duyurmuştu!  
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Dünyanın en büyük gemi sigorta şirketlerinin bu tehdit ardından TürkAkım ve Kuzey Akım 2’ye yönelik 
sigorta yapmama, poliçe düzenlememe kararı alması kritik bir gelişme olarak görülebilir.  

Projeler için malzeme, teçhizat taşıyan kargo gemilerinin sigortasız şekilde faaliyet göstermekten kaçınmaları ve 
boru hattı inşaatlarına malzeme tedariki konusunda darboğaza girilmesi gündeme gelebilir.  

Böyle bir gelişme sadece Rusya’yı ve Gazprom’u değil Türkiye’yi ve projede yer alan Türk şirketlerini de 
olumsuz etkileyecektir! 

AB LİDERLER ZİRVESİ KARARINA İLİŞKİN  

Avrupa Birliği (AB)’nin, Türkiye ile ilişkileri ve Doğu Akdeniz'deki gelişmeleri ele aldığı liderler zirvesi sonunda, 
Aralık ayında Türkiye’ye ambargo uygulanabileceğini belirten kararını endişeyle öğrenmiş bulunuyoruz. 

Cumhuriyet Halk Partisi olarak zirvede izlenen ikili stratejinin ilk ayağı olarak siyasi diyaloğa bir şans verilmesini 
memnuniyetle karşıladığımızı not etmek isteriz. Ancak üye ülkeyle siyasi dayanışma gösteren ve hakkaniyeti 
gözetmeyen AB tutumunu taraf tutan bir yaklaşım olarak görüyor ve kabul etmiyoruz. 

Karar'da Yunanistan ile istikşafi görüşmelere başlanmasına ilişkin atıf olumludur. Bununla birlikte, zirve kararı, 
AB-Türkiye ilişkilerinde gerginliğin azalmasına yardımcı olmayacağı gibi Doğu Akdeniz krizinde de Yunanistan’ın 
masaya eşit şartlar altında oturmasına engel olacaktır. 

AB’nin yapısı gereği kararlarının oy birliği ile alınmış olması göz önünde bulundurulacak olursa, ülkemizin 
yalnızlığının bir kere daha ortaya çıktığı görülmüştür. Türkiye’nin haklı tezlerini ve çıkarlarını Avrupa 
başkentlerinde savunma konusunda iktidar yetersiz ve çaresiz kalmaktadır. Doğu Akdeniz’de Türkiye 
Cumhuriyeti’nin pusulası iktidarın bugüne kadar iç politika mülahazalarıyla yürüttüğü ikircikli politika değil 
Cumhuriyetimizin geleneksel dış politika anlayışı olmalıdır.  

Türkiye'nin AB üyesi olmamasının bizim için nasıl bir kayıp sebebi olduğu bu kriz ve AB Liderler Zirvesi 
görüşmelerinde çok net biçimde ortaya çıkmıştır. Türkiye başkalarının masada aldığı kararlara maruz kalan bir 
ülke değil, masada kararları alan ülkelerden biri olmalıdır. AB-Türkiye ilişkileri mülteci meselesine ve bu 
çerçevede 18 Mart Mutabakatının güncellenmesine indirgenecek bir süreç değildir. İktidarı uzun yıllardır terk 
ettiği AB üyelik gündemine geri dönmeye ve ciddiyetle sahip çıkmaya davet ediyoruz. Bu davranış Türkiye'nin 
ulusal çıkarlarının bir gereğidir. 

Zirve kararı Kıbrıs Türk Halkı'nı yine yok farzetmiştir. Cumhuriyet Halk Partisi olarak, ülkemizin ve KKTC’nin 
haklarını her platformda savunacağımızın ve savunmaya da devam edeceğimizin bir kez daha kuvvetle altını 
çiziyoruz. 

AKP’YE ÜYE YAPILDIKLARINI TELEFONLARINA GELEN ‘TEBRİK’ MESAJIYLA 
ÖĞRENDİLER 

Haliliye’de yaşayan Fehime Çalı ve Nurcan Çalı, rızaları ve bilgileri dışında AKP’ye yapılan üyeliklerinden 
telefonlarına gelen “tebrik” mesajı ile haberdar oldu. 

Urfa’nın Haliliye ilçesinde yaşayan Mehmet Yusuf Çalı, okuma ve yazma bilmeyen 65 yaşındaki annesi Fehime 
Çalı ile yengesi Nurcan Çalı’nın rızaları ve bilgileri dışında AKP’ye üye yapıldıklarını aktardı. 

Durumu annesini ziyarete gittiği sırada öğrendiğini belirten Çalı, annesine gönderilen mesajda “Tebrik ediyoruz 
Ak Partiye üye oldunuz” ifadesinin yer aldığını kaydetti. 

Suç Duyurusunda Bulunacaklar 

Durum karşısında şaşkına döndüklerini ifade eden Çalı, “Annem ve yengem kimseye kimlik bilgilerini 
vermediklerini söyledi. Annem Türkçe bilmiyor. Yine okuma yazması yok. Annem ve yengem rızaları dışında AKP 
üyesi yapılmışlar. Bu insanların yerine kim imza attı nasıl yaptılar bilmiyoruz. Benim adıma olan ve annemin 
kullandığı telefon hattı üzerinde tebrik mesajı atıyorlar. Annem bu duruma çok sinirlendi. Suç işlenmiş” dedi. 
Çalı, suç duyurusunda bulunacaklarını söyledi. 
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AKP Bunu Hep Yapıyor 

Daha önce de AKP Genel Başkanı ve Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın “Gönül Seferberliği” çağrısıyla 
çalışma başlatan AKP İzmir İl Teşkilatı insanların haberi olmadan onları parti üyesi yapmıştı. Sahte üye kayıtları, 
ilçe başkanlıklarının AKBİS (AK PARTİ Bilgi Sistemleri) adı verilen sistem üzerinden haberleri olmadan üye 
yapılan vatandaşlara gelen “Ailemize Hoş Geldiniz. Üyelik işleminiz başarıyla gerçekleştirilmiştir. Sağlıklı Günler 
Dileriz. AK PARTİ B002” mesajları ile ortaya çıkmıştı. 

AKP’deki sahte üye yazılımı daha önce de gündeme gelmişti. 2012 yılında Türkiye genelinde başlayan 
kampanyada seçmen sayısının yüzde 25’i kotasını yakalamaya çalışan AKP İzmir İl Teşkilatı, 81 il içinde adet 
bazında en fazla üye kaydı yapanlar arasında 5’inci olmuştu. 

Özellikle kentin büyük hastanelerinin olduğu Karabağlar ve Konak İlçe Başkanlıklarının buralardaki hasta 
kayıtlarından üye yaptıkları iddia edilmişti.  

 


